


CONCURS «NO TOQUEM DE PEUS A TERRA»

Les Festes del Tura, cada 
any pluja segura... cada any 
els gegants, cada any els jocs, 
cada any les carrosses, cada 
any...

Pot haver-hi unes festes di
ferents, un programa diferent, 
quelcom amb impacte, enxe- 

rinador.
Feu les vostres propostes de 

Programa de Festa Major, 
dels actes, o del concepte. A 
més de publicar-les en el pro
per número ho donarem a 
l’Ajuntament; potser s’ho lle
giran.

«Vam convocar un concurs 
d’idees per a la Casa de la Jo
ventut, i no ens n’ha arribada 
cap. Ens n’hauries de fer ün 
article...». Una bona iniciati
va, aquesta del concurs d’i
dees, però, veus... ara em toca 
a mi de pagar l’àpat! Em toca 
a mi de treure’m de la butxa
ca unes idees assenyades i 
conselleres, com si jo fos un 
«pare espiritual». Ha de ser el 
Consell de la Joventut -i espe
rem que estigui sota la seva 
competència- el qui ha de de
cidir quin tipus de Casa de Jo
vent vol, i des d’aquí només 
podem assenyalar algunes co
ses. Assenyalar que em sem
bla que aquesta Casa de la Jo
ventut, hauria d’estar en fun
ció dels objectius i de la línia 
programàtica del Consell de 
la Joventut. El que podria és
ser perillós, és que les coses 
s’anessin improvisant, sense 
tenir molt clar què és el que 
es persegueix. Com a primer 
punt a decidir, el CJO tindrà 
la responsabilitat «ético - mo
ral - económico - político - re
ligiosa» d’escollir entre una 
Casa de la Joventut al servei 
indiscriminat del que és ara el 
jove local, i les seves dèries, o 
una Casa de la Joventut que 
vulgui donar-li un caràcter in
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UNA CASA DE LA JOVENTUT 
PER UN CJO INNOVADOR

novador. En el primer cas es 
pot donar la situació que es 
converteixi en un simple bar, 
i això implicaria que es con
vertís en la casa d’una part de 
la joventut; de tothom és co
neguda l’existència de bars de 
«progres», de pijos, de pe
luts... Jo, per tant, i donada 
l’actual mediocritat en el mo
viment juvenil local, apostaria 
per la segona solució: una 
Casa de la Joventut de caràc
ter innovador. Una Casa de la 
Joventut imaginativa i creati
va, amb activitats imaginati
ves i creatives, amb l’objectiu 
de crear joves imaginatius i 
creatius. I ho repeteixo tantes 
vegades, perquè em sembla 
que en el moment actual ens 
falta molt de les dues quali
tats. Avui tenim ràdio, televi
sió -a part comentaris-, cine
mes, cotxes, etc., és a dir, tots 
els mitjans, i ens avorrim. 
Potser ens caldrà recuperar la 
capacitat dels pobles que sen
se tants mitjans, també s’ho 
sabien passar bé, com alguna 
vegada ens ho ha explicat 
l’Esteve Puigmal, del poble de 
Beget, encara no fa pas tants 
anys. O com també m’han 
contat que es diverteixen els 
joves de l’Alguer -la ciutat ca
talana de Sardenya- Cada 

nit, a la taverna o al port, es 
reuneixen i canten les cançons 
que ells mateixos han escrit, i 
fan gresca. En ambdós casos 
podríem veure allò que d’ins- 
tintiu té un poble, i que 
trobem en aquestes comuni
tats on encara no ha arribat el 
«progrés»; -i perdoneu la rei
teració- la capacitat«creadora. 
Sé de Tambigüitat que tenen 
les dues qualitats que per mi 
havia de tenir la Casa de la 
Joventut. Un bon exemple 
d’activitats a fer al local de la 
Casa de la Joventut, és aquest 
de l’Alguer i les cançons de la 
seva gent: aprendre a dominar 
els instruments musicals, 
composar cançons, interpre
tarles, i no sotmetre’s a l’es- 
tridència estereofònica que 
regna en els llocs on la gent 
jove va. I, aquí l’ambigüitat: 
per a uns la creativitat seria 
això, fer coses novíssimes, i en 
canvi per a d’altres seria l’in
terpretar ells les mateixes es
tridències estereofòniques que 
abans escoltaven, o per exem
ple reproduir i fer de la Casa 
de la Joventut un semblant al 
local-bar que apareix a «La 
naranja mecánica» (al cap 
d’alguns olotins!). Però... si 
arriben a tal punt, déu n’hi do 
quanta... imaginació!
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EL LLEÓ I EL CAVALL
Un dia el lleó, afamat va 

trobar el cavall i per poder
lo agafar millor i dominar
lo amb més facilitat per de- 
vorar-lo, el va amanyagar i 
li va fer l’amic. Li va dir 
que era metge i que si mai 
necessitava remei d’ell, no 
havia de fer mes que dir-li- 
ho. El cavall li digué que 
precisament no feia gaire 
estona que s’havia clavat 
una espina al peu que no el 
deixava caminar bé, i que li 
faria un gran servei si la hi 
treia i li donava remei. El 
lleó anà per mirar la pota 
del cavall i, mentre estava 
ajupit, el cavall li va enge
gar un parell de guitzes que 
el van deixar estavellat.
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LES ESCOLES D’ART
Fins avui la formació artística s’ha 

desenvolupat, fonamentalment, a tra
vés de les Escoles d’Arts i Oficis i de 
les Escoles Superiors de Belles Arts, 
ara convertides en Facultats Universi
tàries. A part d’aquestes institucions 
oficials, hi ha hagut d’altres centres els 
qpals, tot i essent municipals o particu
lars, han assolit un relleu especial en 
determinades àrees (Massana, Eina, 
Elijava...).

INTRODUCCIÓ 
HISTÒRICA

La distinció entre arts i oficis i belles 
arts, és relativament recent, donat que 
fins a la reorganització de l'Acadèmia 
Reial de París, el 1795, no es fa servir 
sistemàticàment la denominació de 
«classe de Belles Arts». No obstant, és 
important de concretar que la ruptura 
entre les arts considerades majors 
(pintura, escultura i arquitectura) i les 
altres arts, ve dels artistes renaixentis
tes, els quals van demanar explícita
ment que llur treball fos considerat 
com a arts liberals, disassociant-se 
dels artesans, la labor dels quals era 
considerada «arts mecàniques».

Quasi tots els arquitectes, escultors 
i pintors, en aquella època van escriure 
importants tractats, en els quals mani
festen el seu saber i condicionen el 
domini de l’ofici al coneixement de 
ciències com la perspectiva, la geome
tria i l’anatomia.

Cap al 1500, aquestes arfe foren ge
neralment acceptades com a liberals, i 
es van integrar en la societat humanis
ta que caracteritza l’època. Llavors va 
començar la lluita per veure quina d’e- 
lles era la més noble i liberal, lluita es
tèril de la qual, avui, encara molts no 
han sortit.

També llavors va sorgir la idea d’«o- 
bra d’art», per sobre de l’objecte fun
cional produït per les arts menors.

Els artistes necessitaven institucions 
que vetllessin per llurs interessos i for
messin els joves; d’aquesta necessitat 
van sorgir, a la segona meitat del segle 
XVI, les Acadèmies. Abans, Leonardo 
ja havia fundat una espècie de taller - 
acadèmia a Milán, i cap a 1490, a Flo
rència havia sorgit, sota el patrocini de 
Lorenzo el Magnifico i la direcció de 
l’escultor Bertoldo, la que es pot consi
derar primera escola «moderna» d’art 
ja que, allí, l’alumne podia estudiar fora 
dels tallers dels mestres, en els quals 
començava a treballar com a ajudant.

«La pintura és una cosa mental», 
«Primer estudia la ciència, i després 
prossegueix la pràctica derivada d’a
questa ciència», deia Leonardo. La pin
tura no podia continuar essent només 
un exercici pràctic, sinó que, a més de 
la formació de taller, l’alumne havia de 
tenir una sèrie de nocions científiques que 
li permetessin de desenvolupar els seus 
propis processos de creació.

Les acadèmies oficials més impor
tants d’aquest període foren la de Dis
seny de Flprència, fundada per Vasari 
el 1563 sota la protecció de Cosme I 
de Mèdicis; la de Dibuix de Roma, pre
cedent de la transformació del Gremi 
de Sant Lluc el 1577, i els personatges 
més importants de la qual foren Frede
ric Zuccàro, elegit president el 1593, i 
Giovani Battista Armenini; i la dels In- 
camminati, fundada a Bolonia pels ger
mans Carracci devers 1585.

Una fita decisiva en la història de les
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acadèmies seria la creació, per obra 
de Richelieu (1634) i amb el reconei
xement de Lluís XIII (1635) de l’Acadè
mia Francesa, de la secció de literatura 
i belles arts de |a qual sorgiria, el 1648, 
l’Acadèmia de Belles Arts instituïda per 
Colbert. Aquesta institució, va tenir el 
monopoli absolut de la producció artís
tica fins a la llarga «dictadura» d’In- 
gres, membre de l'Acadèmia de 1825 a 
1867. Els romàntics, i més tard el rea
lisme, foren els primers moviments que 
es van manifestar en contra d’aquest 
monopoli.

À Espanya, la Reial Acadèmia de Be
lles Arts de San Fernando fou creada 
el 1744, tot i que no va celebrar la seva 
primera sessió fins el 1752. Les esco
les de belles arts foren creades per un 
decret oficial el 1875, i la Llei General 
d’Educació les integrà a la Universitat 
a partir de 1978.

Les ensenyances d’Arts i Oficis te
nen l’origen, ací, en una Reial Ordre de 
24 d’agost de 1824, del Ministeri d’Hi
senda, per la qual es crea a Madrid el 
Conservatori d’Art, Museu - Escola, 
institució que, tal com indica el seu 
nom, tenia el doble caràcter de Museu i 
Taller Escola. Tots aquests centres 
d’ensenyament artístic, dependents de 
la Direcció General de Belles Arts, fo
ren regulats per Reial Decret de 16 de 
desembre de 1910, i per la Llei de For
mació Professional Industrial de 1955, 
llei que estableix la diferència entre les 
activitats artesanals i les industrials. 
Actualment, pel que fa a Catalunya, to
tes aquestes escoles ja depenen de la 
Generalitat, la qual ha d’establir-ne les 
normes per a la creació i funcionament.

Com a cloenda d’aquest resum, i re
ferint-nos concretament a l’Escola de 
Dibuix d’Olot, per tal de trobar-ne l’ori
gen hem de remuntar-nos al 1783, en 
la qual data es crea com a filial de la 
de Barcelona, d’on ve el ;mestre pintor 
Joan Panyó. Aquest centre fou fundat 
a fi d’atendre els interessos específics 
de la llavors pròspera indústria d’india- 
nes J mocadors pintats.

SITUACIÓ DE L’ART
EN LA SOCIETAT ACTUAL

A l’hora de plantejar un tema com 
aquest, hem de començar per pregun
tar-nos què és l’art. Per Hegel, era la 
representació sensible de la idea, opi
nió contraposada a la dels conceptuals 
d’avui, pels quals tot allò sensible es 
redueix quasi al no res; el que importa 
no és el resultat final, sinó els postu
lats per a arribar-hi.

Art, és qualsevol manifestació capaç 
d’aportar quelcom de nou a una determi
nada realitat social. Aquesta definició 

implica, per una banda, una constant 
experimentació, investigació i perfec
cionament de la plàstica personal, i per 
l’altra, un coneixement concret i objec
tiu de la realitat social en què l’home 
és immers.

Avui, el concepte «art» ha superat el 
significat renaixentista, i un artista pot 
elaborar la seva obra a partir de molts 
plantejaments i des de perspectives 
ben diferents. L’art ja no és un objecte 
de consum, s’ha convertit en quelcom 
molt més ampli, amb una funció política 
o social infinitament diferent de la que 
tenia en segles precedents. Hem de 
puntualitzar, de totes maneres, que 
aquesta funció social és condició ne
cessària, encara que no suficient, per
què puguem parlar d’«obra d’art», igual 
que tampoc no podem afirmar que hom 
és artista només pel fet d’un «saber 
fer», sinó per una determinada manera 
de veure, percebre, sentir, viure i expres
sar-se.

L’educació plàstica ha de transmetre 
totes aquelles aptituds, coneixements i 
comportaments, que donen a l’home la 
possibilitat de reaccionar, d’una mane
ra sensible i comprensible, davant la 
forma de la nostra època.

L’art no és un producte aïllat en una 
societat de consum, sinó un mitjà de 
comunicació capaç d’influir sobre l’en- 
torn i modificar-lo. En l’actualitat, no té 
cap raó d’ésser la distinció que s’havia 
fet entre belles arts i arts aplicades. 
L’art influeix en el medi ambient a tra
vés de la seva funcionalitat material i 
política. Els professors i alumnes han 
d’ésser conscients d’aquestes implica
cions, i les seves propostes de treball 
han d’assumir plantejaments cohe
rents amb aquesta funció.

L’art ha de tenir un paper actiu en
front de tots aquells plantejaments que 
afecten directament l’home. Conside
rar-lo un element passiu, adreçat fona
mentalment a satisfer les banals ne
cessitats estètiques d’una determina
da classe social dominant, és aturar-lo 
al passat evitant, així, el seu poder i la 
seva influència en la societat.

SITUACIÓ DE 
LES ESCOLES

A la segona meitat del segle passat, 
ja es van fer evidents els perills d’una 
excessiva formació acadèmica, la qual 
formació coartava l'espontaneïtat i la 
creativitat dels artistes, a benefici d’u
na habilitat tècnica que l’art oficialista 
es preocupava de fomentar, sobretot a 
‘ravés dels Salons Nacionals. En 
aquestes decadents exposicions, hom 
admetia principalment aquell art que 
llavors era conegut per «art pompier», 

practicat per artistes amb una evident 
falta d’originalitat, excessiu rigor aca
dèmic i banalitat en la majoria dels te
mes; aquests valors, malauradament, 
encara avui troben suport en un deter
minat mercat artístic. Per anar contra 
aquesta mena de salons, se’n van 
crear uns altres que donaren a conèi
xer les obres més significatives poste
riors al realisme social d’un Courbet, 
Millet o Daumier, els quals foren inter
pretats a la seva manera pels astuts 
pintors oficials de la III República fran
cesa, que els van incloure en l’acade- 
micisme que llavors imperava. Al «Sa
lón de los Rechazados» de 1863, Ma- 
net va exposar «Almuerzo en el cam
po», al dels Independents de 1884 ex
posen Seurat i els neoimpressionistes, 
al de Tardor de 1905 es presenten els 
Fauvistes, al dels Independents de 
1911 l’obra dels Cubistes...

Des de llavors, les escoles d’art van 
anar de mal en pitjor, i totes les refor
mes que s’hi van fer no aconseguiren 
de potenciar-les gens. Aquesta situa
ció no fou res més que la lògica conse
qüència d'uns ensenyaments que te
nien lloc d'esquena a la realitat social 
en qué es vivia. Una escola d’art ne
cessita conèixer el passat a fi que, tot 
vivint en el present, pugui forjar el fu
tur.

Cal constatar que només dues esco
les alemanyes mereixen especial men
ció en el camp de les arts: la Bauhaus 
(Weimar, Dessau i Berlín) i la Folkwang 
(Essen). Tant Gropius com Osthaus te
nien idees semblants, però cada un les 
portà a terme a la seva manera.

Al nostre país hom ha viscut, pel que 
es refereix a l’educació artística, en el 
més àrid desert cultural. Només durant 
la dècada dels 60, a Barcelona van 
sorgir alguns intents notables els 
quals, d'alguna manera, presagiaven el 
canvi que imposarien sectors més 
avançats d’algunes Facultats de Belles 
Arts.

Actualment, tant les Facultats de Be
lles Arts com les Escoles d’Arts i Oficis 
travessen un moment de transició. Els 
plans d’estudi s’adapten, dins l’esperit 
dels temps actuals, a la idiosincràsia 
de cada lloc. No s’afirma endebades, 
doncs, que estem en un bon moment 
per a incidir en aquest tema.

CAP A ON ANEM?
Potser, amb por de simplificar la res

posta, diria: cap a on encara no hem 
arribat. És clar que aquesta resposta 
necessita que siguem conscients de la 
realitat objectiva que configura el nos
tre passat i el nostre present històric. 
Si fins avui hem viscut d’esquena a de
terminades realitats, serà difícil que 
puguem saber cap a on hem d’anar.

Les coordenades bàsiques de qual
sevol educació plàstica, són: educació 
visual, sensibilització i creativitat.

L’educació visual és l’ensenyament 
preparatori bàsic per a qualsevol estu
di artistic i, necessàriament, demana 
una base pedagògica i una base di
dàctica.

Herbert Bayer va sintetitzar una base 
pedagògica mitjançant tres formes: Un 
ou sota el qual hi havia escrit: «Mastery 
of Form» (mestria en la composició for
mal, domini de la forma); una mà sota de 
la qual va escriure «Skill of hand» (ha
bilitat manual), i un cub penjat amb un 
fil, sota el qual va escriure «Mastery of 
Space» (domini de l’espai). Referent a
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això, Marcolli diu, ben encertadament: 
«Si cada escola dedicada a la instruc
ció artística, a tots els nivells i graus 
d’ensenyament, i en totes les seves 
matèries, inclús les més tradicionals i 
acadèmiques, es proposés de fer servir 
aquesta plataforma educativa, proba
blement moltes coses- i moltes actituds 
que avui ens deixen perplexos, canvia
rien».

La base didàctica estarà estretament 
vinculada al programa, i determinarà la 
manera específica de desenvolupar-lo. 
El 1783, l’Escola de Dibuix d’Olot tenia 
un programa destinat a satisfer una 
determinada mena de necessitats pro
ductives, però avui potser hauria d’és
ser l’Escola, la qui dictés les orienta
cions productives en funció de les ne
cessitats humanes.

Les escoles que abans es dedica
ven, principalment, a ensenyar als 
seus alumnes tècniques concretes, 
preparant-los per a una professió, avui 
tenen menys raó d'ésser que les que 
formen els joves segons el talent i les 
aptituds personals de cada un. L’ense- 
nyament de les arts plàstiques, s’ha de 
fer a partir d'unes minimes capacitats 
sensibles i creatives, i el seu desenvo
lupament anirà relacionat amb una 
continua potenciació d’aquestes capa
citats.

Les escoles actuals no poden subs
tituir els dogmes del passat per altres 
de nous, han de tenir una estructura 
que els permeti revisar Constantment 
el que han assolit. Vivim en una època 
en la qual, en 24 segons, una noticia 
pot donar la volta al món, i en 24 hores 
poden passar coses que abans hau
rien necessitat anys per a esdevenir- 
se. L’art no pot restar al marge d’a
questa realitat, i els canvis perma
nents, de qualsevol mena, no es poden 
aïllar dels plantejaments pragmàtics 
dels centres sinó que, ans al contrari, 
aquests plantejaments han de contri
buir al seu millor i major desenvolupa
ment.

L’ESCOLA D’OLOT
Aquest centre, aturat en el passat, 

viu de les rendes que, én d’altres 
temps, es van encarregar de guanyar 
uns artistes ben significatius. El factor 
decadent decisiu que ha tingut, ha es
tat la manca d’una clara dimensió polí
tica, la qual no sols ha condicionat la 
seva no-democratització, sinó que tam
bé ha determinat la seva ambigüitat en 
el context social de què forma part.

Personalment, sóc un admirador de 
l’esforç i esperit de sacrifici que han 
mostrat alguns dels seus professors. 
Llur abnegat treball és digne d’un reco
negut agraïment, però si és que hom 
vol portar la institució endavant, no ens 
podem deixar emportàr per la nostàl
gia, hem de fer front a una realitat, i 
ens hem d’adonar que no n’hi ha prou 
de les propostes de corregir l’una o 
l’altra deficiència i corregir, o almenys 
pal·liar, tots els defectes actuals, tant 
personals com materials. La reorganit
zació d’aquest centre pressuposa una 
anàlisi prèvia de la seva funció, de la 
seva pedagogia i de la seva configura
ció, tot això, és clar, a partir d’uns clars 
plantejaments actuals pel que fa als 
conceptes artístics.

El moment, és ben adient. La Gene
ralitat fa poc que ha rebut les compe
tències d'aquesta mena d’estudis; no
més cal buscar els mitjans per a portar 
a terme la necessària reestructuració. 
«Néixer o morir», «Ésser o no ésser», 
heus ací la urgent qüestió. La ciutat té 
la paraula per a exigir, o no, allò que en 
justicia li sembla que es mereix.

LLUÍS BADOSA I CONILL
Sant Joan les Fonts, 

març 1981

UNA ESCOLA DE 
BELLES ARTS, OLOTINA

Opinions i consideracions al voltant del tema de 
FRANCESC GRANYER, escultor

-El més difícil al començament. Es pot 
ensenyar, l’art?

No ho crec; és possible una aproxi
mació al fenomen, partint de punts de 
vista diferents, de teories diferents... El 
que passa és que el concepte «art» 
canvia en el transcurs del temps i, a 
més, sempre hi ha aquesta mena de 
competència de conceptes a tots ni
vells. Avui potser la gent pren alguna 
cosa per art, cosa que qui sap si demà 
no ho serà... I una cosa que per a un és 
una obra d’art, per a un altre no signifi
ca ben res.

-/ tu, ets artista?
No ho sé, si faig art. Només sé que 

faig escultures. Però podem partir del 
fet que un artista respon a un interès, 
un interès sociològic, d’estètica. Els 
pobles primitius tenien necessitat d’a
dorns, els seus estils eren més unifor
mes perquè hi havia poques possibili
tats de comunicació. La nostra situació 
és totalment diferent, però l’art conti
nua estant en funció d’uns fets socio
lògics, filosòfics, polítics...

-Quines conseqüències té tot això per 
a una Escola de Belles Arts?, per al seu 
pla d’estudis?

Significa que una Escola ha d’intro
duir els seus alumnes en aquest camp, 
diem-ne teòric. Encara que no pot en
senyar l’art, pot i ha de donar possibili
tats de conèixer els conceptes i les 
teories d’arts, la història de l’art, la so
ciologia de l’art, els seus aspectes psi
cològics... L’art sovint es manipula, i 
això s’ha de tractar i denunciar a l’Es
cola, i en aquest mateix context hi ha, 
a més, la possibilitat de tractar sobre 
les tècniques de propaganda:..

-Si una Escola d’Art no pot ensenyar 
l’art, tampoc no pot fer artistes...

Una Escola no farà mai artistes. Pot 
fer, en canvi, grafistes, cineastes, tèc
nics en publicitat, etc. L’artista serà 
una individualitat per si sola. L’Escola 
ha de donar els mitjans teòrics i tèc
nics. Les escoles, moltes vegades en
cara es limiten a les tècniques i els 
materials tradicionals, tècniques clàs
siques i diem-ne consagrades. El cava
llet, el model viu, la pintura a l’oli, el di
buix al carbó, i la cosa gairebé s’acaba 
aquí.

Tot això és positiu i útil, però és 
massa poc. Tot el món contemporani 
està exclòs d’aquest tipus d’oferta. Les 

tècniques i els materials són importan- 
tissims; les escoles haurien de tenir 
grans recursos de materials -i, evi
dentment, materials nous, com per 
exemple els acrílics, els polièsters, 
etc- per tal de fer possibles molts ex
periments i moltes experiències.

-Per què creus necessàries les tècni
ques clàssiques?

Sempre és bo subjectar-se a una 
disciplina, però s’hauria de saber per 
endavant per a què serveix. Ha de si
tuar-ho en el seu lloc com a exercici, i 
no ho ha de tenir com un valor en si. Al 
costat del valor relatiu de les discipli
nes clàssiques, hi ha d’altres valors a 
l’entorn del concepte «creativitat», i 
aquests valors necessiten un lloc im
portant en una Escola de Belles Arts.

Bàsic, però, per una Escola d’Art viva 
és que es pugui experimentar a través 
del fet personal de cada alumne. Nor
malment tots els alumnes fan les ma
teixes coses, tots «bodegons», tots un 
nu femení... Al contrari d’això, el taller 
lliure hauria de tenir molta més impor
tància; un tipus de taller, doncs, on a 
partir d’un mateix material els alumnes 
poguessin desenvolupar idees pròpies. 
Desprès, la tasca del professor seria, 
juntament amb l’alumne, analitzar les 
peces, descobrir les seves particulari
tats, valorar les parts aconseguides i 
les menys aconseguides... D’aquesta 
manera és com s’aprèn millor tot el re
lacionat amb composició, color, cons
trucció... Per a mi, de fet, la teoria del 
color i la de la composició pertanyen 
més al camp pràctic que no pas al teò
ric.

-Fins ara has traçat línies conceptuals 
més aviat generals, idees que poden te
nir importància per a moltes escoles 
d’art. Quines precisions faries per a una 
Escola ací, a Olot?

Primer crec que té importància no 
solament com a escola, sinó més enllà 
de l’escola; té una funció social per a 
la comunitat d’Olot. O sigui que no no
més la qüestió pedagògica, didàctica, 
intrínseca de l’Escola és important. 
Allò que es fa en l’Escola té una trans
cendència per a la societat olotina.

-Té una importància o hauria de tenir 
una importància?

L’Escola ha d’emprendre, de repren
dre, iniciatives cara al gran públic; hau: 
ria d’aconseguir un pes com en el 

temps de la primera Generalitat. .Lla
vors van venir artistes importants a 
Olot, i això va crear un clima cultural 
més enllà de l’Escola.

També al temps de la mal interpreta
da «Escola Olotina», l’Escola de Belles 
Arts tenia un paper molt important. En
cara que els artistes no eren un pro
ducte directe de l’Escola, aquesta Es
cola va fomentar un sentit de l’art, una 
comprensió més enllà dels seus alum
nes. Una Escola de Belles Arts, a Olot, 
hauria de continuar aquesta tradició 
oficiosa, té unes possibilitats enormes 
i al mateix temps necessàries quant a 
divulgació. O sigui que l’Escola també 
hauria d’ésser un centre d’activitats 
per al gran públic, no hi hauria d’haver 
només els matriculats darrera de por
tes tancades.

-Com pot funcionar això, concreta
ment?

Hi ha infinitat de possibilitats... Les 
clàssiques són exposicions i xerra
des... Són bones i vàlides sempre que 
siguin didàctiques, atractives i inclús 
divertides, segons com. Però per donar 
un altre exemple, crec molt important 
ensenyar a analitzar obres d’art. Això 
es pot aprendre i es pot ensenyar. Tot
hom en fa una primera lectura, quan té 
al davant una obra d’art. Aquesta pri
mera lectura és això d’«agrada o no 
agrada». Normalment la gent s’atura 
aquí. No en fa la segona lectura, que ja 
és una anàlisi, preguntes: «per què 
m’agrada?», «per què no m'agrada?».

-/ l’Escola com a institució? Fins a 
quin punt hauria d’ésser «oficial», amb tí
tols, restriccions d’entrada, etc.?

Els títols no tenen gaire importància. 
I si l’Escola d’Art. A Olot, per exemple, 
una Escola Universitària seria elitista, 
limitaria molt l’accés. Allò de bo que té 
actualment és que, tothom, s'hi pot 
matricular. Això garanteix també la 
connexió estreta amb la població, i 
dóna molta llibertat a l’ensenyança. Em 
puc imaginar, igualment, dos nivells 
dins el marc de l’Escola: un primer ni
vell per a tothom qui vulgui desenvolu
par de manera teòrica i pràctica el seu 
interès per a l’art. L'Escola ha de tenir 
lloc per a aquesta gent, que vulgui fer 
suggeriments en el camp de la plàsti
ca, encara que no tingui pretensions 
artístiques ni, encara menys, vulgui 
treure un títol o fer una carrera. A més, 
tothom sap dibuixar. El que passa és 
que tots estem inhibits, no gosem. Una 
bona ensenyança pot eliminar aquesta 
inhibició. Encara més, hi pot haver un 
segon nivell, com a oferta per a aques
ta gent que es vulgui dedicar profes
sionalment a l’art. Però s’ha de tenir en 
compte que aquestes classes o tallers 
no serien les classes dels «artistes», 
perquè això no ho saps mai, si són ar
tistes o no. El nivell hauria d’ésser per 
a tothom qui vulgui ampliar els estudis.

-/ la qüestió del professorat?
És molt difícil. Ja se sap que un bon 

pintor no sempre és un bon pedagog, i 
al revés. A Barcelona ara hi ha un con
curs públic per a institucions sem
blants. Tot això s’haurà d’estudiar per 
al cas concret d’Olot. Però a part del 
professorat fix, es pot entrar en con
tacte amb molta gent interessant, que 
podrien fer classes monogràfiques de 
poca durada...

Molt interessants, a Olot mateix, són 
els tallers de sants I la fundició Barbe- 
ri, perquè l’Escola no hauria de perdre 
de vista l’aspecte de I’«art i oficis». Fo
namentalment, però, per sobre de totes 
les activitats d’una Escola de Belles 
Arts a Olot, és que no es quedi aïllada, 
que estigui oberta a la societat olotina, 
i que sigui un motor de la vida cultural 
de la ciutat.

S. WERNING
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EL 
MOTLLE

En ceràmica, per tal de 
poder reproduir una peça 
ens servim dels motlles; el 
material més adequat per a 
fer-los és el guix tipus es- 
caiola; quan es pren, és su
ficientment dur perquè pu
gui ser manipulat i, cosa 
més important, ès porós 
per a absorbir la humitat 
del fang.

Hi ha molts tipus de 
motlles, des dels que tenen 
una sola peça fins als que 
en tenen moltes, tot depèn 
de si el model a reproduir 
és una simple làmina o 
una escultura.

Les dues maneres més 
corrents de treballar amb 
motlles, són les anomena
des de «apretón» i de «co- 
latge». En la primera, el 
fang ha d’ésser mitjana
ment dur, i es treballa 
Comprimint-lo amb els dits 
o amb la mà. El «colatge» 
es serveix de fang líquid 
tractat químicament; és 
una tècnica més industrial.

Preparació del guix: S’a
gafa l’aigua necessària 
(hom recomana que en so
bri una mica), i a poc a 
poc s’hi tira el guix a mà o 
amb una taça petita; es re
mena procurant de no fer 
esquitxos, i quan la barreja 
tingui una mica de densi
tat, se la deixa reposar uns 
minuts (depèn de la quali
tat del material) i ja ens en 
podem servir.

Un model senzill per a 
treballar amb «apretón», 
seria un rajol. Es posa el 
model damunt d’una placa 
de vidre o de marbre; al 
voltant s’aixeca una paret 
petita de fang en forma de 
recipient. Es prepara el 
guix en un pot qualsevol, 
no gaire gros, i es tira a poc 
a poc fins que cobreixi el 
model. Quan hagi pres es 
treu el model, és renta el 
motlle i, amb una llima, 
repassem els caires de fora.

Amb la tècnica del «co
latge», posarem per model 
un gerro de forma senzilla. 
Ens farà falta un motlle de 
tres peces:

La primera 
cosa que cal fer és buscar 
la línia que divideix el mo
del en dues parts iguals, i 
per tal de fer-ho, ens servi
rem de compassos. Situa

rem el model sobre una 
placa de marbre i, amb 
fang tou, farem un llit fins 
a arribar a la línia divisò
ria.

qualsevol esquerda que hi 
pugui haver amb fang tou, 
i també les juntes, per evi
tar que el guix líquid s’es
capi. Si el model és de fang 
sec o de guix, cal ensabo- 
nar-Io bé, i si és de fang en
cara humit no cal fer-ho. 
El sabó que hom fa servir 
és el dit «sabó moll», però 
també ens anirà bé qualse
vol tipus de sabó líquid.

Es tira el guix a la caixa 
procurant de no fer esquit
xos ni bombolles d’aire, 
s’espera que es prengui, es 
treu la caixa i, amb una es
pátula o ganivet, es tallen 
dos daus als caires que

*• S'ensabona bé 
la caixa i es col.loca altra 
vegada, repetint l’operació 
d’abans fins a obtenir la se
gona cara. La tercera cara 
correspon a la base; posa
rem les cares que ja tenim 
amb la base del gerro mi
rant a dalt, farem un dau a 
cada costat i ho ensabona
rem bé, hi posarem la cai
xa i- llençarem el guix.

Un cop s’hagi pres, recupe
rarem les parts una a una, 
fent servir un ganivet que

mirarem de fer entrar amb 
una petita pressió al llarg 
de les juntes fins que es se
parin; un cop separades les 
rentarem bé, muntarem el 
motlle i, amb una llima, 
xamfranarem els caires de 
fora per evitar que es 
malmeti en fer-lo servir, i 
el deixarem assecar.

Col·locarem la 
«caixa» servint-nos de pla
ques de fusta ensabonades 
a fi d’evitar que el guix s’hi 
enganxi.

SISTEMA AMB 
FIDEUS 0 XURROS,

TIRA I PLANXA
La majoria dels ma

nuals, articles, revistes, 
etc., aconsellen el sistema 
de «fideus», com a millor 
mètode per a fer peces de 
ceràmica amb la sola ajuda 
de les” mans o amb instru
ments senzills a l’abast de 
tothom. Si bé és un bon 
sistema, n’hi ha d’altres 
que tenen força avantatges 
a l’hora de fer petites pe
ces, tal com és el cas de la 
majoria de les vegades.

Aquí n’explicarem uns 
quants:

1 .- Els «fideus» quan la 
peça a realitzar és més 
aviat grossa, més de 20 
cms. d’alçada o més de 25 
d’amplada. Es tracta de fer 
uns «fideus» i anar-los en
rotllant sobre si mateixos, 
tenint cura d’anar seguint 
la forma desitjada; amb 
una espátula o amb els 
dits, allisarem les superfí
cies interior i exterior, o 
tan sols una de les dues. 
Perquè la unió dels «fi
deus» tingui més consis
tència, s’utilitza la «barbo
tina». (Dibuix de la fig. 1).

BARBOTINA: Es diu «barboti
na» d’una pasta fluïda com la cre
ma que serveix per enganxar el 
fang entre si. No és res més que el 
mateix fang deixat assecar i tornat 
a hidratar de manera que es formi 
aquesta mena de sopa (el fet que 
el fang sigui ben sec, en facilitarà 
la dissolució amb aigua).

No hem d’abusar de la barboti
na. Una lleugera capa en un dels 
costats, és suficient. El que cal és 
fer una bona pressió perquè la 
junta sigui totalment seca.

2 .- El sistema de la 
«tira» és semblant al dels 
«xurros» o «fideus», però 
facilita que el resultat sigui 
més professional. Estira
rem una planxa de fang 

amb l’ajuda d'un corró, 
unes fustes de 8 a 10 mm. 
de gruix i un tros de roba. 
El corró pot ésser una am
polla o similar (fig. 2). Un 
cop estirada la planxa de 
fang, la tallarem amb un 
ganivet a l’amplada desit
jada, i procedirem a torçar
ia per tal de donar-li la for
ma que vulguem. El cul, el 
retallarem tàmbé d’una 
planxa, i per a la unió hi 
passarem barbotina (figs. 4, 
5,6).

.3- Sistema de la «plan
xa». Aquest mètode, ser
veix sobretot per fer reci
pients com bols, plats, etc. 
Farem com en l’anterior: 
estirarem planxa d’un 
gruix de 5 a 10 mm.; és 
convenient i important 
anar girant la planxa cada 
vegada que hi passem el 
corró pel cim, perquè hem 
de procurar que no s’en
ganxi massa amb la lona o 
tela de base (fig. 7).

Un cop tinguem la base, 
en tallarem trossos amb 
qualsevol cosa que ens ser
veixi de plantilla (plat, ra
jola...), segons la peça que 
vulguem fer, i llavors posa
rem aquest retall sobre un 
bol, capsa, plumier, etc. 
(fig. 9).

I tindrem llesta la peça 
per a assecar-la i entornar
la!
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LA PALLOFA

LLIBRES
<£>'

UN ANY 
DE LLIBRES
L’activitat editorial a 

Olot, popular o de bibliò
fil, ha assolit ja una ben 
merescuda fama, especial
ment si es compara amb la 
de la resta del país. Feta 
aquesta afirmació que, 
malgrat el que sembli, no 
vol ésser ni triomfalista ni 
provinciana, hem de refe
rir-nos a aquesta activitat 
del món dels llibres a casa 
nostra, fruit palpable d’un 
caliu i d’una realitat cultu
ral que no deixa d’ésser in
teressant i remarcable. 
L’extensió d’aquesta pro
ducció bibliogràfica no ens 
permet fer-ne una valora
ció exhaustiva, i volem 
avui només dibuixar uns 
apunts més o menys apres
sats de les darreres nove
tats que, en una extensa 
llista, ens han caigut a les 
mans o a la memòria, du
rant aquest darrer any.

De primer, cal esmentar 
l’aparició del volum n.° 5 
de la Història d’Olot, del 
Dr. Danés, que sembla per 
fi encarrilada en la seva 
publicació, després de 
l’empenta donada per l’A
juntament, i la qual cal de
sitjar que no s’aturi fins al 
darrer volum del que hau
rà d’ésser un autèntic mo
nument històric i biblio
gràfic per a la nostra ciu
tat.

La col·lecció El Burí i la 
Ploma sembla que també 
ha arribat al final, amb el 
n.° 33, i l’índex, que enca
ra no s’ha posat a mans 
dels subscriptors. D’aques
ta obra per a bibliòfils, 
fruit de la direcció d’en 
Miquel Plana, caldrà par
larme amb extensió un dia 
o altre, i esperem fer-ho 
quan la col·lecció sigui 
completa. La seva tasca 
com a editor i coordinador 
d’obres de bibliofília és 
prou notòria i important, i 
de les seves mans han sor
git darrerament, entre al
tres, les edicions del Procés 
d’un bruixot, i els Pasto
rets d’Olot, com a més po
pulars i conegudes.

El capítol de la història 
local ha estat, en els da
rrers temps, el més afavorit 
a l’hora de publicar llibres, 
fet que contrasta amb l’es- 
cassedat més que evident 
de les obres de creació lite
rària, ja sigui narrativa, 
poesia o teatre. Assenya
lem aquest fenomen que 
en línies generals* pot re
presentar un símptoma de 
decadència per a la nostra 
petita cultura local, i que, 
en bona part, és el. reflex 
d’una situació general 
arreu de Catalunya.

Entre les obres de tema 
històric o sociològic asse

nyalem: Olot durant el 
trienni liberal, de Mn. 
Joan Pagès; el llibre, im
portant i rigorós, que sobre 
la figura de l’escultor Mi
quel Blay ha escrit la Car
me Sala i Giralt, i l’edició 
dels Premis Ciutat d’Olot 
1980; Vida rural a la co
marca, de l’Esteve Puig- 
mal, document extraordi
nari per a comprendre la 
çomarca, i probablement 
l’obra més original de les 
darrerament publicades, 
que ve acompanyada del 
treball finalista que amb el 
mateix títol es deu al ba- 
nyolí Maurici Duran.

El Patronat d’Estudis 
Històrics, ha publicat da
rrerament tres opuscles. 
Un sobre Jaume Bofill i 
Mates, que és una breu an- 
tologia-homenatge del poe
ta, amb un pròleg de Joan 
Teixidor. La conferència 
de Miquel Querol sobre el 
P. Antoni Soler, amb mo
tiu del seu centenari, i la ja 
tradicional edició del Pre
gó de Festes que el 1980 va 
correspondre al malagua
nyat Ramon Pla i Coral 
amb el títol Olot, seixanta 
anys enrera. A aquesta la
bor viva i lloable del Pa
tronat, cal afegir-hi l’apari
ció, per les Festes d’engua
ny, dels Goigs de la Mare 
de Déu del Tura d’Olot, en 
reproducció facsímil co
mentada i numerada. Sen
se oblidar la important 
contribució historiogràfica 
d’aquesta entitat, que re

EPISTOLARI

Jordi,
els economistes, managers, gerents i tecnòcrates ens do
minen, ens «avassallen», i ens imposen els seus «coneixe
ments» tècnics i determinen tant el que hem de menjar, 
com el que hem d’estudiar, llegir, vestir, creure, opinar. 
Ens diuen els especialistes el que hem de fer, i els polítics 
ens diuen i ens manen que fem el que diuen els especialis
tes. És la dictadura dels tecnòcrates.

No sóc cap especialista en història, però em sembla que 
a partir de les anàlisis marxistes de la història tots els po
lítics s’han convertit en economistes primer, i després en 
simples directors generals dels Estats. Això és el triomf 
del marxisme, ja que els problemes polítics són avui dia 
problemes de producte nacional, de balança de paga
ments. d’atur...

¿Què s’ha fet de la burgesia il·lustrada, culta, que s’a
profitava del poder econòmic per a viure, que coneixia 
totes les ideologies, que tenia la seva cultura, perdó, Cul
tura? No crec que puguem dir que tothom té les mateixes 
possibilitats, avui, però sí que crec que és que ha desapa
regut la cultura, millor dit, ha quedat reduïda a fascicles 
setmanals els dos primers pel preu d’un, a la TV. TV. 
TV. TV. TV. i, en el cas d’Olot, a la repetició pictòrica 
d’un paisatge inexistent i fals. Tot és quelcom que es pot 
comprar, que s’ha de comprar perquè així ho diuen els 
tècnics, els especialistes.

Em sembla que desvariejo una mica, però el'pas se
güent a què arribo, és que viure no és tan sols una qüestió 
de guanyar-se els cigrons, sinó de... (aquí no trobo parau
les, suposo que perquè els conceptes, no els tinc clars) viu
re = desenvolupament de .la persona en totes les seves afi- 
cions i interessos, comunicació i convivència. No vivim 
gaire, avui dia, ja que és per això pel que no hi ha temps, 
entre la feina, el dormir, el menjar, el mirar la TV i el 
temps entremig per a passar d’una situació a una altra, i 
els qui dediquem el dissabte i el diumenge a la família, no 
fem res per a nosaltres, per a la nostra cultura. Si no, su
mem hores (44 + 56 + 21 + 14 + 18 + 15) és tota una set
mana, i després una altra, i una altra... Jordi, què fem? 
Tancar la botiga i marxar a...? (a on, aquest és el proble
ma, ja que els de Can Fanga vénen a la Garrotxa, i Eivis
sa ja és ple, i tampoc no és això).

Joan

Joan:
I on voldries anar, home de Déu? On estaràs millor que 

aquí, a casa nostra? Entén-me, no plantejo pas la negació 
de la fugida, ni l’insubomable dret a l’aventura. Es cert 
que estem mediatitzats, controlats, vigilats. És cert que 
l’estructura tecnocràtica ens condiciona. Però digues-me 
en quina època els condicionants familiars, estatals, polí
tics, econòmics, o socials, no han estat presents. O creus 
que la cultura renaixentista no tingué els seus? (Borgia o 
Mèdici, per citar noms), que la burgesia il·lustrada de 
principis de segle no s’aixecà sobre una brutal explotació? 
O que els paradissos actuals, si és que en queden, digues- 
ne Eivissa, Katmandú o una reserva ecològica entre Oix i 
Beget, no estan mediatitzats i programats per una ideolo
gia del «viatge», i la fugida absurda de la realitat absurda?

Quedar-se a casa, amb tots els inconvenients que amb 
certesa anomenes, permet almenys analitzar la nostra rea
litat, esbrinar els mecanismes de les pròpies alienacions, 
qüestionar-se amb filosofia la quotidianitat, i, en definiti
va, lluitar, escriure, fer política o poesia, criticar, ironit
zar... Que són actes productius, i que en últim terme, per 
més inútils que puguin semblar, ens donen l’exacta mesu
ra de l’home com a subjecte actiu del seu entorn, per bé 
que sigui també passiu, i pacient.

Jo no sé si faig res per a la cultura, però sospito que to
car el dos davant el món que ens ha tocat, i que vulgues o 
no, és el que més coneixes, i malgrat tot, estimes, és una 
solució estèril i sovint egoista. Sóc. ja ho veus, dels qui 
creuen que fins i tot s’ha de mirar la TV, màl sigui per 
emprenyar-se i renegar, que és, també, un excel·lent exer
cici de cultura.

Jordi

presenta la publicació dels 
seus Annals, que al costat 
de les actes de la III* As
semblea dels Amics de Be
salú, assoleixen una cate
goria científica ben impor
tant per al món de la nos
tra història.

Sota l’orientació, sempre 
agraïda, de la reproducció 
en facsímil, han aparegut 
algunes reedicions ben in
teressants per a la nostra 
historiografia, entre les 
quals cal fer esmeflt del 
primer volum de la intro- 
bable Noticias Históricas 
de Francesc Monsalvatge, 
que sembla, ara per ara, 
una mica encallada en la 
seva promesa continuïtat. I 
també l’obra de Francesc 
Caula, Les Parròquies i co
muns de Santa Eulàlia de 
Begudà i Sant Joan les 
Fonts.

D’interès una mica mar
ginal per a la nostra co
marca, hem d’assenyalar 
també les reedicions de 
Collsacabra, d’Antoni No
guera i Massa, o la monu
mental Historia del Am- 
purdán de Pella i Forga, 
ambdues fetes a casa nos
tra.

Fora de la temàtica his
tòrica, hem de fer esment 
de l’opuscle Itinerari de la 
zona volcànica de Catalu
nya, que, centrat principal
ment a la Garrotxa, fou 
publicat per l’I.C.E. de la 
Universitat Autònoma de 
Barcelona, obra d’en Xa
vier Gassiot i en Miquel 

Riera. L’escriptor de Besa
lú Ventura i Siqués ha pu
blicat també les seves car
tes al director, que porten 
el títol que no enganya de 
Parlem de política. Darre
rament ha sortit també en 
edició de bibliòfil, el llibre 
Paisatges i Cuines amb re
ceptes comarcals gironines 
d’en Domènec Moli, que 
és, probablement, el pri
mer llibre sobre cuina que 
s’edita a la nostra comarca. 
La II* trobada dels perio
distes de les comarques gi
ronines es celebrà també 
amb l’edició d’una carpeta 
amb variats temes històrics 
i periodístics sobre la nos
tra ciutat.

Cal, a més, no ésser in
justos amb els olotins i ga- 
rrotxins que lluny de la 
nostra ciutat i la seva te
màtica, han publicat darre
rament alguna obra. Des 
d’una perspectiva del món 
editorial a Catalunya, l’èxit 
assolit per alguns d’ells ha 
estat notable. Així doncs, 
ens hem de referir a Lluís 
Busquets i Grabulosa, que 
ha publicat dos llibres de 
contes per a mainada, i un 
de converses amb autors li
teraris. En Santi Vilanova 
amb un llibre sobre ecolo
gia i nacionalisme, i en 
Pere Molerá amb una obra 
sobre la història de la farga 
a Catalunya.

Pel que fa a la pintura, 
han aparegut darrerament 
en el país dues obres sobre 
artistes de la comarca, Ba- 

dosa Conill, i Xavier Car
bonell, que cal afegir a una 
ja extensa bibliografia so
bre la producció artística a 
casa nostra.

Les guies d’Olot i co
marca han tingut també el 
seu any. L’editorial Escudo 
de Oro n’ha publicada una 
sobre la nostra ciutat d’in
terès més que discutible. A 
Besalú n’ha apareguda una 
altra sobre la vila comtal, i 
l’Alexandre Cuéllar n’ha 
publicada una sobre la co
marca editada per la Man
comunitat, que segueix la 
línia de bona construcció 
que caracteritza aquest au
tor.

Quederi encara d’altres 
publicacions de variat inte
rès i entitat bibliogràfica, 
publicacions que ens excu
sem d’assenyalar: separa- 
tes, programes, nadales, 
etc. A més dels segurament 
imperdonables oblits, bé 
sigui perquè no han arribat 
a les nostres mans o perquè 
no recordem on carall les 
vam endreçar. Aquest arti
cle vol posseir una tan 
bona intencionalitat, que 
no ens permetria fer cap 
exclusió conscient de nin
gú, i menys en aquest país, 
en què tots ens coneixem.

Finalment, no podem 
deixar passar per alt, la tas
ca delí editors i, especial
ment, de les impremtes de 
casa nostra, que progressi
vament es van afegint al 
treball, peoner en aquest 
camp, de Ca l’Aubert. Per
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LA PALLOFA

les seves màquines, com 
per les mans artesanes d’en 
Miquel Plana, han passat 
una bona part de les obres 
ressenyades, en proporció 
considerable, sense oblidar 
aquelles que van destina
des a públics i temes no es
pecíficament de la nostra 
comarca, i dels quals no 
hem pogut parlar, tot i que 
són produïdes a Olot, com 
els 20 poemes xinesos de 
Marià Manent.

En el moment d’escriure 
aquestes apressades notes, 
estem esperant el tercer 
volum de la Geografia de 
Catalunya que tractarà so
bre la Garrotxa, i el segon 
de la sèrie Els pobles giro
nins de la Maruja Arnau, 
aquest darrer editat també 
a Olot, a més d’altres pro
jectes i realitats immedia
tes dels quals tenim conei
xement, com l’Herbari in
versemblant de Josep Con
gost.

Algú ens pot discutir en
cara la nostra realitat bi
bliogràfica? Si ens en volen 
fer desdir,, hauran de venir 
amb estadístiques.

JORDI PUJIULA

(CULTURA js>í”
&

LA SALA OBERTA
DEL MUSEU D’OLOT

Amb el nom de «Sala 
Oberta» es defineix la resta 
de museu d’Olot: tancat.

Compaginar dos termes 
tan antagònics com «Mu
seu» i «viu», deu ésser 
quelcom difícil. Amb tot, 
el Patronat del Museu d’O
lot ha fet acostar, en menys 
d’un any, el museu a la 
ciutat a través de les expo
sicions de la Sala Oberta.

Segons les intencionali
tats inicials, la Sala Oberta 
ha d’ésser un espai que fa
ciliti al ciutadà l’entrar en 
contacte amb les temàti
ques més diverses, i que es
timuli el diàleg i desperti 
interessos a partir d’unes 
activitats: entenedores, di
dàctiques, estètiques i anti- 
elitistes.

El Patronat inicià les ac
tivitats per l’abril del 1981 
amb l’exposició de les pin
tures d’en Pere Gussinyé 
llegades a la ciutat. El 
muntatge de l’exposició es 
fonamentava en uns sim
ples criteris didàctics ple
nament assolits sobre l’Im
pressionisme. La mostra va 
comportar també un debat 
públic sobre la pintura 
d’en Gussinyé.

La segona mostra era de
dicada a oferir d’una ma
nera entenedora l’activitat 
dels primers pobladors de 
la Garrotxa fins a Ja Ro
manització, amb l’edició 
d’un catàleg ben documen
tat i la projecció d’un au
diovisual molt genèric so
bre la Prehistòria.

Sota el nom de Plàstica 
Olotina Actual, s’exposa la 
diversitat d’autors i ten
dències de l’escultura, pin
tura i ceràmica de la co
marca. L’exposició seguia 
els mateixos criteris de les 
caducades exposicions de 
la «Diputación Provincial» 
a la Fontana d’Or: un qua
dre col·locat al costat de 
l’altre seguint un ordre al

fabètic i sense cap criteri 
classificador quant a tècni
ques, temàtiques o tendèn
cies, i com a màxim, per
metia a l’espectador jugar a 
identificar autor amb obra 
presentada. Amb un catà
leg en blanc i negre i una 
petita desinformació per a 
cada autor. L’exposició 
tanca les portes sense cap 
altra activitat paral·lela, 
que prou bé s’ho mereixia 
el tema, i sense pena ni 
glòria.

Amb una voluntat de 
sincroniaamb la ciutat, 
coincidint amb les Festes 
deLTura, es recullen a l’e- 
difici de l’Hospici tots els 
personatges i bestiar d’O
lot. Per primera vegada, i 
literalment, el Museu surt 
al carrer.

En aquest cas és el valor 
de les significacions co
l·lectives, que està per da
munt de les significacions 
individuals, on qualsevol 
persona es podia convertir 
en el personatge anònim 
que feia possible l’existèn- 
cia del personatge fantàs
tic, completant el cicle 
d’una obra oberta en la
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OLOT

(Ai, que cansat estic)

OLOT COM A MODEL
D’un temps ençà, des que els forasters han 

descobert la suposada pau de les nostres ma
sies, comprades a cap preu per repenjar-hi la 
mandra dels finals de setmana, o per fugir d’un 
caos definitivament inhabitable, la gent de la 
Garrotxa som objecte d'una contemplació entre 
envejosa i fascinada pels qui ens vénen a veure 
o s’han informat de la nostra existència.

Hom té, de vegades, la impressió d’haver es
devingut de sobte una espècie de bon salvatge, 
habitant d’un mític reducte d’una civilització co
marcal pura i paradisiaca en vies d’extinció. 
Sembla com si el nostre petit món s’hagués tor
nat un exemple de no sabem ben bé què, peça 
d’anàlisi i experimentació.

I ens treuen com a model, i asseguren que això 
és un paradigma, i ens investiguen com qui dis
posa d’una ben acotada reserva de bestioles in
contaminades. La Garrotxa ha esdevingut, en 
cert sentit, un mite per a sociòlegs, antropòlegs, 
polítics i economistes. I dic això, perquè darrera
ment hom ha pogut comprovar com són diversos 
els organismes, i treballs forans, que pretenen 
ocupar-se d’això que en diuen la nostra realitat. 
Grups d’investigadors, propostes de parc natu
ral, reducte de pau per als fugitius de la civilitza
ció urbana, etc., plouen d’un temps cap aquí so
bre la nostra comarca.

Des de casa, però, tot continua donant la im
pressió de normalitat. De bell antuvi, davant d’a
questa curiositat, hom cau en el reflex de mirar
se al mirall, no fos cas que portéssim la cara em
mascarada. Degut segurament al bell fenomen 
que els arbrés no ens deixen veure el bosc, som 
reacis a adonar-nos d’una suposada profunditat 
en la nostra vida quotidiana plena, segons ens 
expliquen, d’atavismes, costums ancestrals, i pe
dres filosofals que obren el camí cap a una vida 
autèntica i plàcida. És clar, també, que tanta 
contemplació ens afalaga un xic la vanitat co
marcal, i ciutadana, i de retruc, els innegables 
rampells del «chauvinismo», i ens fa sentir prota
gonistes d’una pel·lícula, el sentit de la qual no 
arribem a endevinar.

La Garrotxa, per unes raons conegudes o no, 
és avui una comarca amb models atipics de crei
xement, ideologia, i industrialització, i conserva, 
a més, força incontaminats els costums i les ma
neres de ser.

Per altra banda, els nostres polítics i tecnòcra
tes s’han embarcat, amb el do de l’oportunitat 
que els caracteritza, en la tasca de presentar la 
comarca, i la ciutat d’Olot, com a nuclis de pobla

ment aptes per a experiències pilot, i com a pa
radigma de comarca, amb empenta en el conjunt 
de Catalunya.

El nombre d’habitants ideal per a l’estadística, 
la nostra dinàmica cultural innegablement per 
sobre de la mitjana, un assentament industrial 
absolutament inexplicable en uns paratges tan 
mal comunicats, són alguns dels elements que 
oferim a un pais que imaginem meravellat, i a or
ganismes com la Generalitat, sempre a punt per 
a escoltar les més insòlites propostes. País i or
ganismes que, val a dir-ho, no han passat més 
enllà de la fase de mirar-nos encuriosits.

I hom es pregunta, des de la nostra ingenuïtat 
provinciana, cap a on ens menarà tanta fascina
ció dels forasters, tanta propaganda del nostre 
model. Podem acabar, potser, encarcarats a les 
vitrines d’un museu comarcal? O esdevenir tribu 
folklòrica del Parc Nacional - Reserva indígena 
de la Garrotxa? Perquè tot això de les il·lusions 
que hom abocarà aquí el carro dels diners, i la in
dustrialització, va en camí de convertir-nos en 
uns somniatruites amb el perill de quedar-nos 
amb els ous a les mans.

En un mateix sentit, i en haver esdevingut un 
focus d’atenció, hi ha qui aprofita per continuar 
fomentant a costa de nosaltres, el ruralisme ba
bau i tòpic. Com és ara aquest títol de «El Vicari 
d’Olot» posat a una pel·lícula, títol destinat a ex
citar la conya provinciana als trempats de la ca
pital que, ni té cap mena de relació amb la nostra 
ciutat, si no és la dita famosa sobre la clerecia 
de tres ciutats catalanes, ni maleïda la falta que 
ens fa aquesta propaganda barroera en una, per 
cert, pèssima pel·lícula.

Al final, la nostra comarca continuarà fent la 
viu - viu casolana, i restarà a veure-les venir, si
gui en forma de promeses de complexos indus
trials per a la fabricació de faixes i barretines, 
ruta turística per a vulcanòlegs despistats, o ei
xos transversals i perpendiculars, traçats da
munt dels plànols més irrealitzables. Ja m’ho sa
breu dir.

Cal ara doncs que siguem educats, i deixar 
que passin els visitants que ens tiren promeses, i 
adulacions, que ens investiguen i analitzen amb 
fruïció. Nosaltres continuarem amb'ulls cansats i 
sorneguers, com els micos del Parc, mirant-nos 
el melic, gratant-nos voluptuosament, indiferents 
als qui s’apropen a la reixa de la nostra gàbia, i 
ens miren amb ulls inefables de badoc.

JORDI PLJILLA

qual als valors escultòrics 
de cada personatge s’afe
gien la música, la dansa, el 
pioar de mans i l’alegria 
dels carrers d’Olot plens de 
gent. Acabat el passant, 
balls populars, coca i vi 
dolç al pati del Museu.

Ja entrada la tardor, les 
activitats de la Sala Oberta 
es centren en l’exposició 
de «Els bolets de la Garrot
xa», «Pintades al carrer», 
«Gravats sortits del fons 
del Museu-Biblioteca d’O
lot», mostres que, ,tot i te
nir un interès, han perdut 
l’empenta de les primeres i 
donen a entendre l’absèn- 
cia d’un treball de prepara
ció i documentació per 
part dels organitzadors, i 
una despreocupació pels 
aspectes didàctics, per la 
incidència i els possibles 
interessos que poden des
pertar als visitants.

Coincidint amb les festes 
de Nadal, s’exposen les fi
gures de Ramon Amadeu 
acompanyades d’unes ex
cel·lents fotografies d’en 
Josep M.a Melció i d’unes 
notes històriques sobre 
l’autor. Aquesta exposició, 
que podia haver estat una 
reflexió històrica i estètica 
sobre el passat i present 
pessebrista a Olot, i de les 
repercussions estilístiques 
de Ramon Amadeu, ha 
quedat, al meu entendre, 
una mica anecdòtica i no 
cal dir que aïllada de les 
altres activitats durant 
aquests dies, encara que si
gui quant a horaris. Si hom 
intentava fer una passejada 
un dia de festa a la tarda, 
que és el dia que per cos
tum des dels pobles de la 
comarca es va a Olot a fer 
el volt, no podia veure 
l’exposició de l’Amadeu 
perquè l’Hospici està tan
cat els festius a la tarda. 
Com a Madriz!

ALEXANDRE NOGUÉ
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Fer exercici i a la vegada desplaçar-te, 
és una activitat que, malgrat tots els 
avenços tècnics de la nostra civilització, 
només es pot realitzar amb un sol vehicle 
mecànic: la bicicleta.

Deixant a part la seva utilitat com a 
servei forçós de desplaçament (el seu 
arrelament al nostre país no està gaire 
clar, malgrat l’auge dels darrers anys, que 
coincideix amb l’encariment del combus
tible) és innegable que la bicicleta, com a 
instrument d’oci, té cada dia més impor
tància pel nombre de practicants. El ci
clisme espanyol de competició, però, viu 
encara els moments més baixos de tota la 
seva història.

Repassant els darrers seixanta anys, 
hom observa un desplaçament cap al 
nord d’Europa dels títols i de tot el que 
sigui reflex de «qualitat». Si abans eren 
els llatins els reis de les curses (Itàlia, 
França i, en certa manera, Espanya) íjvuí 
l’equilibri amb Holanda, Bèlgica i inclús 
Alemanya és ben palès.

La raó de l’aparició d’aquests països en 
el panorama internacional, no és cap més 
que una bona planificació (entengui’s 
atenció a la «cantera») per part de les au
toritats responsables. L’afició, tan impor
tant en qualsevol esport, també hi ajuda; 
així com la publicitat que s’aconsegueix 
recollir i, sobretot, el mitjà de comunica
ció més important del nostre temps: la te
levisió.

Ha de quedar clar que l’esport profes
sional de la bicicleta viu totalment grà
cies a la publicitat: des de la marca de les 
sabates fins a la dels tubulars de les rodes, 
passant per les tanques d’anuncis. Quan 
una cursa és de baix nivell de pressupost, 
els organitzadors poden cobrir-lo amb 
més o menys dificultats -cada dia amb 
més, per desgràcia- El problema s’agreu
ja quan una cursa a nivell'nacional o es
tatal no pot comptar amb la TV, que és 
l’acaparadora de la publicitat més cara i 
la possible generadora d’una actitud favo
rable de l’espectador envers l’esport con
cret del ciclisme.

Cal assenyalar la coincidència de l’en- 
fonsament d’aquest esport, a Espanya, 
amb la quasi nul.la participació de Ràdio 
Televisió Espanyola (RTVE) a la «Vuel
ta», mentre que a Europa passava exacta
ment el contrari. França, Itàlia, Alema
nya, Bèlgica, Luxemburg i Holanda, se
gueixen amb atenció els seus corredors 
mitjançant les seves televisions. Amb la 
participació d’aquestes, es trenca el cercle 
viciós que es pateix ací (si no hi ha bons 
anunciants, no hi ha un pressupost capaç 
de dur gent important, amb la qual cosa 
es crea una imatge desfavorable de la cur
sa i no atrau els bons anunciants) en el 
punt base, és a dir, la publicitat.

Tal com dèiem, però, el problema 
causa que comparteix responsabilitats en 
el mal del ciclisme espanyol, és la manca 
de foment i atenció que mereix per part 
dels organismes pertinents. Les bases es 
«cuiden» mínimament, i organitzar una 
cursa, per més senzill que resulti, costa 
molt. En els països que abans esmentà
vem, això no pot passar; és lògic que l’a
feccionat francès, per exemple, estigui en 
el dret de demanar bons resultats i bones 
organitzacions -perquè compten amb la 
TV- en el seu ciclisme. Ací, no.

Un ciclista espanyol no rebrà mai l’ajut 
- consell tècnic de la Federació fins que 
no sigui un esportista d’èxit, i Mendiburu 
l’agafi per a la selecció nacional. Durant 
la resta de la seva vida anterior, el corre
dor haurà anat d’equip en equip on uns 
«preparadors» el rebentaran per assolir 
un primer lloc en una cursa. 1 és que sen
se èxits no hi ha anunciants i, sense ells, 
no hi ha pressupost.

És lògic que cada dia hi hagi menys 
equips i que, a la vegada, es desaprofiti 
més mainada. Perquè molta gent no pot 
viatjar pel seu compte per anar a córrer 
en una cursa, tal com passa en molts ca

CICLISME
Publicitat i foment

sos. 1 és logic també que, a l'altre extrem, 
en el professionalisme, Espanya estigui 
en hores baixes i no pugui sortir del país.

Enguany, la «Vuelta» quasi segur que 
comptarà amb el suport de RTVE la 
qual, a la vegada, ha promès un espai es
pecial el 1982. Un bon pas endavant, que 
suposarà poder veure una cursa digna, 
malgrat que seria més lògic que, qui de 
veritat es posés a treballar, fos la Federa
ció per preparar el futur, car ben aviat 
ens trobarem (ja s’intueix ara) que els co
rredors espanyols només serviran de «re
lleno» inclús en curses nacionals, on el 
més important és la participació estran
gera.

LA BICICLETA, ACÍ
A la Garrotxa, la bicicleta no s’ha pas 

escapat dels problemes que té arreu del 
país. El Club Ciclista Olot (CCO) -cent 
socis que aporten 200 ptes./any cadas
cun- no es pot permetre el luxe de man
tenir un equip, i fins ara, ben just li ha 
anat poder organitzar la cursa que prepa
rava.

-«Com hom es pot imaginar (diu l’Er- 
nest Gallifa, president) amb un pressu
post així no podem fer gaire res. Sort en 
tenim de l’Ajuntament i dels particulars, 
que hi col·laboren desinteressadament».

De fet. la cursa que organitza el CCO 
sempre està preparada a consciència. El 
premi «Festes del Tura», té molt bona 
reputació arreu del Principat, i inclús a 
França.

-«1 cal tenir en compte el desavantatge 
que suposa fer la cursa el setembre, quan 
ja tothom porta tants de quilòmetres a les 
cames i costa de trobar corredors dispo

sats a venir a Olot. Enguany hem assolit 
que uns quants equips importants firmes
sin un contracte, però generalment, fins a 
l’últim moment encara estàs patint per'si 
arribarà tothom o no».

Efectivament, aquest cas és un dels més 
greus problemes amb què els responsa
bles d’una cursa d’aquest tipus es troben 
sovint («Un any van sortir catorze corre
dors»), i davant d’això no es pot fer res. 
Malgrat totes les dificultats, però, aquest 
1981 podrem presenciar inclús tres cur
ses. «Dues -la de les Festes del Tura i la 
de Sant Lluc- són segures. I després n’hi 
haurà potser una altra, que està en trà
mit», ens confessava el Sr. Gallifa.

La llum, per més negra que sigui enca
ra la realitat, es veu en el futur. D’orga
nitzar només una cursa a l’any, el CCO 
ha passat, en poc temps, a ferrne tres i a 
preparar el jà famós «Dia del Pedal»-.

En Pere Muñoz, olotí d’adopció, corre
rà una vegada més amb l’equip professio
nal més important d’Espanya, i un 
«nano» de deu anys, en Xavier Gou, té el 
títol de subcampió de Catalunya de la 
seva categoria. A En Bas, per fi, un grup 
de gent han format un club ciclista dedi
cat a fer Sortides de diumenge i a ajudar, 
en els tràmits burocràtics, els interessats 
en la competició. Després de només uns 
quants mesos de vida, el CC Bas ja té pre
vist formar un equip per a anar a córrer 
en curses.

El mal moment del ciclisme sembla 
que s’ha acabat ací, a la Garrotxa.

ALBERT BRAMON
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NOSTRES COSES |é 
D’AQUELLS TEMPSJ o^6

-Què fa, aquell?
-preguntava l’avi Pep-

Els camperols de la Vall del Bac pre
nien el sol al defora de l’església parro
quial, esperant la campanada per entrar a 
Missa. La feien petar. I vet aquí que en 
Pep de Llongarriu, el masover -d’això ja 
fa molts i molts anys- va dir: «Diumenge 
passat anava de camí, i vaig veure algú 
que llaurava el quintar de la Badosa; ep!, 
no us diré pas qui era!». I encara ho tomà 
a repetir, insistint, però, que ell no diria 

‘qui era. Però es veu que en Badosa ho va 
saber i, així que va tenir ocasió de trobar- 
se amb en Pep de Llongarriu, li va cantar 
les quaranta, que no va pas tenir mandra: 
«Escolta -li va dir-, a tu què t’importa si 
jo llauro o no llauro els diumenges?». 
«-Ep! -va fer de seguida en Pep-, jo no et 
vaig pas descobrir! Jo no ho vaig dir mai, 
qui era!

-«Sembla mentida que siguis tan gama- 
rús -va replicar-li en Badosa-. Si algú 
llaurava el quintar de la Badosa, qui ha
via de ser, sinó en Badosa? Que has anat 
mai a llaurar el quintar del veí, tu?».

En Badosa s’ho va agafar tan mala
ment, que no li va dir mai més paraula, a 
en Pep.

Els anys van anar passant i en Pep de 
Llongarriu ja en tenia vuitanta, quan se 
les va agafar que ja no es moriria pas. 
«Això és que Sant Pere t’ha passat per alt 
a la llista -es convencia l’home- i ja no et 
cridarà». Però hi havia una cosa que 
preocupava enormement l’avi Pep: que 
en Badosa, per bé que era més jove que 
ell, es morís. «Com que no em pot veure 
-rumiava l’avi Pep- tan aviat arribi al 
ceí, em descobrirà; dirà a Sant Pere que 
jo encara sóc a la terra i Sant Pere, relle
gint la llista, em trobarà i em cridarà». 
D’aquí que sempre que l’avi Pep trobava 
algú d’aquella banda de la Badosa, pre
guntava: «Què fa, aquell?». I com que la 
gent ja sabia de què anava la cosa, li 
deien el que en sabien. «Bé! Va fent!». 
«-Déu vulgui que duri», feia l’avi Pep. 
Fins que us que un dia, van dir a l’avi 
Pep que en Badosa era mort. «Malament! 
-va fer, pregonament preocupat-; ara sí 
que et cridaran». I tant s’ho va entestar, 
tant va capficar-se, que l’endemà mateix 
es va morir.

«Groix»
o «Nyoix»

A Oix ja havien enllestit el poble, i en
cara no sabien quin nom li posarien.

-I el nom, què? -preguntà tot d’una un 
veí- Ja heu rumiat quin nom hem de po
sar al poble?

-Té rao! -van fer tots a la vegada-, I 
començant de dir noms, l’un darrera l’al
tre, no es posaven d’acord.

Sabeu què? -va fer l’alcalde, altrament 
es veu que ja havien fet ajuntament i tot-, 
pujarem tots al capdamunt del carrer i 
des de la font rebitllarem una poma ca
rrer avall, correrem tots a atrapar-la i, el 
qui l’agafi primer, escollirà el nom.

Dit i fet. Tots hi van ser d’acord i van 
dir a l’alcalde que fos ell qui llancés la 
poma. L’alcalde ho acceptà molt compla
gut i rebitllà la poma tan rabent, que va 
anar a petar a la mateixa plaça. I es va es
caure que en aquell moment sortia un 
porc de Can Rovira i, empaitant la 
poma... «groix» o «nyoix», va fer, amb 
aquell so gutural característic dels porcs 
en menjar amb golafreria.

-Ja tenim el nom del poble! -va fer 
l’alcalde-. I com que allò de «groix» o 
«nyoix» sembla que ho trobaven un xic 
de mal dir, ho van deixar per Oix.

-Jo ja hi sóc
-deia l’alcalde-

Quan a Oix van fer el primer ajunta
ment, es van reunir a Casa de la Vila i 
l’alcalde va voler comptar si hi eren tots. 
«Jo ja hi sóc», va fer el batlle. I anà 
comptant: -un, dos, tres, quatre, cinc, 
sis... Sí que era estrany. Havien de ser set 
i només n’hi trobava sis? Va tomar a 
comptar: «Jo ja hi sóc, eh?», va tomar a 
dir, bo i posant-se una mà al pit; i com 
que ell ja'hi era, li semblava que no s’ha
via pas de comptar i no es comptava: 
-un, dos, tres, quatre, cinc, sis... No, no; 
no hi som tots, no.

-Sabeu què? -proposà un regidor-, sor
tim tots al carrer i, com que a Can Rovira 
ja deuen haver engegat les vaques, en al
gun tocom trobarem una buina i hi fica
rem tots un dit, i comptant els forats, el 
compte ha de sortir bé per força.

-Vinga, ja hi podem anar!
Van sortir al carrer i ja van veure de se

guida una buina de vaca. L’alcalde no va 
pas voler desaprofitar aquella oportunitat 
de donar exemple, i va sei* el primer a fi
car-hi el dit. Seguidament van fer el ma
teix els regidors i, en acabar, l’alcalde tor
nà a comptar. «Un, dos, tres, quatre, 
cinc, sis, set...».

-Sí, ja hi som tots, ja -va fer el batlle-. 
Au! tomem cap a l’Ajuntament.

L’hort d’en Falguera
Això diuen si va passar a Setcases, però 

jo no ho jutjaria, ni tampoc no fa el cas.
En Tià, un camperol, va anar a Sant 

Lluc i volia comprar un ase.
-No el compris pas -li aconsellà un 

amic-, és aquell ase que diuen que és tan 
bramaire.

-Bramaire? -va fer el camperol- Això 
rai! Que brami tant com vulgui!

-És que diuen que està escrit que 
aquest ase, si un dia tot fent una pujada 
fa tres brams seguits, en fer el tercer el 
traginer caurà mort.

El camperol no s’ho creia pas. Devien 
ser vuits i nous. I com que el donaven a 
molt bon preu, va deixar-se de romanços 
i el va comprar.

Però ara que el tenia, cada dia es tur
mentava pensant que només faltaria que 
fos veritat... De manera que així que l’ase 
feia un bram, l’home ja tremolava.

I un dia l’ase, tot fent una pujada, va 
fer els tres brams. El camperol, només de 
veure que l’ase s’hi posava bé per fer el 
tercer bram, ell s’ajeu a terra convençut 
que ja era mort: «Ja ets mort! Ara sí que 
ets ben mort!».

Els veïns del poble es van adonar que 
l’ase del camperol era aturat feia estona. 
Què devia haver passat? Li hauria passat 
alguna cosa, a en Tià? Tots hi van córrer 
i, en veure’l tan ben estirat, van dir: «És 
mort, pobre Tià!».

Van anar a buscar una llitera que hi 
havia a l’Ajuntament, per baixar en Tià 
cap al poble. Però és el cas que, quan ja 
baixaven, arribant en un indret on es tro
baven dos camins, es van aturar per deci
dir per on passarien. Un dels camins pas
sava per un tocom conegut per «l’Hort 
d’en Falguera»; millor camí, però feia 
molta de marrada. L’altre, pel contrari, J
era molt dreturer; però hi havia un tocom 
conegut pel «Mal Passant», i realment 
feia de mal passar-hi.

-Què, per on anem?
-Jo passaria pel Mal Passant -proposà WU’4* 

un de la colla. I només de sentir-ho en 
Tià, ell que salta de la llitera i, plantant- f 
se davant de tots, va dir: «Jo, quan era I BA 
viu, bé hi anava a passar sempre, per yR Qr
l’Hort d’en Falguera! Vosatros voleu pas- n
sar pel Mal Passant? Apa!, comenceu de 
passar tot davant, que jo ja vinré tot da
rrera.

Aquesta dita, els qui la sabien molt bé 
eren els veïns d’Oix, i ens la recordaven 
sovint als de Beget, per tomar-nos les pe
res per allò del «Jo ja hi sóc» i de la 
poma i el porc. Així, de vegades, quan els 
begetins érem en algun hostal d’Oix, pre
parant-nos per fer la pujada cap a casa, 
també ens preguntàvem per on passa
ríem, si per Pera o per Bestracà. I mai no 
hi mancava algun veí d’Oix que ens deia:

-Jo, quan era viu, passava per l’Hort 
d’en Éalguera...

Que era una manera de dir-nos que ells 
podien tenir fama de no saber gaire de 
comptar, i que el nom del poble el devien 
a un porc; però mentrestant, que ells 
s’havien sabut enllestir perquè els fessin 
una carretera, i nosaltres havíem d’anar a 
peu...

Però tot era, no cal dir-ho, per a riure- 
hi plegats.

ESTEVE PUIGMAL



FOTOGRAFIES 
JOSÉ MANUEL NAVARRO

La idea original i legíti
ma de la il·lustració és la 
imatge repetida i, si ha de 
tenir relació amb situa
cions que ratllen l’actual, 
esdevé, òbviament, crònica 
per imatges.

Es pot sentenciar que 
l’essència d’aquestes imat
ges és ésser comunicable i, 
de resultes, Kartista, en cas 
extrem, ha de disposar la 
seva obra de manera que 
sigui multiplicable.

Com diu W. Benjamín: 
«L’obra d’art reproduïda, 
serà sempre, en gran part, 
la reproducció d’una obra 
d’art disposada per a ser 
reproduïda».

LLUÍS HORTALÀ 
ITARRÚS
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Direcció: Els de sempre, que mai no són els mateixos Edita D.D.T., S.A.

CANÇONER D’OR

EL ROCK
DEL CONSISTORI
Auan, tu, tri...
Rock, Rock, Rock del Consistori, 

Rock, Rock, Rock del Consistori, 
Rock, Rock, Rock del Consistori, 
Consistori, Consistori, Rock, Eh!

El secretari llança un: Atenció! 
ara mateix s'aCOSTA la sessió. 

Les comparses entren d'un a un, 
menys els convergents que van tot junts. 

El darrer d'entrar a la SALA és la Patum, 

envoltada d’una gran farum.

Rock, Rock, Rock del Consistori...

L’autoritat diu: tots assentats! 
i onem ja d'una vegada per feina. 

Els del grup del govern estan espantats, 

perquè l’oposició ¡a esmola l’eina.

Rock, Rock, Rock del Consistori...

En Socrest diu que s'ha de planificar 

i en Ros diu que això és molt car. 

Els socialistes ensenyen les dents 

i ara tremolen tots els independents.

Rock, Rock, Rock del Consistori...

A en Curós l'estiren de dos en dos 
i ¡a no sap quin és el seu batalló, 

uns li diuen és el d’en Reventas 

i els altres el del trampilló.

Rock, Rock, Rock del Consistori...

En Ferrés crida no us feu mal, 
però en Danés ja treu el botiquín en català, 

l’empastifa amb ungüent de l’esquerrà, 
això revifa més que el Pla General.

Rock, Rock, Rock del Consistori...

La Margarida diu prou discussió 

i fem-nos tots un gran petó. 
En Capdevila protesta: ¡o no beso l’oposició, 
encara que n'hi hagi algun de molt bufó.

Rock, Rock, Rock del Consistori...

La dreta i l’esquerra es donen la mà 

i tots junts comencen a dansar. 
En Cornellà es posa brillantina 

i el tupet es despentina.

Rock, Rock, Rock del Consistori...

L'Oliveras demana més marxa, 

mentre en Blanch belluga la panxa. 
Fins en Guitart sembla viu, 
amb aquesta marxa i aquest caliu.

Rock, Rock, Rock del Consistori...

Convergència canto amb l'ucedé 

com si gravessin un elepé. 

L’esquerra canta en català 

i els independents fan el la, la, la.

Rock, Rock, Rock dpi Consistori...

Ara és l'hora de ballar el rock 

no en volem cap que faci el badoc.
Rock, Rock, Rock del Consistori,

Rock, Rock, Rock del Consistori,

Rock, Rock, Rock del Consistori,
Consistori, Consistori, Rock, Eeeeeeh!!!

NIT DELS PREMIS GRA DE FAJOL
(Enviat especialíssim).- En el marc incomparable de la discoteca Màxims (abans el 
Casino), i amb l’assistència del «tout-Olot», personalitats de fart, la ciència, la polí
tica i «vivillus varis», es van lliurar els valuosos guardons «Gra de Fajol» i «Mercu
rial». El qui vulgui saber més coses, que consulti els patufets locals. Nosaltres els 
oferim un reportatge gràfic que val més que mil paraules. Fins l’any que ve (vull dir 
aquest any).

Moment de ¡'actuació de la jovenívola Rondalla de la 
Llar oferint una primícia de l’elepé «Reputricànticus».

Algun dels nostres representants polítics, d'esquerra a 
dreta: Sr. Tarradellas (visiblement emocionat), un que 
s’ha colat al mig, Sr. Calzada i Sra. del que s’ha colat.

«SEGUINT LA CUA 
DEL DRAC» 

NO CONTINUARÀ AL 
«GRA DE FAJOL»

Un dels premiats és aplaudit per la prestigiosa con
currència. El Gra de Fajol el va llançar a la fama i 
el nostre intel·ligent Consistori el va consolidar.

Aspecte que oferia l’esplendorós marc de la nit dels 
premis.

Nota primera:
En l’article introductori precedent (Gra de Fajol n.° 2, 

62, línies 31-32) va aparèixer, a causa d’un error tipogràfic, la 
següent frase: «En termes de la geometria el valor de* la paraula 
HARMONIA és 272». Òbviament 
dir gematrià (mot grec derivat de 
kabbhala hebrea quasi equivalent a 
cia de les lletres àrab, o ’ilmu-l-hurüf.

Com és sabut, ni l'hebreu, ni el grec, ni altres llengües semíti
ques no tenen xifres per a designar els nombres matemàtics i 
fan servir per això les mateixes lletres. Per tant, sumant el valor 
numèric de les lletres d’un nom s’obté un nombre, però cada 
nombre o suma, pot resoldre’s en multitud de sumands, els 
quals equivaldran a altres tants noms, ço que possibilita diver
sos nivells de lectura a un mateix text aplicant diferents claus 
interpretatives.

Així per exemple, en la llengua dels Evangelis:
El pare
El fill
L’Esperit

1.746=
1.746=
1.746=

pág.

on deia geometria havia de 
grammateia) aplicació de la 
la símí’a, branca de la cièn-

489
680
576+1

1.746

el gra de mostassa trobat 
el tresor de Jesús 
l’esperit més alt

Nota pòstuma
La divergència de criteris fonamentals amb la redacció, tal i 

com s’ha explicitat en el darrer número aparegut o com es va 
manifestar en la paròdia de concessió dels premis «GRA DE 
FAJOL» unida al fet de considerar inoportuna la polèmica 
(obligada si més no amb l’article que signava en Jordi Pujiula) 
sobre el tema de l’art sagrat i la ciència tradicional de la geo- 
mància, m'han fet decidir a suspendre la publicació, en aquesta 
revista, dels dos articles que faltaven per cloure la sèrie de «SE
GUINT LA CUA DEL DRAC».

Josep M.“ Vlallarach i Carrera

EL LLIBRE 
DEL MES

«Les meves i només meves
[memòries polítiques» 

per Arcadi Calzada.
Pròleg de Joan Casellas.
Edita:
«Col·lecció Punt-Butxaca». an

co
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is
na

no
/lm

op
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an
o

El llibre es presenta en dues versions de 
butxaca, i una edició de luxe amb sobrecober
ta de skai. L’edició de butxaca o rústica porta 
una coberta amb paper de vidre, i el text va 
acompanyat d’unes fotografies on l’autor del 
llibre ens mostra la seva llar, la seva família i 
la seva col·lecció de gossos i de pintures. En 
l’edició de luxe amb la coberta de skai, el text 
també va acompanyat per les mateixes foto
grafíes de l’edició socialista (volem dir rústi
ca), però també porta uns gravats - originals 
expressament fets per l’artista Cuixart.

El pròleg és molt poètic, i el jove escriptor 
Joan Casellas ens mostra una prosa molt líri
ca que es troba entre la quotidianitat de Josep 
Pla i la narrativa de Mortadela i Filemón. En 
canvi les memòries de l’autor estan escrites 
d’una forma molt senzilla, humil i entenedo
ra, cosa que fa que el llibre sigui molt entene
dor. El llibre ha estat realitzat per Edicions 
Bessegodà i és d’un impecable disseny, com 
ja ens tenen acostumats.

Recordem que aquest deliciós llibre serà 
presentat aviat a la Galeria Sant Lluc de la 
nostra ciutat, amb l’assistència dels autors, 
que firmaran dedicatòries a tots els assis
tents.
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«THIS BOY»... JOHN LENNON
(1940-1980)

EL FINAL
El 8 de desembre de l’any passat, John Lennon, 

acompanyat de la seva dona Yoko Ono, sortien a les 
cinc de la tarda de la seva residencia a l’edifici Dako
ta, de Nova York, carrer 72, oest de Manhattan. Els 
esperava el seu cotxe «Limousine» a la porta, i ha
vien d’anar a gravar als estudis Geffen (David Geffen 
havia aconseguit que la parella tornes a l’activitat 
musical després de cinc anys de dedicado absoluta 
a Sean, el fill d’ambdós, nascut el 1975). Es diu que, 
des de les 5’25 fins a dos quarts d’11 en John va fer 
el que havia fet durant els últims vint anys: notes, 
«corcheres», ritmes, gravado, etc.

Però tornem a les cinc d’aquella tarda. John surt 
de casa seva. A la vorera de davant de l’edifici Dako
ta, hi ha el moviment habitual des que John ha tret el 
darrer LP: fotògrafs, curiosos, caça-autògrafs... Hi ha 
un noi de 25 anys, Mark D. Chapman, que fa hores 
que s’espera. Per fi! Surt l’ex-beatle. Chapman porta 
un exemplar de «Double Fantasy», l’últim LP de la 
parella. Per fi! així ho comenta a un reporter gràfic 
que ha estat amb ell, esperant que Lennon sortís de 
casa seva. El fotògraf li disparará una foto quan esti
gui al costat del «mite». Chapman s’atansa a John i 
aquest, sense cap paraula pel mig, li signa el disc. La 
«Polaroid» es dispara. Mark David Chapman es 

queixa que només ha «gargotejat» la seva firma. 
El cotxe arrenca... Cinc hores més tard, John i Yoko 
tornen a casa seva. Exactament, ara són tres quarts 
i tres minuts d’onze. En lloc d’entrar amb la «Li
mousine» dins del pati, cosa que es fa per motius 
de seguretat (a l’edifici Dakota hi viuen actors i «gent 
del domini públic»), el cotxe s’atura a la cantonada, 
John baixa primer i enfila el camí cap al pati per aga
far l’ascensor. Chapman, que l’esperava, crida «Mr. 
Lennon!!!». John es gira i rep un tret que li destrossa 
les artèries del cor. Després en vénen sis més. John 
corre cap a la garita i diu les últimes paraules: 
«M’han disparat, m’han disparat...». L’assassí deixa 
caure la pistola i espera que arribi la policia. L’ambu
lància s’enduu el cos, encara amb vida, de John. 
Prop de mitjanit, moria John Winston Lennon a l’hos- 
pital Roosvelt de Nova York.

Mark Davis Chapman, casat com l’ex-beatle amb 
una japonesa set anys més gran que ell, que vestia 
com en Lennon, «fan» d’ell, amb una descarada i pot
ser malaltissa utilització del «mite». Evidentment, si 
no s’ha estat pels carrers de Nova York a la nit, no es 
pot explicar el sentit d’aquella jungla amb la corres
ponent fauna, a un nivell molt diferent de la que co
neixem.
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En fi, John Lennon, sempre havia es
tat una persona més que intel·lectual, 
com es pretén ara, visceral amb tot. 
D’una sinceritat aclaparadora, i amb 
una visió de.la vida tocant a la «revolu
ció quotidiana».
«...Well, you know we all want to change your 
head».

(Bé, tu saps, nosaltres volem canviar el teu cap), 
que deies ratllant la «ingenuïtat»

REVOLUTION (1968) 
«Tot el que dic, és que doneu una oportunitat a la 
pau».
GIVE PEACE A CHANCE (1969).
Sí, John, has mort crivellat; ara et veu
rem penjat a les habitacions, inclús a 
les zones residencials, com està pas
sant amb el «Che». Et veurem com a 
bandera d’intel.lectuals i d’altra gent 
de mal-viure i bon-pensar. Paradoxa.

Els Beatles, sense tu, no haurien 
trencat cap motilo, estigueu-ne segurs. 
En Paul hauria estat el Mozart del se
gle XX, en versió «guapura». En Geor- 
ge hauria continuat badant amb el 
«Guru», i en Ringo hauria estat la sim
patia personificada. Però tu et vas mu
llar el cul quan va fer falta. No per 
qüestions intel·lectuals, sinó per qües
tions purament físiques, viscerals i de 
mala llet (com tornar la medalla a la 
Reina, dir que éreu més famosos que 
Crist, etc.). Te’l mullares, a més, en el 
moment que ho senties, no com a 
reacció premeditada o ja acceptada 
per la generació que et va precedir.

Tant els qui tenen la teva edat i vau 
veure que «les coses estaven can
viant», com els qui, més joves que tu, 
com potser els més vells, aquest 9 de 
desembre vam quedar esglaiats, com 
sorpresos. Jo, personalment, vaig sen
tir com si quelcom important hagués 
estat arrancat de broll. Quelcom que 
es veia venir amb la nova élite de polí
tics, papes i d’altres artistes de moda, 
que ens envolten «amablement» i ens 
vampiritzen. Vaig estar, al mati del 9,~ 
escoltant Ràdio Olot, connexió amb el 
meu amic J. M.a Francino, de Ràdio Te
rrassa, e*pert en la beatlemania; re
cords dels meus primers acords a la 
guitarra i, consegüentment, els primers 
insuficients escolars, que van ser amb 
la companyia dels Beatles.

Amb tot això, amb els qui no ho sen
ten i pels qui ho sentim, he sentit que 
estimaré sempre en John Lennon.
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CURRICULUM REATLE
EL PRINCIPI

El 3 de desembre de 1938 es ca
sen, al registre civil de Mount 
Pleasant, Fred Lennon i Julia 
Stanley. Passen la nit de noces al 
cinema on treballava Julia. Fred 
és cambrer en una línia de trans
ports marítims, a Amèrica. En 
una visita embarassa la Julia i, el 
9 d’octubre de 1940, enmig d’un 
bombardeig alemany, neix al Ma- 
temity Hospital d’Oxford Street, a 
Liverpool, John Winston Lennon 
(Winston ve d’un apassionament 
patriòtic de la seva mare, envers 
Winston Churchill).

Quan John té dos anys, els seus 
pares se separen i va a viure amb 
la seva tia Mini, la qual, quan era 
més grandet, va haver de patir els 
disgustos deguts que John era 
sempre el cap de colla de les bara
lles, i perquè sempre portava ma
les notes. A pesar de tot, ells sem
pre havien tingut unes relacions 
excel·lents. John va estudiar a 
Dovedale, i als 12 anys va ingres
sar a la Quarry Bank High 
School, d’Allerton (Liverpool).

Per aquesta edat, un conductor 
de la línia Liverpool - Edimburg, 
cansat de sentir a John tocant una 
harmònica horrorosa, i com que 
aquell galifardeu li queia bé, li re
gala una harmònica nova. El 12 
d’abril de 1954, Bill Haley i els 
Comets, treuen el «Rock around 
the dock» (Rock del rellotge), i a 
partir d’aquí, el rock i els «teen- 
agers» commouen tota Anglate
rra.

Pel gener de 1956, Lonnie Do- 
negan treu el «Rock Island Line», 
amb instruments quasi de «brico- 
lage» com el «washboard», el 
«tea-chest-bass» o inclús la guita
rra, sabent quatre acords. És el 
«skiffle». Tot això, ja comença a 
entrar dins de John, i la seva mare 
li compra una guitarra de segona 
mà. Al maig del 56, surt amb for
ça trepidant «Hearbreak Hotel», 
d’un noi anomenat Elvis Presley. 
Llavors sí que li va començar a 
entrar, i a afeccionar-se a aquell 
nou estil. S’havien acabat aquelles 
músiques dels anys 40, per a ga
lants enamorats. John comença a 
practicar i forma el seu primer 
conjunt, «The Quarrymen», que 
toquen el «skiffle», Eric Griffiths 
(guitarra). Pete Shotton (wash
board), Colin Hanson (bateria).

El 15 de juny de 1952, Ivan 
Vaughan, un amic d’ambdós, fa la 
presentació del binomi composi
tor més important del segle: 
«Aquí John Lennon... Aquí 
paúl McCartney.

El 16 de gener, obre les portes 
un club en el qual debutaran, 
anys més tard, els Beatles: The 
Cavem Club.

A la tardor del 57, John entra a 
l’Art College, de Liverpool, i co
neix la qui seria la seva dona: 
Cynthia PpweU.

Però un fet transcendental té 
lloc el 15 de juliol de 1958: Julia, 
la mare de John, mor d’accident 
de cotxe. Aquest fet el va influir 

de tal manera, que li va inspirar 
diverses cançons (Julia, Mot- 
her...), i ell mateix ho va confessar 
anys després. Estaven molt units.

El 29 d’agost entra als Quarry- 
men en GEORGE HARRISON. 
Un any després, els Quarrymen 
són: Stu Sutcliffe, baix. Ken 
Brown, bateria (substituït després 
per Pete Best) (1960). George Ha- 
rrison, Paul McCartney (guita
rres). John Lennon.

Canvien repetidament de nom: 
The Rainbows, The Moondogs.

A la tardor dels 60, els surt un 
contracte per a tocar a Hamburg 
com a Silver Beatles, però n’han 
de tomar poc després perquè en 
George és menor d’edat. Debuten 
al Cavem i comencen a ser cone
guts com «la cosa més gran en di
recte a Liverpool». Això succeïa 
el gener del 61.

Per l’abíil tomen a Alemanya, 
al Top Ten. La núvia del Stu pen
tina els Beatles amb el caracterís
tic serrell, i graven el «My Bony» 
amb el cantant * Tony Sheridan 
(veure «The Beatles First, que va 
sortir a Espanya amb el nom de 
«Lo primero de los Beatles», a 
principis de la dècada dels 70.

A l’hi vern del 61. Stu decideix 

anar a viure a Alemanya.
John Lennon publica un escrit 

al Mersey Beat: «Being ashort di
versión on the dubious origin of 
the Beatles», on explica que, el 
nom de «Beatles», l’hi havia 
aconsellat un follet que hi havia 
sobre un pastís envoltat de flama
rades.

Bé, de totes maneres, hi ha un 
altre esdeveniment decisiu. La 
cançó «My Bonny», gravada amb 
en Tony Sheridan, comença a 
vendre’s. En una botiga de Lon
dres (NEMS Enterprises), propie
tat dels Epstein, hi treballava el 
fill, Brian, fracassat com a estu
diant i soldat, de 27 anys. Era la 
botiga on es venien els discos més 
moderns, i on es consultaven dos 
cops cada dia les llistes d’èxits per 
a poder estar més al gust del jo
vent, que ja començava a anar al 
darrera dels «singles». A part d’ai
xò, tenia uns sistemes de control 
de conjunts i de cançons. Pretenia 
ser perfecta. El 28 d’octubre de 
1961, va entrar-hi un client i li va 
demanar «My Bony» interpretada 
pels Beatles. La professionalitat i 
l’orgull de Brian Epstein van que
dar greument tocats. No n’havia 
sentit a parlar. Va preguntar per 
ells i va anar-los a veure al Ca
vem, on quedà impressionat del 
magnetisme que desprenien dalt 
de l’escenari. Els va proposar gra
var un disc, amb ell de «mana
ger». La Decca i d’altres compa
nyies refusen les maquetes (la 
Decca, després, va veure que l’ha
via errada i va «fitxar» els Rolling 
Stons).

Pel gener del 62 viatgen de nou 
a Hamburgo. En tomen desmora
litzats i amb els aparells a coll, 
pensant seriosament en la possibi
litat de plegar veles.

El 10 d’abril es mor Stu, a 
Hamburgo, d’un tumor cerebral. 
Això va acabar d’enfonsar-los. 
Però pel maig, Brian Epstein els 
fa firmar per Parlophone, una 
subsidiària d’EMI. Al mateix 
temps els refina l’habillament i 
l’escenografia.

El 6 de juny graven una maque
ta amb «Love me do». George 
Martin és el supervisor, i ho con
tinuaria essent fins al Doble

Blanc.
El 9 de juny són rebuts al Ca

vem com a ídols del moment.
Pel juliol, John i Paul proposen 

a en Brian canviar de bateria 
(Pete Best), i tomen a gravar el 
«Love me do», perquè Pete no era 
l’adequat, arran de tot això, el 
mes d’agost d’aquell 1962, un tal 
Richard Starkey (Ringo Starr), ba- 
terista de Rony Storm’s Hurrica- 
ne, s’uneix als Beatles, provocant 
altercats entre les «fans» de l’altre 
bateria, Pete Best («Pete is the 
Best», es deia).

El 23 d’agost, en John es casa 
amb la Cynthia Powell («de pe
nalty»).

please me», i és el número 1 du
rant vint-i-nou setmanes.

LA BEATLEMANIA
El 26 de juny s’edita el primer 

EP (quatre cançons) dels Beatles 
amb «Twist & shout» com a tema 
fort. Aquest serà el primer impac
te a Espanya.

El 3 d’agost fan l’últim concert 
al Cavem Club.

El 23 d’agost surt «She lóves 
you», i un altre cop número 1.

El setembre s’edita un curiós 
EP, precedent d’una moda molt 
lucrativa fins avui: la recopilació 
«The Beatles Hits».

I el 4 de setembre, ja essent els 
quatre beatles, John, Paul, George 
i Ringo, es torna a gravar el que 
seria primer gran «hit»; «Love me 
do» (Estima’m), firmada pel tàn
dem Lennon - McCartney.

Cal indicar, però, que la prime
ra composició, cronològicament, 
firmada per dos beatles, és el Cry 
for a Shadow (Lennon - Harri- 
son), que és en la recopilació 
abans esmentada, «The Beatles 
First» (el disc que acompanya 
Tony Sheridan).

I aquí comença la història fabu
losa del primer grup que va apas
sionar el jovent, i que va significar 
un canvi profund tant en la músi
ca com en la manera d’actuar d’a
quest jovent.

CAP AL N.° 1
El 5 d’octubre de 1962 s’edita 

el «single» «Love me do». Al mes 
de novembre actuen per primera 
vegada en TV, a Manchester. 
«Love me do» entra a les llistes 
d’èxits, discretament.

Al desembre donen els seus úl
tims concerts a Alemanya.

L’l de gener del 63 comencen 
una gira per Irlanda, i el 12 editen 
el «single» «Please, please me» i 
«Ask me why», ambdós d’en 
John.

El 2 ,de febrer, gira per Anglate
rra. Graven «Thank you Lucky 
Stars», primer programa musical 
de la BBC.
El 16 de febrer, «Please, please 
me» és el número 1.

El 8 d’abril neix el primer fill 
de John: John Xarles Julián Len
non, a l’Hospital General Lefton. 
L’H, s’edita «From me to you», 
que puja ràpidament al número 1 
de les llistes. Aquells anys, els 
«rankings» eren més fiables que 
ara, ja que qui era a dalt era qui 
més venia, segur. Aquest mes d’a
bril, surt el primer LP: «Please,

1 de novembre: E.P. «Beatle 
number 1», i gran gira per Angla
terra. Al concert hi va la Reina, i 
primer «toc» genial de John I-en- 
non: «Els de* les entrades barates, 
que aplaudeixin si volen) els de 
les cares, n’hi ha prou que facin 
sonar les joies».

El 22 de novembre surt el segon 
LP, «With the Beatles». 300.000 
còpies venudes al cap d’una set
mana d’haver sortit al mercat. 
Cançons d’en John serien, entre 
d’altres, «It mon't be long», «All 
l’ve got to do», «Not a seçond 
time»... Com al primer LP, can
ten cançons clàssiques de rock 
d’altres compositors. Els concerts 
comencen a ser multitudinaris i 
efervescents.

El 22 de novembre, «single» 
amb la cançó d’en John «I want 
to hold your hand».

Són grup de l’any, i comencen 
el seu habitual «Christmas 
Show».

LES GIRES I
LES PEL·LÍCULES

El gener de 1964, tres setma
nes d’èxit absolut a l’Olympia de 
París.

7 de febrer: s’edita «AU my lo- 
ving», i aquest mateix dia viatgen 
al show d’Ed Sullivan, a la televi
sió americana.

Pel març comencen, sota la di
recció de Richard Lester, la filma
ció de la pel·lícula «A hard day’s 
wight», es publica el primer llibre 
d’en John el dia 25, «In his own 
write», i treuen un nou número 1: 
«Cant by we love».

Pel maig, especial Beatles per 
TV: «Around the Beatles», emès 
dos cops donat el seu èxit.

Pel juny, gires per Dinamarca, 
Hong Kong, Austràlia i Nova Ze
landa. Al mateix temps s’edita un 
nou LP: «Long tall Sally».

El 6 de juliol s’estrena «A hard 
day’s night» amb la presència de 
la Rgina. I el 10 surt el correspo
nent LP i EP. Cançons d’en John 
a destacar: «A hard day’s night», 
«I should have know better», 
«You can’t do that», «Auy time at 
all»...

John paga, per una casa a St. 
George’s Hill, Weybridge, 20.000 
lliures.

9 d’agost: comença la gira a 
Amèrica i Canadà. Deliri col·lec
tiu.

9 d’octubre: Gira per Gran Bre
tanya.

27 de novembre: S’edita «I teel 
fire». Al mateix temps surt el LP 
«Beatles for sale». Destaquem al
guns temes de Lennon: «Im a lo- 
ger», «Eight days a week»... 
També canta a d’altres composi
tors: «Rock & Roll music», «Mr. 
Moonhight»...

Pel desembre, el corresponent 
«Beatles Christmas Show». Gra
ven discos de felicitació del Nadal 
per als clubs de «fans». Són, altra 
vegada, millor grup de l’any a An
glaterra, i per primer cop a 
EE.UU.

El gener de 1965, John surt a 
«Not only... but also», programa 
de la BBC-2, llegint els seus poe
mes.

El 22 de febrer comencen una 
nova pel·lícula de Richard Lester: 
«Help», a Àustria i les Bahames.

El 6 d’abril surt el «single» 
«Ticket to ride».

L’l 1 graven a l’Empire Pool, de 
Wembley, a Londres.
El 9 de juny s’edita el EP «Beatles 
for sale - 2».

El 12 de juny són nomenats 
Membres de l'Ordre de l'imperi 
Britànic. Membres de la RAF, 
tomen les seves medalles a la Rei
na en senyal de protesta.

El 20 de juny s’edita el segon 
llibre d’en Lennon: «A Spanianrd 
in the mories».

L’l de juliol actuen a la Plaça 
de Braus de Barcelona, i el 3 ho 
fan a Madrid.

El 23 de juliol s’edita «Help» 
n.° ka la primera setmana.

El 29 de juliol, s’estrena la pel- 
lícula «Help», en presència de la 
"Reina.

L’l d’agost surt el LP complet 
de la pel·lícula.

El 13 d’agost, gira per EE. UU.
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El 26 d'octubre són investits 
Membres de l’imperi Britànic al 
palau de Buckingham per la Rei
na Elisabeth.

El 3 de desembre s’edita «Day 
tripper», cançó d’en Lennon.

El 5 de desembre surt un nou 
EP: «Beatles Million Sellers». Al 
mateix temps baixa «Help» de les 
llistes... per a posar-s’hi el seu nou 
LP «Rubber Soul». Aquest LP ja 
és molt més elaborat, no tot són 
rocks ni cançons de l’època 
50-60, sinó que s’hi comencen a 
veure innovacions importants, 
tant a nivell d’instruments com 
d’idees: distorsionadors de guita
rres, orgues, arranjaments, el 
«Michelle» d’en Paul, el «Giri», 
«In my Ufe», «Now here man» 
d’en Lennon, «Think for your- 
self», i «If I needed someone» de 
George, etc.).

El 8 de desembre gira per An
glaterra, i el 16, emissió del pro
grama «The music of Lennon & 
McCartney».

L’ÚLTIM ANY
«EN DIRECTE»

Lennon, el 66 comença a pren
dre consciència de la seva genera
ció, i així és equiparat a Ginsberg, 
Dylan, Gratebul, Dead...

El 4 de març s’edita el LP 
«Yesterday». És, naturalment, 
número 1.

El 19 de juny s’edita «Paper- 
back Writer».

El 24 de juny, gira per Alema
nya i Extrem Orient.

Lennon fa unes declaracions 
que obren les portes a serioses re
flexions del jovent, protestes del 
Vaticà i d’altres entitats religioses: 
«Ja no existeixen gaires bons 
cristians, nosaltres som més cone
guts que Jesucrist i no sé qui aca
barà essent el n.° 1, si el Cristia
nisme o el rock & roll». A segons 
quins països es prohibeix la seva 
música.

El 8 de juliol surt l’EP «Nowhe- 
re man».

El 5 d’agost s’edita el LP «Re- 
voher», que ve a confirmar el 
camí començat amb el «Rubber 
Soul». S’inclou un tema de Geor
ge tocat amb cítara: «Love you 
t <J», primera influència de la 
música hindú a Occident, i un 
tema experimental d’en John: 
«Tomorrow never knows», gravat 
amb cintes passades al revés i al
tres tècniques electròniques.

El 8 d’agost surt el «single» 
«Yellow Submarine», «Eleanor 
Rigby».

El 12 d’agost es comença l’últi
ma gira als EE. UU. En John ha 
de dir que es va exagerar la nota 
de les seves declaracions sobre els 

Beatles i Jesucrist, ja que el Ku- 
KJux-Klan crema discos seus i re
ben amenaces per aquestes opi
nions anti-religioses.

A Toronto (Canadà) John diu 
que «Si un home no vol lluitar, ha 
de tenir el dret a no entrar en l’e- 
xèrcit», referint-se al Vietnam.

Pel setembre John decideix 
apartar-se de tota la «bofa» que es 
va formant, i ve a Espanya i a 
Alemanya a filmar una altra pel- 
lícula de Richard Lester, però 
sense els altres tres beatles «How I 
won the war» (com vaig guanyar 
la guerra).

Per l’octubre, George va per 
primera vegada a l’Índia.

De tornada a Londres, John re
gala els dissenys d’uns christmes 
a una organització benèfica. L’Ar
quebisbe de l’Església Catòlica de 
Boston diu: «Els Beatles són més 
i millor coneguts arreu del món 
que la Cristiandat».

Pel desembre, surten a la prem
sa rumors que els Beatles prenen 
estupefacients. Anuncien que no 
tocaran mai més junts en públic, 
ja que els és impossible reproduir 
el que graven a l’estudi en directe.

A més d’això estan tips de gires, 
amenaces, homenatges i histeris
mes. El món va girant, i nous can
vis vindran amb el final de la dè
cada. Surt la recopilació «Col.lec- 
tion Oldies».

LA PSICODÈLIA, 
SGT. PEPPERS I 
DIÀSPORA

El 17 de febrer de 1967 surt el 
«senzill» «Penny Lañe», i «Staw- 
berry fields forever», aquesta últi
ma cançó d’en John, imprescindi
ble en la seva història. El primer 
dia de juny, surt el LP «Sargent 
Peppers Lonely Hearts Club 
Band» («El caporal Pebre i la seva 
banda dels cors solitaris»). En 
aquest disc, no hi ha pràcticament 
residus dels antics Beatles. Es diu 
que és l’obra mestra de la música 
dels 60. La música que hi podem 
sentir, comença a ser molt més 
elaborada, variada i experimental, 
i encara és un plaer escoltar-lo en 
un equip estèreo, i lliurar-te a les 
sensacions que, transportats al 
portal de la música psicodèlica, 
van fer els Beatles després de cinc 
anys de «Beatlemania», amb les 
gires i el cercle viciós que això ha
via comportat. Començava una 
nova època. En aquest disc anto
lògic, trobem que Paul compon 
ell sol vuit de les tretze cançons, 
George dóna un altre concert de 
cítara amb una colla de músics 
hindús: «Within you, without 
you», Ringo canta «With a little 

help /rom my friends» d'en Paul. 
John Lennon dóna els tocs més 
àcids amb «Lucy in the Sley with 
Diamonds», «Good Morning. 
Good Morning», «Being for the 
Benefit ofMr. Kile», i la primera i 
última part de «A day in the 
Life», preciosa «balada» d’un dia 
qualsevol d’aquell any 1967. Disc 
imprescindible en qualsevol dis
coteca (en el bon sentit de la pa
raula).

El 7 de juliol s’edita «All you 
need is love», gravat el 25 de juny 
en directe al programa «Our 
World», programa via satèlit en el 
qual cada país col·laborava amb 
un artista. La cançó és d'en John, 
i la seva traducció és «tot el que 
necessites és amor».

El 25 d’agost, el «manager» dels 
Beatles, Brian Epstein, és trobat 
mort per una sobredosi de barbi
túrics i alcohol. Havia dedicat la 
seva vida als Beatles, i ara no ha
via pogut aguantar la inactivitat i 
la rutina de mantenir una fabulo
sa quantitat de milions de lliures.

Per l’octubre es filma MAGI- 
CAL MISTER Y TOUR \ s’estre
na la pel·lícula d’en Lester en la 
qual surt en Lennon: How I won 
the war (Com vaig guanyar la gue
rra).

El 24 de novembre s’edita «He
lio Goodbye», «single» força co
mercial d’en Paul.

El desembre s’estrena i edita 
MAGICAL MISTER Y TOUR, 
fet per a la televisió.

El gener de 1980, George grava 
el solitari WONDERWALL MÚ
SIC a Bombay. Disc al·lucinant. 
John el segueix amb en Ringo i en 
Paul cap a la índia, i contacten 
amb el guru Maharishi. Els dos 
últims, abandonen les medita
cions.

El 15 de març s’edita «Lady 
Madonna».

Per Fabril neix la APPLE 
CORP LTED. i comença l’etapa 
dels Beades en pla empresari 
(producció d’artistes, botigues de 
roba, etc.).

El juny, George i Ringo graven 
amb el Ravi Shanlcar, mestre de 
cítara.

El 17 de juliol s’estrena, potser, 
pel meu gust, la millor pel·lícula 
dels Beatles: YELLOW SUBMA
RINE, de dibuixos animats.

El 30 d’agost surt el «single» 
Hey Jude.

Per l’octubre, John és detingut 
per possessió de cannabis.

LT de novembre s’edita un disc 
experimental d’en George Harri- 

son: WANDER WALL MUSIC.
El 8 de novembre John es di

vorcia de la seva dona Cynthia, 
després d’haver conegut una japo
nesa set anys més gran que ell, la 
qual es dedicava a fer «happe- 
nings undergrounds» entre altres 
«coses», Yoko Ono. Planten dues 
glans a la catedral de Coventry 
com a símbol de la unió Orient - 
Occident

El 21 de novembre s’edita el 
doble «THE BEATLES», la por
tada és blanca i només hi ha el 
número de sèrie. Número 1 du
rant vuit setmanes. És una obra 
barroca i molt individualista. Les 
cançons d’en John a destacar: 
«Yer blues», «Dear Prudence», 
«Revolution A», «Revolution 9» 
(conglomerat de pistes amb grava- 
cions de discursos d’Hitler, bom
bes, gent, i la veu d’en John dient 
obsessivament «number nine... 
number nine...» (número 9, nú
mero 9...), «Sexie sadie», «Hap- 
piness is a marm ...», «Julia» (de
dicada a la seva mare).

Surt també la biografia oficial 
dels Beatles (Bibl. Univ. Caralt 
HUNTER DAVIS).

El 29 de novembre surt el pri
mer LP d’en Lennon en solitari 
amb la Yoko: «TWO VIRGINS», 
a la portada surten totalment nus. 
(Aquí a Espanya ni l’enflairen). Es 
tracta de «collages», «puzzles», de 
sons, cintes, tot a l’atzar, i els crits 
ululants de la Yoko.

Pel desembre surt el LP «Ye
llow submarine».

El 30 de gener de 1969 graven 
al terrat d’Apple Records «Get 
Back», i queda registrat a la pel·lí
cula LET IT BE, i reuneix cente
nars de persones al carrer; era el 
primer i últim concert dels Bea
tles després de les gires. 30.000 
LP de «Two Virgins» són confis
cats a New Jersey com a material 
pornogràfic (?).

Pel febrer, Ringo filma, amb 
Peter Sellers, «The Magic Cris
tian».

El 2 de març, John i Yoko par
ticipen en un concert a Cambrid
ge.

El dia 20 es casen a Gibraltar, i 
volen a Amsterdam per iniciar 
una campanya a favor de la pau, 
des de dins d'un llit en un hotel 
d'Amsterdam. S’hi passen una 
setmana. John diu que era diver
tit: «El primer dia que van entrar 
els periodistes, es pensaven (però 
no ho deien, i si ho deien, ho 
feien d’amagat) que ens trobarien 
fent l’amor allà, sobre el llit. No
saltres volíem eclipsar les contí- 

, nues notícies bèl·liques dels diaris, 
i per això vam explotar la nostra 
fama».

El 31 s’estrena un «curt»,

«Rape», dels dos controvertits 
personatges.

El 15 d’abril s’edita «Get 
Back», d’en Paul. La segona cara 
és d’en John, («Dont let me 
down»).
El 22 d’abril, John Winston Len
non canvia el seu nom catòlic pel 
de John Ono Lennon, al terrat de 
l’Apple.

El 2 de maig s’editen ELEC
TRIC SOUNDS, d’en George, en 
solitari, i el LP LIFE WITH 
THE LIONS de John i Yoko. A 
la portada es veu la Yoko al llit 
d'un hospital, on va tenir un 
avortament.

El 13 de maig, nou «single» 
dels Beatles: cara 1, «The Bailad 
of John Yoko», a la qual només 
toquen Paul (bateria i baix) i en 
John (guitarres i veus).

L’l de juliol, accident de cotxe 
de John i Yoko, i surt el primer 
«single» de la parella: «Give peace 
a chance» (doneu una oportunitat 
a la pau).

El 31 d’agost John, George i 
Ringo, van al Festival de Wight a 
veure llur amic BOB DYLAN.
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CURRICULUM BEATLE

El 10 de setembre s’estrena 
Rape i Selfportrait, una altra pro
ducció de John i Yoko en pía de 
curt-metratge.

El 13 de setembre, la Plástic 
Ono Band, nom que engloba 
quantitat de músics oscil.lants, ac
tua a Canadá.

El 26 de setembre surt ABBEY 
ROAD, que és en realitat l’últim 
LP gravat pels Beatles; 18 setma
nes al n.° 1. Surt el primer «sin
gle» amb una cara «A» que no és 
Lennon - McCartney: «Somet- 
hing», d’en George, que comença 
a despuntar al costat d'Eric Clap- 
ton i Delaney & Bonny & Friends.

Cançons d’aquest LP d’en John: 
«Come together», «I want you», 
«Sun king», «Mean Mr Mus- 
tard», etc.

Surt el tercer LP de John & 
Yoko: «Wedding Album».

Per l’octubre la parella ataca de 
nou: «Coid turkey». Aquí John 
explica què passa quan, després 
de molt de temps de prendre he
roína, ho deixes: el síndrome ano
menat «Coid Turkey» o «Pavo 
fred». A molts països és prohibit. 

El 25 de novembre, John torna la 
Medalla de ITmperi com a protes
ta per la intervenció a Biafra i la 
•guerra de Vietnam.

El 12 de desembre s’edita el LP 
de la Plástic Ono Band, a Toron
to, «LIVE PEACE IN TORON
TO 1969». Una cara és dedicada 
a uns rocks clàssics («Dizzie Miss 
Lizzie», «Money», «Blue swede 
shoes», «Yer blues» «Coid tur
key»... i l’altra cara és gentilment 
cedida a la Yoko.

Els músics són:
Eric Clapton (ex-Cream, ex- 

John, Megall’s).
Blues Breakers, a la guitarra.
Alan White (futur bateria de 

Yes) a la bateria.
Klaus Voorman (ex-Manfred 

Mann i dissenyador de la portada 
del LP «Revolver») al baix, i

John Lennon a la veu i a la gui
tarra.

El gener de 1970 comencen els 
rumors dels cops de puny entre 
John Lennon i Paul McCartney. 
John treu un altre «single»:' «INS- 
TANTKARMA».

Pel febrer surt un disc recopila- 

tori dels Beatles, «Hey Jude». 
Aquí a Espanya, s'anul.la la «Ba
lada de John i Yoko» (hi queda 
un bon tros sense música).

Pel març s’edita la banda sono
ra de la pel·lícula «Let it Be», i el 
primer LP en solitari d’en Ringo, 
«SENTIMENTAL JOURNEY», 
amb cançons «retro».

El 10 d’abril Paul McCartney 
declara que deixa de gravar amb 
els Beatles i que, per tant, trami
tarà la separació legal a tots els 
efectes.

Dies més tard s’estrena la pel·lí
cula «Let it Be»: la separació es 
veu òbvia, durant tota la pel·lícu
la. Només se salva l’actuació en 
directe dalt del terrat de l’Apple. 
Paul treu el seu primer LP: 
McCartney.

Pel maig edita l’últim «single»: 
«The long and winding road».

Si no es diu el contrari, tots 
aquests discos que he anat comen
tant són dels Beatles junts. De fet, 
però, a partir que acaben les gires, 
John comença a buscar sortides, a 
part dels seus companys, i això es 
fa més evident després de conèi
xer la Yoko. Un factor important 
fou la mort de Brian Epstein: 
aquest els va «polir», els va prohi
bir (això als temps de The Ca- 
vern) de fumar a l’escenari, e.ls va 
ensenyar a «comportar-se» però, 
el més important, els va unir per 
fer quelcom gran. Quan es van 
acabar les gires, els Beatles ja co
mençaven a tenir, cada un, una 
personalitat molt diferenciada. 
John volia fugir-ne amb els seus 
projectes, amb «How I won the 
war», després amb la Yoko, amb 
un pla molt més creatiu i corro
siu, volia deixar d’ésser el «John 
Beatle»; això sempre l'havia 
«mosquejat» molt, al revés de 
Paul, que va agafar les brides de la 
mà d’en John després de Sgt. Pep- 
pers. Paul era molt més donat a 
tocar en viu, havia donat el to del 
«pop» comercial anglès. Cal ob
servar que tots els «singles» des
prés de Sgt. Peppers (excepte «All 
you need is love», «La balada de 
John i Yoko (John) i «Somet- 
hing» (George), són compostos 
per en Paul: Sgt. Peppers, Lady 
Madona, Hey Jude, Magical Mis- 
tery Tow, Helio Goodbye, Let it 
be, Get Badc, The long and win
ding road. George estava dedicat 
a la religió hindú, i Ringo al cine
ma.

Cal també remarcar que la mú
sica, tant de John Lennon com la 
de Paul McCartney, i la que feien 
junts dintre dels Beatles, era sig
nada per Lennon - McCartney. 
De fet, ells dos han compost quasi 
totes les cançons dels Beatles; ells 
eren els qui s’asseien al piano i a 
la guitarra i feien un tema, o un 
d’ells dos ja el tenia fet i llavors 
només l’havien de polir. A partir 
de 1967, cada un es tanca en el 
seu terreny. A destacar també el 
paper ascendent d’en George Ha- 
rrison en els últims anys d’estar 
junts els Beatles.

La seva companyia editora és la 
Northern Songs Lted., i la privada 
és la NEMS Enterprises, fundada 
pel difunt Brian Epstein. De di
ners, crec que és bastant impossi
ble d’assegurar el que han cobrat i 
rebran per la venda, encara forta, 
dels seus discos, així com roialtis, 
drets d’autor, negocis. S’assegura 
que passa del milió diari..., en fi, 
un altre dia en podrem parlar.

JOHN & YOKO
& PLASTIC ONO BAND

LT 1 de desembre de 1970 surt 
el Ip «JOHN LENNON PLAS
TIC ONO BAND», i el «single» 
«Mother» (mare), que és un re
cord envers la seva mare, a la qual 
ha dedicat tants de records i 
acords.
En aquest disc (absolutament re
comanat) hi ha també una cançó 
dedicada al proletariat: « The wor- 
king class hero» (heroi de la clas
se treballadora), i una d’anti- 
religiosa: «God» (Déu), en la qual 
va dient «Jo no crec en...» i va es
mentant una sèrie de noms i fets 
(Hitler, Déu, Jesús, els Beatles, 
Kennedy, el Papa, ell mateix) i 
acaba dient que només creu en 
Oko i ell. Hi toquen en Ringo,
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Klaus, Voorman i el mateix 
John...

Pel gener de 1971. la «Rolling 
Stone», revista musical, li fa un 
interviu en el qual John es «des
patxa» a gust amb els. Beatles 
(Paul i George, sobretot). Sortirà 
un llibre que es diu «Lennon re
corda».

El 6 de març surt el «single» 
«Power to the People», amb la se
gona cara dedicada, com sempre, 
a la Yoko.

El 23 d’abril, John i Yoko van 
a buscar la filla d’aquesta: Kyoko, 
i rex-marit de la Yoko, Anthony 
Cox, els acusa de rapte. Tot s’aca
ba en un jutjat de Mallorca. La 
custòdia de Kyoko és encomana
da al director de cinema i ex- 
marit de l’Ono.

El 5 de juny, concert a New 
York City amb en Frank Zappa. 
Més endavant sortirà el LP «So- 
metimes in N. Y. C.».

Per l’agost s’instal.len a New 
York.

El 12.d’octubre surt IMAGINE, 
gran èxit mundial. A destacar que 
en el disc (a les noves edicions 
que se n’han fet després de mort 

no hi és) hi ha una postal en la 
qual es veu en John agafant un 
porc per les orelles. Això ve de 
l’últim disc d'en Paul, RAM, en 
el qual es veu en McCartney aga
fant un «cabró» per les banyes. 
Dins d’«Imagine» trobarem bala
des precioses i una cançó dedica
da a Paul: «How do you sleep» 
(com has dormit?), en la qual li 
diu: «Abans tu eres «yesterday» 
(ahir); ara només ets un «Another 
day» (altre dia)», referint-se als 
dos èxits de Paul McCartney, el 
primer, conegut «hit» dels Bea
tles, i el segon, el primer «hit» per 
separat de Paul. Hi col·labora en 
George.

El 14 de febrer de 1972, «show» 
a la TV amb Chuck Berry.

El 29 de febrer, el govern USA' 
intenta expulsar-los del país, però 
no ho aconsegueix.

Per l’abril surt el senzill: Wo- 
man is the nigger of the world (la 
dona és el «negre» del món).

El 16 de setembre surt el doble 
àlbum «Sometime in New York 
City». El primer disc és gravat en 
estudi (els «punks» hi van apren
dre molt) amb els Elephants Me

mory d’acompanyants, i la prime
ra cara del segon és un concert de 
la Plàstic Ono Band, al Fillmore 
East de N. Y. C.; a la segona hi ha 
l’esmentada actuació amb en 
Frank Zappa (Plàstic Ono Mot- 
hers).

A la portada (és com un diari) 
es pot veure Mao i Nixon ballant 
despullats.

John, Paul i George col·laboren 
a l’àlbum RINGO, del simpàtic 
bateria dels Beatles.

El 25 de novembre surt el 
«Happy Ymas» (bon Nadal).

Pel desembre Yoko edita el seu 
«A PR OXIMA TEL Y INFINI TE 
UNIVERSE», en el qual col·labo
ra Mi ke Jagger.

El 10 de novembre de 1973 sur
ten el «single» i el LP de John 
Lennon, sol, sense la Plàstic Ono 
Band, i sense la Yoko: «MIND 
GAMES» (jocs mentals).

Aquest any han sortit tres reco
pilacions dels Beatles: dos dobles 
(1962-1976 i 1966-1970), i el 
«FOREVER BEATLES».

Pel desembre John demana a la 
Reina d’Anglaterra que, si l’ex
pulsen d’USA, pugui tomar a 
casa seva, a Londres. Yoko. edita 
FEELING THE SP ACE.

El gener de 1974, John i Paul, 
ja reconciliáis, no descarten la 
idea que els Beatles es tomin a 
ajuntar.

Pel febrer, Yoko i John es sepa
ren. Ella va de gira, i John co
mença a sortir amb la seva secre
tària, també japonesa, May Pang.

A partir d’ara, és freqüent tro
bar en Lennon en companyia dels 
músics més «torrats» (Nilson, 
Keith, Moon), i pegant-se amb 
Todd Rundgren en una festa per
què havia dit que els Beatles eren 
«una merda».

El 5 d’octubre surt el LP 
WALLS AND BRIDGES i el 
«single» « Whafever gets you thru 
the night».

El 28 de novembre participa en 
un recital, amb Elton John, al 
Madison Square Garden.

Pel desembre participa al LP de 
David Bowie, Young Americans, 
i al d’en Ringo «Goodnight Vie
na».

Pel gener de 1975 surt el «sin
gle» «9 DREAM».

El febrer es reconcilien John i 
Yoko, i surt un disc de John Len
non: «ROCK & ROLL», recopi
lació dels clàssics del rock. A la 
portada es veu un Lennon de 17 
anys, amb caçadora negra, a Li
verpool.

El 9 d’octubre neix Sean, pri
mer fill d’en John i la Yoko. El 
mateix dia li és concedit el permís 
de residència als Estats Units.

Pel novembre surt la recopila
ció SHA VED FISH.
El març de 1976 tornen a circular 
rumors d’una reunió dels Beatles.

Surt una altra recopilació dels 
Beatles: «ROCK ’N’ROLL MÚ
SIC», àlbum doble de les peces 
més «roqueres» del quartet de Li
verpool.

El 1977 surten dos discos dels 
antics Beatles, en directe: «THE 
BEATLES AT THE HOLLY
WOOD BOWL» i «LITE AT 
THE STAR-CLUB IN HAM
BURG. GERMANY: 1962», i una 
recopilació de les cançons d’amor: 
«LO VE SONGS».

Pel febrer de 1978 els Lennon 
compren a Dalhi (New York) 
6.400.000 m2. per 178.000 dò
lars, i hi posen 2.000 vaques.

A l’octubre de 1979 donen 
1.000 dòlars a l’Associació de Po
licies de N. Y. C. per contribuir 
que puguin portar jaquetes anti
bales.

Es diu que Lennon tenia 28 
«rooms» a l’edifici Dakota (on el 
van assassinar), i que en compra
va qualsevol que quedés buida.

El 27 de maig de 1979 escriuen 
al New York Times una carta - 
anunci d’una pàgina en la qual 
expliquen que s’han convertit en 
pares, amants de la llar, i que es 
diu: «Carta d’amor de John i 
Yoko a la gent que ens pregunta 
Què, Quan i Per Què».

Pel febrer de 1980. John paga 
700.000 dòlars per una casa en
front del mar: el Salano, a Palm 
Beach, Florida.

Pel maig, els Lennon compren 
un vaixell de vela de 63 peus i el 
tenen a Long Island, al moll. Pa
guen 450.000 dòlars per una casa 
a Cold Spring Harbor.

John havia dit que tots els ne
gocis els portava la Yoko, i que 
ell preferia quedar-se a casa amb 
el fill, mirant la tele, llegint o fre
gant plats.

Pel juliol ven una de les seves 
vaques Holstein a la fira de l’estat 
de New York per un preu rècord: 
265.000 dòlars.

Es fa soci d’una important em
presa de «Bienes Raíces», la Pen- 
tacles Realty Inc.

Surt una altra recopilació dels 
Beatles: «RARITIES».

Pel novembre s’edita la reapari
ció dels Lennon amb un LP: 
«DOUBLE FANTASY» i un sen

zill: «Just Like» (Starting Over).
La fortuna dels Lennon es cal

cula en 150 milions de dòlars, ti
rant curt, ja que va cobrant dels 
discos dels Beatles, en concepte de 
roialtis i drets d’autor, una bona 
quantitat diària.

El 6 de desembre John i Yoko 
donen una entrevista (que serà 
l'última) a Andy Peebles. Ara ha 
sortit en un llibre de 115 pàgines. 
«JOHN LENNON, LA ULTIMA 
CONVERSACION», Andy Pee
bles, Ultramar Editores.

El 9 de desembre és mort a trets 
davant de casa seva per un ex- 
guàrdia de seguretat, Mark David 
Chapman.

19



RESSONS
La mort de John Lennon ha revifat 

aquell ressò dé la «beatlemania», d’a- 
quella tendència de tot el món a parlar 
de tot el que ha estat o està relacionat 
amb els Beatles. Aquí a Espanya, ens 
ha sorprès veure números de Garbo, 
Semana, Lecturas, Diez Minutos, etc., 
amb el posat descarat d’en Lennon a 
les portades.

La premsa especialitzada, Vibracio
nes, Popular - 1, Disco - Exprés, i re
vistes com Magazine, li han dedicat 
amplis escrits, valorant la seva obra.

Jo no tinc intenció de fer, de mo
ment, una critica musical, ja que l’espai 
no ho permet i, a més, dono per supo
sat que els lectors han escoltat força 
música «Beatle». He volgut fer, això sí, 
una mica d’agenda, barrejant fets mu
sicals, humans i de repercussió evi
dent en la vida de John. Cada vegada 
estic més convençut que, per a expli
car l’época Beatle, fan falta molts de 
llibres o una cátedra (de beatlemania) 
a una prestigiosa Universitat america
na.

A la premsa quotidiana, hem anat vi
vint la ressaca de la mort, i l’estela ine
vitable que succeeix a una noticia Bea
tle. Parlen de la utopia Lennon, de la 
mala cara de la dreta quan John canta
va el «Twist and shout», quan parlava 
de drogues, quan protestava pel Viet
nam, quan va preferir una japonesa a 
una europea; parlen del «passotisme» 
de l’esquerra, del pacifisme. Tots 
aquests conceptes de fa deu o quinze 
anys, però que vitalment són encara 
vàlids per molt demòcrates que si
guem.

També se’n feia ressò, qmb cinc rat
lles, «Izvestia», diari de la URSS. Esco
les de música (horror, Beethoven) amb 
el nom de John Lennon.

Reagan deia que, a pesar de la la
mentable notícia, s’havien de continuar 
venent lliurement armes de foc als ma
laltissos habitants d’un país malaltis.

També s’especula amb la fortuna de 
John. De moment, 8.000 milions de 
«peles» van a la fundació benèfica Spi- 
rit, que va fundar el mateix Lennon.

Ràdio Centre de Madrid, emet ininte
rrompudament 48 hores de música 
Beatle.

Aquella setmana fou quelcom emo
cionant, ja que excepte Ràdio Olot (Ju
lio Iglesias, Boney M., etc.) podies se
guir l’espectre dels kilocicles amb les 
balades de John, acompanyades dels 
comentaris corresponents.

També llegeixo al «Periódico» de 
Catalunya, un assaig: «El marxismo - 
lennonismo».

50.000 joves, el diumenge 14 de de
sembre del 80, al Central Park, amb les 
corresponents manifestacions de dol 
Beatle.

A Liverpool, 100 persones desmaia
des i una dotzena de crisis nervioses, 
als hospitals de la ciutat nadiua dels 
Beatles.

Dóna la volta al món la foto en què 
Mark D. Chapman mira com Lennon li 
signa l’autògraf. Increïble.

L’advocat defensor de l’assassi, així 
com el botiguer que li va vendre l’arma, 
reben amenaces de mort.

Es torna a editar «Imagine» en «sin
gle», aixi com «Woman», de l’últim LP. 
Tota la discografia Beatle es ven altra 
vegada amb més intensitat, ja que mai 
no s’havia deixat de vendre.

A Torremolinos volen substituir el 
nom de Plaça d’Espanya pel de John 
Lennon.

Surten biografies, i notícies que 
George, Paul i Ringo gravaran en ho
menatge a John.

La Yoko vol gravar un disc amb el fill 
de John y Cynthia, Julián, que és cla
vat al seu pare i té 18 anys.

Un conservatori de Badalona vol po
sar el nom del beatle desaparegut a la 
institució.

I per últim, darrer disc de Yoko Ono 
acompanyada a la guitarra per John: 
«Caminant sobre el gel trencadís», i 
sortida del concert de 1977 amb Elton 
John.

EPÍLEG
John Lennon va canviar el curs de la música, en la dècada dels 60. El 

seu coneixement del rock, i el fet d'aplicar-lo a unes primeres variacions 
de les harmonies, va suposar l’obertura d’unes formes que ara ja són 
normals per a totes les orelles. Potser, ara, anirem a parar a una satura
ció no per la música en si, de Lennon, sinó per l’edició, per exemple, del 
concert de l’Elton John, en el qual el malaguanyat ex-beatle surt d’artis- 
ta invitat a cantar a duo amb el pianista - compositor - cantant anglès. 
No cal dir que la gravació deixa molt que desitjar, i no podem oblidar 
que era un concert de l’Elton John, i en Lennon pujà a l’escenari a can
tar tres cançons seves, però mal versionades.

Així mateix, Ràdio Olot ens «obsequia» amb un «collage» de cançons 
dels Beatles en castellà, que, en honor a la veritat, fan més pena que al
tra cosa; interpretades per uns nois que segurament són de Madrid. En 
fi, hem de prendre paciència i demanar a la gent que no es pensi que 
Lennon només va voler dir això en el seu temps de viu.

Fins sempre, John...!!!
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BRUIXES, DIMONIS I FOLLETS 
DE
LA 

GARROTXA 
(II)

LA BRUIXERIA A CATALUNYA FINS AL SEGLE XVI

Situat el nostre país a l’esfera del món cristià, les més antigues refe
rències històriques de la bruixeria cal buscar-les a partir del segle XIII.

Es diu que el primer procés contra una bruixa a l’Edat Mitjana, esde
vingué el 1258, en temps del Papa Alexandre IX, quan l’Església co
mençà a fonamentar la seva teoria i pràctica de la persecució contra 
elles. El 1275, era cremada una bruixa a Tolosa del Llenguadoc. El ma
teix concepte de «Sabbat», o reunió per adorar el diable, apareix en els 
processos de Carcassona entre els anys 1330 i 1340. Del segle XIV són 
també alguns documents referits a la Vall d’Aneu, sobre l’adoració al 
«boc de Bitema» per part d’algunes persones, que esdevenien «brui
xes». Creença, aquesta, que estigué molt estesa arreu de Catalunya, 
també citada per Jaume Roig, el segle XV, en el seu «Llibre de les do
nes o Spill», i que donà lloc a múltiples interpretacions posteriors, es
pecialment per l’aparició del boc o cabró com l’animal en què més so
vint es reencarna el diable, i la ubicació del lloc malèfic de Bitema. És 
en aquest temps, quan comencen a aparèixer els primers tractats que 
pretenen donar un cos de doctrina, jurídic i religiós, per la persecució 
del fenomen. A Catalunya concretament, tingué gran importància el 
«Directorium inquisitorum» del dominic Nicolau Eymeric, publicat el 
1376, i reimprès diverses vegades fins el segle XVI, que desenvolupà 
des de casa nostra i mercès a una ampla experiència en el tema per part 
de l’autor, les tesis oficials de l’Església sobre la bruixeria, les seves clas
ses i la forma d’exterminar-les.

En aquest mateix sentit, cal considerar també la gran obra contra la 
bruixeria, dels també dominics alemanys Kramer i Sprenguer, «Malleus 
Maleficarum», publicada a Colònia el 1486, que es convertiria en el 
manual imprescindible per a caçar bruixes a tot Europa, durant els se
gles que vingueren.

Llibres doctrinals que propiciaren la conversió d’uns fets fins alesho
res relativament aïllats i acceptats, en una fenomenologia social i jurídi
ca, i donaren peu a la sistematització de les persecucions, i a la conside
ració de la bruixeria com una secta heterodoxa que calia anorrear.

A Catalunya hi ha referències concretes fins el segle XVI de casos de 
bruixeria, però no sembla pas que la persecució fos, fins aleshores, siste
màtica. Una persecució que emprendrà progressivament la Inquisició, i 
especialment l’orde dels dominics, que condemnava les bruixes a la fo
guera, signe evident que les dites pràctiques eren tingudes per heretgia, 
contrària als principis de l’Església, i no pas com a fets delictius, els 
quals rebien aleshores un altre tracte jurídic. Al seu costat trobem un 
altre tipus de bruixeria menor, més conegut amb el nom de fetillers o 
devinadors, que està més pròpiament emparentada amb les pràctiques 
del curanderisme i els sortilegis, i es troba força documentada als bis
bats catalans de Barcelona, la Seu d’Urgell i Vic. Pràctiques que sovint 
es confonen amb la bruixeria, i que també seran objecte de persecució. 
Actualment, hom admet que aquests altres fenòmens devien representar 
una medecina popular i alternativa, que ben aviat s’havia de convertir 
en una competidora del saber i del poder mèdic oficial que, val a dir- 
ho, no passava en aquell temps d’unes pràctiques igualment empíriques 
que les de les «fetilleres», si ho mirem amb els nostres ulls «científics».

UNA BRUIXA DEL MALLOL
Aquest cas, referit per Mn. Antoni Pladevall al seu llibre «Persecució 

de bruixes a la comarca de Vic...», és el primer exemple conegut de 
bruixeria, o més pròpiament de fetilleria, a la Garrotxa.

Els fets de què tenim notícia, es llegeixen al procés que es desenvolu
pà entre 1’1 i el 3 d’agost de 1373, al jutjat civil del vescomtat de Bas, 
els documents del qual es troben actualment a l’Arxiu de la Vegueria de 
Vic, i que citem del llibre abans esmentat.

En ells, s’acusa a «Astrucha za Gaynarda», del lloc de Mallol, de 
bruixeries fetes de 14 anys ençà. La seva especialitat eren els matrimo
nis ja que, mitjançant diners, aconseguia que els esposos s’estimessin o 
s’avorrissin. Així mateix, posseïa els secrets per a influir sobre la seva 
fecunditat.

Els mètodes eren variats: Fer posar camises embruixades, fer conjurs 
amb els cabells dels esposos, fer remeis contra el desamor amb trocets 
de roba dels «lligats», etc. Aquest terme de «lligats» significava, en la 
terminologia de l’època, els sotmesos als encanteris de les «fetilleres» o 
bruixes, que tenien, doncs, el poder de «lligar» i «deslligar» les perso
nes, segons el seu art.

En el procés contra l’Astrucha za Gaynarda, declarà una dona casada 
anomenada Elissenda, filla d’Antoni Olmera, de Sant Cristòfor de les 
Planes, casada amb Joan Isern de la parròquia de Constantins. L’acusà 
que estant de sobre-part, va menjar unes sopes de «fogaça» embruixades 
donades per l’Astrucha, i que des d’aleshores no va tenir més fills, per 
la qual cosa es considerava «lligada». Per més vegades que va recórrer a 
la bruixa del Mallol, no va aconseguir ni la fecunditat ni l’amor del ma
rit, que l’havia avorrida. No cal dir que l’Elissenda acusà la nostra brui
xa d’haver-li tret molts diners mitjançant variats remeis, que resultaren 
ineficaços. Va descobrir precisament que estava «lligada» mitjançant 
una endevinadora de Queros, que li va examinar l’orina. En aquest sen
tit, cal recordar que l’examen de l’orina era una pràctica mèdica habi
tual a l’Edat Mitjana, però a la qual, segons sembla, també recorrien al
gunes «fetilleres».

Per altres acusacions, sembla ser que la Gaynarda es devia guanyar la 
vida procurant o destruint l’amor i la fecunditat dels matrimonis. Per 
tot plegat, la bruixa del Mallol fou jutjada civilment al vescomtat de 
Bas, si bé hom desconeix la sentència que li fou aplicada. Condemna 
que, per altres antecedents documentats de casos semblants, no passava 
de penes lleus: amonestacions i alguns compliments religiosos (dejunis, 
peregrinacions, etc.).

Del cas d’aquesta bruixa del Mallol, ja podem fer-ne algunes conside
racions. Destaca, en primer lloc, l’origen evidentment jueu del cognom, 
cosa que pot indicar una situació social propícia per a determinades 
pràctiques heterodoxes. En aquest sentit, s’ha indicat l’aïllament i el 
«status» social de marginades, com a propis de les bruixes. Sense que es 
pugui passar per alt l’estat d’opinió i els perjudicis que la població tenia 
contra els jueus.

En segon lloc, cal valorar la funció que aquesta mena de bruixes o 
fetilleres, gairebé sempre dones, tenia en relació amb les pràctiques d’u
na medicina popular i, per què no dir-ho, un cert control de la natalitat. 
S’ha proposat, fins i tot, que la persecució d’aquesta mena de «profes
sionals» tindria un origen masclista de domini sobre els recursos feme
nins, i les pràctiques d’ajuda mútua, incloent-hi els avortaments. Espe
cialment per part de la medicina oficial de l’època (sempre en mans 
masculines), que veia perillar la seva prepotència.

D’altres explicacions de casos similars al de la bruixa del Mallol, es 
poden buscar també en l’evident rendiment crematístic de la seva feina, 
i en les pràctiques més aviat poc honorables de l’arcavoteria, i allò que 
la literatura ens ha tramès amb el nom de «Celestinas».

(continuarà)

JORDI PUJIULA
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INTRODUCCIÓ
Volem presentar-vos a continuació un capítol del nos

tre treball «Eines i Oficis», que ha estat pensat per si pot 
servir com un estri de treball pels més joves, o simple
ment com un cant d’enyorança per aquesta professió, la 
qual les màquines no sempre han tractat respectuosa
ment.

Una breu cronologia sobre la història de la tasca, ron
dalles, cançons, els noms dels instruments i alguns exer
cicis, són els apartats que tracta la present recapitulació.

ELS SABATERS CANÇONS DE SABATER

La nyiyola pica sola
pica sola el sabater
que quan té la feina feta
per fer festa dilluns té.

Cantada per Casimir Viladoms, sabater 
de Barcelona, 1919 - J. Amades «F. Catalunya»

Sabater trapacer
canta molt.
i no da res.

El sabateret, pobret, pobret
«Folklore de Catalunya» Joan Amades.
Volum «Rondallística». Ed .Selecta, pàg. 480.

Hi havia un sabateret d’escaleta, molt pobre, que tenia 
tres fills i no sabia pas amb què mantenir-los. Un dia se li 
presentà un mendicant, tot brut i espelleringat, que li va 
demanar si, per l’amor de Déu, li volia donar unes saba
tes velles. Al sabater, amb tot i ésser tan pobre, li va fer 
tanta llàstima aquell captaire, que li’n donà unes de no
ves que tenia. El pobre es va quedar tan parat que ni se’n 
sabia avenir i, amb llàgrimes als ulls, li va dir:

-Jo havia estat sabater, com vós, i vaig ésser maleït i 
condemnat a haver de caminar sempre sense mai no po
der-me deturar. Vaig voltant el món i dono una volta 
cada set anys. De tant de caminar, tinc els peus durs com 
un unglot de cavall. No em puc aturar ni per menjar, ni 
per dormir; jo he visitat tots els sabaters del món, i no 
n’he trobat cap de tan generós ni de tan bon cor com vós, 
que m’hagi fet la gràcia de donar-me un calçat nou. Jo us 
ho vull agrair, però no us puc donar cap diner. Un dia 
que voltant, vaig passar pel Paradís, vaig menjar-me un 
préssec d’un presseguer molt gros i molt gemat que hi ha
via, i em vaig guardar el pinyol, que ara us donaré en 
paga de les sabates. Planteu-lo i us sortirà un presseguer 
que us farà préssecs tot l’any, uns préssecs més grossos 
que síndries.

I aquell pobre, que era el jueu errant, va donar el pi
nyol al sabateret. Aquest el plantà a l’hort i li sortí un 
presseguer que sempre, sempre, feia préssecs tan grossos 
que es necessitava un cistell per a cada un.

El rei de la terra on vivia el sabateret, estava molt dele- 
rós de la bona fruita, i un any per Nadal tenia el desig de 
menjar préssecs. Féu fer unes crides manifestant que al 
qui li portés un préssec fresc, el casaria amb una de les 
seves filles. El sabateret, tot tou, va pensar que se li pre
sentava una bona ocasió per a ser consogre del rei. Collí 
el préssec més gros del presseguer, el posà dins d’un cis
tell, i l’envià a casa del rei per mitjà del seu fill gran, per 
veure si es casava amb la princesa. El fill gran del saba
ter, pel camí va trobar un vellet que li preguntà què duia 
en aquell cistell, i ell, molt desdenyós, va contestar-li:

-Escorpins.
-Ben grossos els trobaràs, doncs.
El fill del sabater va arribar a casa del rei, i li presentà 

el cistell. En destapar-lo, el trobà ple d’escorpins. El rei, 
pensant-se que es burlava d’ell, li va fer donar una gran 
pallissa i el tancà a la presó. Quan el sabater ho va saber, 
hi envià el seu fill mitjà, que era tan malagradós com el 
gran. També va trobar aquell vellet, el qual li féu la ma
teixa pregunta, i el xicot, tot emmurriat, li contestà:

-Granotes.
-Ben grosses les trobaràs.
Quan el rei va veure que duia granotes al cistell, i que 

totes es posaven a saltar i a reücar, va fer ventar-li una 
pallissa més forta que la del seu germà i el féu tancar en 
una presó més estreta i més fosca.

Quan el pobre sabateret va saber el que havia passat al 
seu fill mitjà, hi envià el petit, que era molt bon noi i 
molt bon minyó. Quan trobà el vellet, en comptes de 
contestar-li amb el desdeny dels altres, va dir-li:

-Bon home, hi porto un préssec que anava a dur al rei, 
per veure si el feia content i em donava la mà de la prin
cesa. Si el voleu veure, us l’ensenyaré, i si tenieu necessi
tat de menjar-vos-lo, també us el donaria.

-Doncs un préssec trobaràs, que ben gros serà. El rei 
tindrà un gran goig de rebre’l, et farà el seu gendre, ca
sant-te amb la fdla més gran, i tu seràs l’hereu de la co
rona.

El sabateret petit va arribar a casa del rei, li ensenyà el 
préssec, el rei en quedà tot enamorat, i tal com havia pro
mès, li va donar a triar la mà d’una de les seves filles. El 
sabateret escollí la més gran, que era la pubilla i la més 
gentil, i va demanar al rei que no volia pas pompes ni ga
les per al casament; que més s’estimaria que tragués de la 
presó els seus dos germans. El rei va estar molt content 
del bon cor del sabateret; va treure els seus germans de la 
presó, i féu unes festes molt més grans del que les hauria 
fetes.

(Recollida de boca de 
Maria Mies de Barcelona. 1922)

BREU CRONOLOGIA DE
L’OFICI DELS SABATERS
1203.- Tenim notícies de l’existència corporativa més 

antiga, amb la fundació de la confraria de Sant 
Marc.

1257.- L’ofici ja era present al Consell de Cent.
1322.- Origen dels gremis a Manresa.
1328.- Origen dels gremis a Reus.
1329-32.- A València el gremi de sabaters, sota l’advo- 

cació de Sant Crispí, rebé les primeres ordi- 
nacions.

1333.- Consolidació dels sabaters a Vilafranca del Pe
nedès.

1360.- Es consolida l’ofici amb l’ordenació de les con
fraries d’arts mecàniques a Perpinyà.

1370.- S’estableix definitivament a Mallorca.
1438 - Existència a Vic d’un gremi de la pell i el calçat.
1479.- Apareixen mestres tapiners.
1493.- Apareixen sabaters de pell sota l’advocació de 

Sant Crispí i Crispinià. Durant tot el segle XV, 
aquests constitueixen un dels primers gremis de 
Barcelona, i compten amb una important casa 
gremial i notables retaules religiosos.

1585.- A Granollers compten amb la confraria de Sant 
Marc.

1700.- A Igualada s’uneixen els menestrals de diferents 
confraries.

1750.- Els blanquers i corders se separen dels sabaters a 
Mataró.

1751-70.- Unió d’oficis diversos a la Seu d’Urgell i a 
Banyoles, respectivament.

1770-73.- Els ataconadors i taloners intenten endeba
des formar un gremi propi.

XVIII.- Apareixen nombroses ordinacions per als gre
mis de sabaters. Moltes ciutats de Catalunya 
s’organitzen a l’entorn de la professió amb per
sonalitat pròpia i un historial ben concret.

Consolidació de la professió en diferents ciutats dels 
Països Catalans: Calaf, 1774; Morella, 1739; Xàtiva, 
1740; Castelló, 1742; Alzira, 1737; Alacant, 1745; Alcoi. 
1774; Castelló d’Empúries, 1804; Valls, 1806; Agramunt. 
1807; Tàrrega, 1820.
De la «Gran Enciclopèdia Catalana»

El sabater a cantar
el sastre a xafardejar
el barber a xerrar
el diable, els ho degué ensenyar.

Sabater que no canta
sastre que no retalla
i barber que no xerra 
ni sastre, ni barber.

El sabater amb el seu nyinyol 
canta com un rossinyol.

Pàg. 701 - «Folklore de Catalunya»
J. Amades. «Costums i creences»

Un tros de la «setmana del sabater»:
El bon sabater per no pecar 
el dilluns no ha de treballar 
el dimarts per descansar 
el dimecres per reposar 
el dijous esmola falcilles 
el divendres remulla la sola 
el dissabte estova tamboret 
i el diumenge treballaria 
però no n’és dia.

«Pàg. 706 «Folklore de Catalunya?
«Costums i creences», pàg. 70<

Una corranda mallorquina:

Que n’estic d’ensabaterat 
i tu sempre me l’anomenes, 
malbé es facin ses enpenes 
es tacons i ses alenes 
i es fil encesolat.

Els sabaters quan taconen 
se passen a sa nit des sol 
i se passen les vuitenes 
amb sos dits plens de cerol.

Pàg. 709 «Folklore de Catalunya»
J. Amades. «Costums i creences»
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ICI... EN TITO

REFLEXIONS AMB UN SABATER EINES DEL SABATER

-Quant fa que treballeu de sabater?
-Mira..., l'ofici ha seguit de pares a fills, i no et sabria 

pas dir quants anys te' aquest banquet. Ben segur que por
ta dret més de tres generacions, com a mínim.

En Manel té el seu taller situat en el «Carrer dels Sas
tres» de la ciutat, on encara es conserven unes llambor
des centenàries. Ja fa temps que ha passat dels cinquanta 
anys, i la filiada l’obliga a treballar sense defallir.

-De vegades ens hem preguntat si us defenseu la vida 
com cal, i realment no entenem com podeu competir 
amb uns preus rebentats com els del mercat del dilluns.

-Teniu raó de pensar que en altre temps es guanyaven 
més calés, però tampoc no es pot oblidar que cada dia es 
camina, i que les sabates es malmeten. La gent conscient 
arregla les sabates, i si es compta bé resulta més que no 
pas comprar-ne unes de noves.

-De la manera que funcionem, no posem en dubte que 
la qualitat del producte que emprem ha baixat força els 
darrers anys. Aquelles sabates comprades amb la segure
tat d’una feina feta a consciència no són habituals de tro
bar, sinó quelcom extraordinari, diríem.

-Parleu sensatament, ja que avui el nom de sabata s’a
plica a tot i, malauradament, hi ha massa «sabates». Dels 
esclops hem passat als sabatots de tota mena. Penseu que 
hi havia calçats per a totes les ocasions, oficis i vocacions, 
sabates embotinades (altes), i normalment totes amb ore
lles, de rector, de lladre (la de la sola de goma), confesse- 
res (la gent que normalment anava descalça, les portava 
per anar a missa i confessar-se)... Els costums han can
viat, i avui dia jo ja em poso les sabates a retaló.

Ben segur que actualment estirem més el braç que la 
màniga, i sovint ens fan passar gat per llebre. Ens hipote
quem la vida i, en lloc de viure-la, aquesta se’ns menja: 
ditxosos diners!

-Com veieu el futur?
-Jo ho veig molt mal parat, si t’he de ser sincer. El bor- 

seguí pràcticament s’ha perdut parlant en l’ortodòxia més 
pura, i ens preocupa més el consum que la feina ben feta. 
Les hores van a uns preus molt elevats i, francament, no 
es pot competir. Fa poc, vaig enllestir unes sabates d’es
calador a tota regla: no els faltava cap detall, completes de 
la puntera a la llengua. La canya estreta, però sense en- 
farfegar, justa a la mida i amb una repuntada molt sòlida. 
No et vull parlar del preu; perquè t’escandalitzaries.

-Creiem que cada ofici té una problemàtica concreta, i 
demana unes habilitats i aptituds específiques. Entre qui
nes constants es mou la vostra professió?

-Deixant de banda uns trets generals que com a perso
nes ens calen, com seria honradesa, responsabilitat, etc..., 
el que més ens hauria de caracteritzar seria el fet de ser 
creatius. Sembla que de la manera que van les coses, hom 
opina que hi ha el perill que aviat quedem convertits en 
peces de museu. Jo sempre he cregut que mentre cami
nem, i totes les dades fan pensar que cada dia anirem a 
més, el sabater serà un home independent i de treball ori
ginal.

GLÒRIA LLINÀS I MIRÓ
CARLES AULÍI VILA

1.- Trepant. 2.- Tenalles de capçar cordons. 3.- Id. de posar botons. 
4.- Alicates. 5.- Alicates. 6.- Martellet. 7.- Lena. 8.- Martell gros. 9- 
Punxó. 10.- Pota. 11.- Ferro de marcar punts. 12.- Esbravador. 13.- 
Ruleta. 14.- Pestanya grossa. 15.- Tornavís. 16.- Pestanya fina. 17.- 
Falzilla o ganiveta. 18.- Raspa. 19.- Llima. 20.- Ferro de parats. 21.- 
Ruleta solta. 22.- Boixeta. 23.- Bitzega. 24.- Pedra d’esmolar. 25.- Pi
cador. 26.- Pot amb números. 27.- Alça. 28.- Ganxo. 29.- Punter. 30.- 
Llumet. 31.- Caçoleta de pastes. 32.- Pedra de picar la sola. 33.- For
ma. 34.- Caçola per a remullar la sola. 35.- Màquina de posar ullets. 
36.- Cera. 37.- Banquet. 38.- Raspall. 39.- Tirapeu. 40.- Màquina de 
braç.

EXERCICIS

1.- Procura explicar el sentit de les següents locucions:
-Més beneit que una sabata.
-Trobar sabata de son peu.
-No arribar a les soles de les sabates.
-Posar-se bé les sabates.
-Posar-se les sabates a retaló.
-Anar amb sabates de feltre.
-Allargar més el peu que la sabata.

2 - Compara l’estructura de les sabates antigues amb al
gunes d’actuals, a partir de dibuixos, materials i estructu
res.

3.- Dibuixa les següents eines del sabater, i explica quina 
utilitat tenien: 3 - Tenalles de capçar cordons. 4 - Alica
tes. 9 - Punxó. 13 - Ruleta. 26 - Pot de números. 29- 
Punter. 33.- Forma.

4.- Ves a veure un sabater i, si pots fer-li una entrevista, 
aprofundeix en com treballa.

NO FUMEM!

Del despreocupar-se. Apologia de 
la inacció. Sobre un «cigarro» encès 
poc abans de ficar-se al llit. Del 
suau plaer de matar el temps. El fum 
del darrer «cigarro» del dia es perd 
per la foscor del dormitori empor
tant-se, amb la seva dansa asse
nyada, maldecaps, discursos metafí
sics, problemes laborals, il·lusions, 
discussions familiars, records, 
idees...

Segons estudi imaginari realitzat 
per la Secció de Sanitat d’un Alt Or
ganisme de tots conegut, se’ns de
mostra clarament que el tabac fa mal. 
El treball en qüestió consta de mil «i 
pico» de pàgines de paper bo, amb la 
tira d’il.lustracions a tot color, fotogra
fies, mapes i gran quantitat de gràfics.

Després de l’acte d’amor sense 
amor, entre monòlegs d’ambdós, ca
rregats de buidor, d’absurd i de rea
litat, ell és el vehicle de complicitat, 
de comprensió momentània. La seva 
llum ínfima dins la tenebrosa nit 
dóna claredat a la platja, revesteix 
de sentit les onades, les roques, la 
lluna, la sorra, la brisa...

Introducció a càrrec d'un doctor ho
noris causa en ètica i/o moral, intitu
lada: «Els remordiments de conscièn
cia del fumador». Exposició central, 
ordenada per parts seguint esquemes 
d’altres publicacions estrangeres, 
realitzada per prestigiosos metges, 
psicòlegs, psiquiatres i pedagogs. 
Apartat sociològic: «Què es podria fer 
amb les peles del tabac?». Passa
temps, retalladle per als infants. Bi
bliografia, i índex.

En arribar a la porta de casa, al 
campanar de Sant Esteve toquen 
quarts, llenço el «cigarro», al qual 
acabo de donar la darrera pipada en 
to d’acomiadament. Calia fer-li 
aquest honor, és l’únic que m’ha en
tès. En el diàleg mut que ens hem 
dirigit, m’ha reafirmat tots els punts 
que em discutien els amics amb els 
quals fa un moment passejava. Ros- 
sola, i la bassa que ha deixat la plu
ja de la tarda li dóna sepultura...

L’esmentat estudi té el suport de 
partits polítics, centrals sindicals, as
sociacions de veïns, publicacions d’alt 
tiratge, grups «tontos» i unes cinc- 
centes firmes d'intel.lectuals marxis
tes i no marxistes, acompanyades del 
corresponent número del D. N. I.

El darrer «cigarro» del dia no és 
d’aquells que hom fa per gust, com 
els que s’encenen en acabar de 
menjar; tampoc no pot equiparar-se 
als que es fan distretament, per ha
bitud; ni als que hom fuma tot espe
rant l’autobús; no, no, és diferent. 
De vegades, mentre el fas penses 
que interessant que seria deixar de 
fumar...

Companys!!! No fumeu!!!, conclou.
Però hi ha tantes coses que se

rien interessants...
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FIGURAS PARA EL 
TEATRO DE SOMBRAS

Centro.
Abertura que ha de cortarse.
Parte posterior y modo de colocar los discos.
Disco.
Puente en que se apoya el disco.
Eje que sirve para sostener y hacer girar los discos.

MODO DE MONTAR EL TEATRO
% Pegúese la fachada en un cartón recio , y asimismo los discos D que contienen las 
ligaras. En la fachada practíquese una abertura B, y en el dorso péguese una tira de 
cartón E á manera de puente, que ha de sostener el eje F del disco D.

Este eje F ha de ser de madera, cilindrico, excepto por un extremo que se ha de 
introducir en el centro del disco D, que será de sección cuadrada.

Colocado este disco entre la fachada y el puente E , se introduce el eje F,ycon 
los dedos se imprime á este un movimiento de rotación.



RETALL 
DE PRIMAVERA 

DE NA 
CARME RIERA

I a trenc d’alba 
sempre enyoro el mar.

A aquell-a amb qui he passat 
nits llegint els contes de Na 
Carme Riera.

Fins als disset anys vaig viure a Mallorca, després hi 
he estat als estius i a Barcelona als hiverns, i quasi podria 
dir que he estat a Barcelona i he viscut a Mallorca.

Mallorca és, encara, importantíssima per a mi, perquè 
és una mica la comunicació amb el mar i el paisatge i no 
solament això, sinó, fins i tot, la integració, la qual cosa 
no m ’és permesa a Barcelona, perquè aquí visc molt 
pendent de les presses, dels embossos, d’arribar tard, de 
treballar...

Per altra banda, dono classes en aquesta Facultat i 
també en un Institut, tinc un fill de vuit anys i escric.

I força d'allò que ha escrit es recull en dos llibres de 
contes arribats amb títols deliciosament suggestius, «Te 
deix, amor, la mar com a penyora» i «Jo pos per 
testimoni les gavines», i en la que és la seva primera 
novel·la, «Una primavera per a Domenico Guarini».

Demanava a na Carme Riera unes paraules que 
donessin, un xic, la clau d'ella mateixa, i no vull 
arriscar-me a afegir-hi altra cosa, potser perquè em pren 
l’esperança que en la transcripció d’aquesta entrevista 
s’obriran escletxes on tantejar un major coneixement.

L’entrevista és una impertinència, perquè no deixa 
d’ésser un assalt al territori aliè.

Dies enrera, a rel de la presentació a Girona de «Una 
primavera per a Domenico Guarini», deia que la Mercè 
Rodoreda era una dona que escrivia molt bé i que té un 
gran avantatge respecte a d’altres que escrivim, que és el 
no haver de contestar entrevistes.

Jo sóc una persona terriblement tímida, i les 
entrevistes m'horroritzen.

Tu ets una dona vinculada a l’ensenyança, però aquesta 
és una activitat on t’aboques vitalment, o hi acompleixes, 
únicament, una tasca professional? T’ho demano perquè 
he estat en alguna de les teves classes i arribo a copsar, 
en tu, una mena de distanciament que m’impressiona.

Fixa’t que els tímids tenim una mena de defensa, que 
és la de cobrir-nos amb una certa capa dura i 
distanciada, i potser això es nota més quan t’has 
d’enfrontar, perquè és això, amb quaranta persones des 
d’una estrada, la qual cosa és, tot sovint, complicada i 
difícil.

Per altra banda et puc dir que entre els meus amics, 
més amics, hi ha moltíssims estudiants meus, i no et 
parlo de qui et parla quan et veu a la Plaça de Catalunya, 
sinó de persones amb les quals tinc força contacte. I 
ensenyar m'agrada; el que passa, és que et podria 
explicar tots els meus drames respecte que em plantejo de 
què serveix, si el sistema amb el qual es treballa està bé, 
si potser jo hauria d’estar asseguda a baix i que els 
alumnes m’ho expliquessin a mi...

Aquí m’agradaria incidir, perquè penso que hi ha 
consciència de la crisi de la Universitat, però és com si 
tots, harmoniosament, la deixéssim podrir. Per tu, on 
estaria l’alternativa, si és que aquesta és possible?

Penso que a la Universitat no hi hauria d’haver classes, 
sinó seminaris de deu alumnes amb els quals aprendre 
conjuntament. I, amb tot, afegeixo que el dia que jo no 
aprengui res a les classes, les deixaré. Però el,que copso 
és que els estudiants són molt passius i capaços 
d’empassar-se allò que dius sense cap mena de sentit 
crític, i això, a mi, m'estranya moltíssim, perquè quan 
estudiava a la Facultat, nosaltres no hi estàvem gens 
disposats. Fins i tot arribàrem a expulsar professors 
perquè crèiem, senzillament, que ens prenien el pèl, i 
amb altres de major predisposició, vam parlar i 
qüestionar moltíssimes coses. Crec que moltes vegades

hauríem de posar en crisi tot un seguit d’elements no?

Potser cal fugir d’allò que traspuen els terribles 
passadissos de la Facultat, i endinsar-se en l’escriptura de 
na Carme Riera.

Penso que l’arrelament amb Mallorca de què parles, et 
deuria vincular amb les circumstàncies d’alguns dels teus 
personatges, d’aquí que la protagonista de la teva novel·la 
definiria un xic la teva condició de dona de Mallorca que 
viu i treballa a Barcelona. Fins on deixes de tu en els qui 
habiten les teves narracions?

Isabel Clara neix de records comuns que tenim ella, el 
personatge que m’invento, i jo. És una dona que també 
sent molt, com a personatge, el sentiment del paisatge i el 
de la infantesa.

A tu, això no et pot passar perquè ets molt jove, però 
quan s’han complert trenta anys la infantesa queda més 
llunyana però també més propera. Jo crec que la 
infantesa és importantíssima, i a mi em marcà el fet de 
tenir una infantesa illenca, és a dir, una infantesa on la 
natura pesa, on jugava en un jardí i veia el mar només de 
pujar al terrat.

Bé, però certs senyals d’identificació amb tu fan que la 
lectura de les teves narracions em p'rovoqui una sensació, 
potser equívoca, en què es dóna l’elaboració d’unes 
vivències teves o alienes, que no vius directament però 
que t’arriben. Allò que et plantejaria, és el vincle entre 
realitat o vivència i ficció literària.

L’escriptor, allò primer que ha de tenir és imaginació, 
per a crear altres personatges que no remetin a ell 
mateix, i per a crear altres móns. El que passa és que la 
realitat permeabilitza, en cert aspecte, la imaginació de 
l’escriptor, i d’aquí que, mitjançant la realitat, li vénen 
donats molts de suggeriments. Tanmateix, a vegades no 
és tota la realitat, sinó un element d’aquesta, una 
anècdota, una persona que has vist al carrer i, perquè 
tenia uns ulls molt bonics o perquè et mirava 
intensament, penses que té una història absolutament 
apassionant al darrera i d’aquí fabules tu la història.

Jo crec que aquests elements es barregen 
contínuament.

Tu escrius d'empenta, irreflexivament, amb el que pot 
implicar l'alliberació d’escriure, o en l’acte creatiu ja hi 
enclous tota una cura formal?

No, no, jo escric d’empenta, fins i tot diria que tinc 
certa facilitat per a escriure, i escric d’una tirada com en 
un viatge.

La narració que dóna títol al meu primer llibre, és 
escrita des de les deu del matí fins a les dues de la nit, 
sense parar; vaig posar punt i final i s’acabà allà. El que 
passa és que després, potser, hi hauria la tasca d’elaborar 
i corregir, i que jo no arribo a fer.

La novel.la no és escrita d’una vegada, perquè això és 
impossible, però la idea sí que surt d’un moment, d’una 
rauxa.

Malgrat això, a la teva novel.la s'hi dóna una mena 
d’assaig d’estil, donat que s’hi conjuminen diversos tipus 
de llenguatge -barroc, col·loquial, periodístic, assagista, 
líric...-, de la qual cosa es deduiria una certa 
formalització. Tu, donada la dicotomia clàssica que 
s’arriba a establir entre fons i forma, què és el que 
prioritzaries? ¿I fins on, recordant una pregunta que feies 
a la Maria del Mar Bonet en una entrevista, això es 
podria traduir en la possible disjuntiva entre allò ètic i 
allò estètic?

Jo crec que d'això que em planteges, se’n deriven dues 
preguntes. Entre l’element ètic i l’element estètic, crec que 
sempre ha de ser superior l’ètic, el que passa és que, per 
mi, l’ètica és estètica.
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Narcís Comadira, a Bellaterra, recita els seus poemes, 
afirma que tota poesia és realista i ens parla de les seves 
primeres passes com a poeta de la maneta d’un José M* 
Valverde renunciant a la seva càtedra, donada l’expulsió 
d’Aranguren, García Calvo i Tierno Galvan de la 
Universitat de Madrid.

Avui, en Comadira parlava del cas de Valverde quan 
se’n va anar de la Facultat, ell és catedràtic d’Estètica, 
que ho va fer solidaritzant-se amb uns catedràtics de 
Madrid que n'havien estat expulsats pel règim. Aleshores 
ell va dir que no hi havia «estètica sense ètica», ara jo ho 
capgiro per a dir-te que no hi ha «ètica sense estètica».

Hi ha un poeta romàntic que diu que la veritat és 
bellesa, i la bellesa és veritat. Suposo que hi ha un punt 
en comú entre ambdues coses, que es lliguen i bé; en 
principi, per mi és així.

Respecte al fons i a la forma, jo no crec en la seva 
disassociació. Tant és així, que quan la protagonista de 
la meva novel.la recorda la seva infantesa, això es 
transcriu amb un llenguatge líric perquè el llenguatge 
més adient per al record, el record de les nostres 
sensacions, seria el llenguatge de Pevocació, de la lírica. 
Altrament, quan escriu una crònica periodística utilitza 
un llenguatge absolutament planer, l’odiós llenguatge 
dels diaris.

En la teva novel.la, no hi deixo de copsar una certa 
denúncia de l’Estat policial, violador de la intimitat. Per 
on creus que ha de passar el compromís amb la realitat de 
l’escriptor?

Jo crec que l’escriptor ha de prendre un compromís 
literari, és a dir, que la revolució a la literatura es fa 
mitjançant el llenguatge, però això no vol dir que 
l’escriptor no sigui una persona del seu temps i, donat 
això, no denunciï, no evidenciï les grans contradiccions i 
errors del sistema.

Una mica amb aquest sentit,i te n’hauràs adonat si has 
llegit les meves històries, m'interessen els éssers 
marginals perquè penso que són més rics vivencialment, 
que Texecutiu que se’n va a Madrid a fer la seva història i 
en torna triomfant. M’interessa més aquell que fa de 
drapaire i, després, ven els seus papers com un pedacer 
-com diem a casa meva, a Mallorca-, i d’aquí el perquè 
aquesta persona no s ’ha integrat, i quins són els motius 
pels quals pot dormir al carrer mentre l’altre dorm a 
l’hotel de cinc estrelles. A mi m 'arriba a atraure més la 
història del drapaire, o la dels bojos, o la de la dona 
enfront de l'home.

Roland Bhartes parlava que el llenguatge es traduïa en 
poder, i d’aquí proposava la manipulació del llenguatge, 
en el qual hi hauria la literatura, com a subversió del 
poder.

Crec que la literatura té un gran poder de subversió, 
però el llenguatge també pot esdevenir una trampa.

El llenguatge, en el fons, no és de ningú, però ha estat 
absolutament manipulat per la visió de l’home, des dels 
aspectes més absurds del refranyer -«la mujer, la pata 
quebrada y en casa», «Mentir, llorar y coser son los 
dones que Dios dio a la mujer»-, i de català n ’hi ha 
d’altres, no et pensis, que identifiquen el llenguatge de la 
societat dominant, és a dir, el llenguatge de l’home, del 
paternalisme i del masclisme.

Les dones que escrivim hem de posar atenció en 
aquesta trampa perquè nosaltres, quan parlem de 
«l’home», de seguida ens hi estem posant, ens hi estem 
identificant i, per mi, l’home és l’home i nosaltres som 
les dones.

En el castellà es veu més clar, perquè és una llengua de 
contingut més masclista que el català; així, quan és 
castellà es diu «nosotras», una parla del llenguatge del 
ghetto, el llenguatge del pati on les dones esperen el seu 
senyor poderós, i els digui avui faré l’amor amb tu i 
demà amb l’altra, és a dir que seleccioni, entre les seves 
dones, la que més li agrada. Hi ha un llenguatge de 
domini absolut de l’home enfront de la dona, i això és 
especialíssim, perquè no tenim un altre llenguatge, 
perquè jo no crec que se n ’hagi de crear un altre, sinó 
manipular aquest i expressar-ne les contradiccions, que 
no són altres que les contradiccions de la realitat.

Guillem Frontera, al pròleg de «Te deix, amor, la mar 
com a penyora», parla que els teus personatges es mouen 
lliurement en la teva obra, que no vols redimir ningú, i 
d’aquí et qualifica com una escriptora lliure.' Jo no deixo 
de subscriure-ho, i sento la teva literatura com un acte de 
llibertat.

Això m’agrada que ho diguis, perquè crec que ésser 
lliure no és tenir poder, sinó justament deixar en llibertat 
els altres.

Aleshores jo no sóc qui per a manipular els meus 
personatges; aquests, una vegada han estat creats tenen 
una identitat i es desenvolupen lliurement. No tinc cap 
interès a donar consells a ningú, i jo, com a persona, no 
tinc res clar i no predicaré res mai, seguríssim. 
Precisament ho tinc clar, això de no tenir res clar...

Manllevant les paraules de Foucault, tu donaries la 
«paraula al boig»; el boig com a subversió, que trenca la 
lògica del sistema, el desertor.

Hi ha qui veu passar el tren, hi ha qui baixa del tren, 
hi ha qui lluita per pujar al tren. Crec que el boig és 
aquell qui ha baixat del tren i, bé, jo penso que aquell qui 
baixa del tren i camina una estona té moltes més 
possibilitats de trobar coses boniques que no aquell qui 
s’aferra al tren.

La fugida d’un món hostil mitjançant la literatura 
potser enllaçaria amb el sentit de l’aventura romàntica, 
però també amb les paraules de Cassirer respecte que 
l’art és com «una fugida d’aquest món convencional, buit, 
i estret».

Sí, i la rejerència que tu Jas enllaça amb el que per als 
antics, per als grecs, l’artista, o més aviat el poeta, era 
una persona posseïda per la divinitat. Aleshores l’artista 
o aquell qui treballa en l’àmbit de l’art -treballador amb 
paraides, amb imatges o amb notes musicals-, és aquell 
qui fuig de la normalitat en l’aspecte que es decanta de la 
realitat, que pot donar una visió diferent d’aquesta i crear 
un món, fins i tot un món complex, autòcton, i que no té 
res a veure amb la realitat.

«Potser la primavera, com els misteris 
d’Eleusis, encara guarda quelcom per a 
mostrar-te. 0 potser tant li fa que tornis... 
pots continuar la ritual amb una 
reproducció fidel. Has après que el més 
important és mirar per a veure. Després, 
capbussar-se dins d’un mateix, tot 
buscant a l’interior la resposta».

(D'«Una primavera per a Domenico Guarini»)

Recordo que l’altre dia, a classe, parlaves qpe la 
novel.la d’aquest segle reflecteix la desconfiança de 
l’home davant la ciència, a partir que, aquesta, deixava de 
ser la font explicativa de totes les coses. D’aquí s’obririen 
les possibilitats de l’àmbit de la sensació, en busca d’una 
veritat que potser és copsable en l’art.

A la teva novel.la el desxiframent de l’enigma, el 
misteri de «La Primavera» de Botticcelli, dóna pas a 
saber de veritats nues, terribles, i potser s’hi encetaria la 
provatura d’una altra forma de coneixement.

Estic d’acord que el racionalisme no ens basta i crec 
que l’home no és, únicament, raó, sinó que, per damunt 
d’això, és sentiment i també tot un seguit de sensacions 
que, per mi, són importantíssimes.

Aleshores, penso que cercar la veritat amb mètodes 
racionals no ens porta quasi enlloc, precisament a Púnica 
cosa que ens podria conduir seria a saber que la veritat 
no la trobarem mai i que, en tot cas, aquesta no estaria a 
la superfície, sinó a l’interior de les coses. D’aquí que el 
problema sigui arribar a aquest interior.

Hi ha unes paraules d’Huxley que sempre dic als meus 
estudiants però que, un xic, em repeteixo q mi mateixa; 
diu que «si les portes de la percepció fossin obertes, tot es 
veuria tal com és: infinit». Un xic és obrir les portes de la 
percepció, i suposo que l’escriptor és una persona que, 
perquè té aquest do i després hi treballa, pot obrir-se-les 
una mica. A mi el que m’agrada de les coses és, sobretot, 
el secret, el misteri que tenen, no que me’l desvetllin, ni 
tan sols conèixer-lo. Anar cap al misteri.

Per tu el misteri restaria tancat, imprès a l’obra o 
obert?

Respecte a Pobra literària, sempre resta oberta, i Pobra 
no la fa l’autor, Pobra la fa el lector; sempre, per mi, 
Pobra, el qui Pacaba, és el lector. Sense ell no hi ha obra.

Allò que m’atrau, del que escrius, és la teva capacitat de 
suggeriment.

El que a mi m’agrada, quan escric, és donar camins, és 
donar possibilitats al lector per a dir-li: «és que dos i dos 
tu et pensaves que eren quatre i bé, jo també m ’ho 
pensava; si tu penses que són cinc, doncs bé, tampoc no 
ho són, són sis o potser divuit...». •

Una cosa que jo penso que és importantíssima, és 
Pambigüitat, i d’aquí Pexercici de la ironia.

Un altre aspecte interessant del pròleg de Guillem 
Frontera, és que parla que els teus contes tenen una mica 
de semblança amb una «novel.la de terror», perquè els 
personatges que hi descrius podríem ésser nosaltres 
d’aquí a una estona. La teva intenció deu ésser fer 
comprometre el lector, en fer surar un xic els monstres 
inconscients?

Jo, aquests darrers dies, explicava a «Introducció als 
estudis literaris», el conte, i deia que sempre se’ns ha dit 
que el conte serveix per a adormir els nens o les persones 
grans, i jo, el que penso, és que el conte ha de servir per a 
desvetllar.

Vull dir que entre una literatura que tranquil·litza i 
una literatura que commogui,o que sigui un revulsiu, 
sempre escolliré aquesta darrera.

Jo crec que no deixes d’ésser una escriptora incòmoda. 
Ho ets per a mi, però, amb tot, que s’assumeix el teu 
repte ho indica que ets una escriptora amb força èxit; els 
teus contes han estat reeditáis moltes vegades, i la 
novel.la fuig de les llibreries. Què creus que pot buscar el 
lector en les teves narracions?

No ho sé, potser s ’ha creat una mena de complicitat 
entre el lector i jo, una mica perquè crec que el lector 
llegeix el meu llibre i acaba la història, o aquesta no 
s’acaba. Però, no ho sé, per mi ha estat força 
impressionant la comunicació amb el lector.

Per altra banda, en molts de contes, allò que ha passat 
és que, bé, són curtets, tenen la lletra grossa, van bé per a 
un moment donat, per a llegir al «metro» o fins i tot per a 
un moment de tranquil·litat.

Tanmateix, l’assimilació del que escrius podria passar 
per l’embolcall marcadament líric de la majoria de les 
teves narracions. Això t’ho plantejo amb el dubte, i 
donades unes teves declaracions a un diari, en el qual 
deies que estaves tipa d’ésser «la més lírica de totes les 
líriques», i d’aquí que manifestaves el teu desig de fugir 
d’un llenguatge exclusivament líric. Malgrat això, al final 
del teu llibre no t’hi deixes d’abocar, cosa que potser 
implica una certa impossibilitat de fugida.

Quan deia allò de ser la més lírica de totes, ho feia
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amb una especie d ironía que penso que se m 'ha copsat 
malament. És que, una mica, m’empipava que per 
exemple en el cas de les cròniques fetes de les «Jornades 
catalanes de Berlín», on hi havia la Montserrat Roig, la 
Ma Antonia Oliver, i d’altres, se’m qualifiqués com la 
lírica, la «dolça lírica de les Illes», i bé, això pesa. És que 
no saben dir res més? O és que potser jo m ’ho he buscat? 
No ho sé...

Aleshores era una mica sortir d’aquest llenguatge dolç, 
tendre, perquè ja havia escrit dos llibres així i volia 
intentar un altre tipus de cosa. I bé, a la novel.la, tu dius 
que a l’última part torno a aquest llenguatge, però el que 
passa és que aquesta va ésser escrita, justament, la 
primera, i per altra banda això no implica que renunciïa 
aquest llenguatge, perquè tot sovint és vàlid; al que 
renuncio, és a continuar-lo utilitzant sempre.

Domenico Guarini, a la novel·la, és un home que ha 
atemptat contra el quadre «La Primavera» de Botticcelli; 
l’acte es qualifica com obra d'un boig, malgrat que no es 
deixin de cercar, estupidíssimament, mòbils terroristes. 
Un altre element que crec que trenca amb la teva voluntat 
de fugida dels teus escrits precedents, és la circumstància 
personal de Guarini.

Sí, és clar, jo no penso deixar de banda les meves 
fal.leres, i Guarini és un «boig» com d’altres boigs i 
boges que havien sortit, abans, a les meves narracions.

Ja parlàvem que a mi m'interessen els marginats i de 
fet, la novel.la en què estic treballant ara, toca el tema 
dels jueus «conversos» a Mallorca, el tema de la 
Inquisició; més marginats que els jueus crec que, en 
aquest país, no hi ha hagut ningú.

SOTA EL SIGNE D’UNA 
MEMÒRIA IMPENITENT

»Te deix, amor, la mar com a penyora» i «Jo pos per 
testimoni les gavines», conten la mateixa història d'amor 
des d’una òptica diferent. Això implica, per tu, que tota 
vivència és intransferible? I, per altra banda, a un nivell 
formal, es tradueix en un assaig de reescriure una 
història?

Hi ha un aspecte que em preocupa moltíssim, i que he 
tractat a la novel.la, que afecta les relacions humanes. 
Que una persona, en un moment donat, pot dir coses que 
són importantíssimes per a tu i que, contràriament, per a 
ella no ho siguin. Antonio Machado té un petit poema en 
el qual diu que no oblidem mai estimar l’altre com 
nosaltres mateixos, però que tampoc no oblidem mai 
pensar que és un altre. Això em preocupa: sintonitzar 
amb algú i que aquest, potser sigui a milers de 
quilòmetres...

Però Machado parlava que el desig de transcendir del 
«jo» al «tu» era canalitzable mitjançant l’amor, no?

Sí, bé, l’amor! És que Machado deia que estimis l’altre, 
però que mai no oblidis que és un altre, és a dir, que el 
que ens pot agradar a nosaltres, potser a ell no li agrada. 
El problema és que, quan estimes algú, tens una mena de 
tendència a identificar-te amb ell, però tot sovint no 
penses que, l’altre, el que vol no és el que tu vols en aquell 
moment, i això és absolutament difícil, sobretot perquè a 
¡'adolescència, bé, a tu ja no, però a mi em van explicar 
la «o» i la «a» de compartir la mateixa cosa. I jo crec que 
el fet d’estimar algú, o la paraula «amor», porta una 
altra paraula, la paraula «llibertat»...

I d’allò que em parlaves, del procés formal, també 
m’interessava com a manera que l’altra persona, en el 
cas de la història que encapçala els meus dos primers 
llibres, arriba a canalitzar un altre punt de vista. Però 
això hi ha algú que ho ha fet infinitament millor que jo: 
Lawrence Durrell al «Quartet d’Alexandria», on les 
quatre novel.les.es complementen, i són un contranunt 
l’una de l’altra.

La memòria ho és tot per a mi. Gràcies a 
ella, visc encara pendent del somriure 
més bell de tota la terra, quan em puc 
recordar del seu perfil.

(Jo pos por testimoni los gavines)

Hi ha un element, crec que força important, en la teva 
novel.la, que trenca amb els contes; els personatges 
d'aquests contes estaven vinculats, majorment, amb el 
passat, perquè en aquest passat es trobava l'amor o 
¡'experiència més fonamental de la seva vida, aspecte que 
reflecteixen els versos de Rosselló - Porcel que tu cites, 
«Tota la meva vida es lliga a tu, com a la nit les flames a 
la fosca». A la novel.la, la revelació de l'enigma de «La 
Primavera» marca una possible evolució, el trencament 
d'uns vincles que lliguen la protagonista a un passat més o 
menys immediat, de la dependència emotiva de l'home. 
La ullada al passat es capgira en el fet que Isabel Clara, 
la protagonista de la novel.la, tantejaria una altra actitud 
davant la vida en el futur i, d'aquí, assumirà la decisió de 
tenir el fill; assumirà la seva llibertat, però, potser 
pràcticament, ho farà en la solitud.

D’acord, i el que està assumint Isabel Clara, per 
primera vegada, és la solitud, i jo crec que aquesta és 
positiva, que pot generar creació. La solitud s’ha de tenir 
present perquè, en el fons, naixem sols i morirem sols...

Tu, en una de les teves classes, parlaves que la novel.la 
del segle XX es caracteritzava pel fet que els seus 
personatges cercaven una identitat. Identitat que cerca 
Isabel Clara?

Quan parlava de la novel.la del segle XX, jo no estava 
pensant, evidentment, en la meva, sinó en els grans 
nove Llistes del segle...

Però, en principi, Isabel Clara naturalment que cerca 
una identitat, com a persona i sobretot com a dona. Quin 
és el seu paper en el món? Ha viscut sempre en relació 
amb els homes i ara viurà, finalment, en relació amb ella 
mateixa. Això em sembla un pas important lligat amb el 
quadre; no és la metamorfosi, finalment és ella.

La dona és una presència constant en la teva 
literatura...

Sí, i tant, és que jo sóc dona i veig el món amb ulls de 

dona, i crec entendre millor les dones perquè hi connecto 
més decididament...

I també m'interessa donar una resposta als problemes 
que, en aquests moments, tenim plantejats, perquè crec 
que les dones estem en un moment difícil, donat que ens 
estem trobant a nosaltres mateixes, i potser per això fem 
una literatura on hi ha tot un seguit de trets en comú, és 
a dir, de cercar quina és la nostra identitat a través de la 
literatura. Crec que és un substrat que hi ha en molts 
aspectes de la literatura de la Roig o de la Rosa Montero, 
no tant en la d’Ester Tusquets, que és una altra cosa.

La Roig, la Carme Riera, l’Ester Tusquets i la Rosa 
Montero, des de Madrid, parlen d'un espai televisiu en 
català, a una hora que ningú no veu la TV -perquè el 
català sí que és i ha estat una llengua discriminada, 
senyors del «Manifiesto»- del caràcter de la literatura 
femenina, i no s’entenen...

Crec que una dona, davant la teva obra, pot arribar a 
una major connexió, perquè hi ha una confluència de 
sensibilitats i, d'aquí, la complicitat...

Sí, jo crec que connecto més directament amb els 
sentiments i la manera d’entendre la vida de les dones, el 
que tu dius no ho rebutjo. Però l’altre dia va passar una 
cosa que em va fer moltíssima il.lusió, i és que vaig estar 
en un Institut i, en finalitzar el col·loqui, se’m va acostar 
un noi i em va dir: «Gràcies, perquè el teu llibre m ’ha fet 
entendre molt millor les dones». Bé, això també agrada...

I amb tot, jo escric per al lector però és clar, tot sovint 
aquest lector és dona, i ben segur que hi connecto més 
directament perquè sóc més la seva còmplice.

La Montserrat Roig, a Bellaterra, ens parla de la seva 
«hora violeta», s’emprenya, reivindica la impudicia i diu 
que no sap què contestar quan li pregunten per això de 
la literatura femenina.

No sé per què, tinc la sensació que arribo a la pregunta 
més o menys tòpica, la que fa referència a si creus en 
l’existència d'una literatura específicament femenina.

Allò que em preocupa més és, primer, si existeix la 
literatura, i segon, si justament hi ha una literatura 
específicament femenina. Es diu que la Virgínia Woolf 
aporta, amb la seva novel·lística, el món de les 
sensacions, de la sensibilitat, és a dir, el món del que s’ha 
entès com allò femení per excel·lència. Aleshores, jo no sé 
gaire bé si perquè t’identifiquin com a dona cal escriure 
des del punt de vista de la sensibilitat, o si cal escriure 
com tu ets, i suposo que hi ha dones més sensibles que 
d’altres, no?

I per altra banda, hi ha una visió del món diferent que 
potser no rau tant en la qüestió de la sensibilitat, com en 
una manera d'ésser davant les coses. Jo no ho plantejo 
com una cosa que tingui clara, sinó com un problema: 
com hem d’escriure les dones?, hi ha un llenguatge 
específicament femení?, el que plantejo és el dubte...

Hi ha el món de les sensacions petites sobre les coses 
quotidianes de la Virgínia Woolf, però és què hi ha el 
món de les sensacions del mar furiós i blau en les 
novel·les de Conrad, cosa que també indica una 
sensibilitat davant del mar.

Les dones escriptores han nodrit les seves novel·les de 
referències al món quotidià, a la sensibilitat, utilitzant un 
tractament amorós del llenguatge; potser no hi ha 
aventura, tanta intensitat com a les novel·les dels homes. 
Això potser és així perquè ens hem estat a casa durant 
segles, i l’univers d’allò quotidià ha estat el nostre 
univers. Però el que em preocupa és la dona d’ara, la 
dona que ha passat a l’acció, quin tipus de novel·la 
escriurà? Es nota, que allò que escriu la Rosa Montero ha 
estat escrit per una dona? Jo penso que sí, però hi ha 
unes característiques diferencials?, no ho sé.

El que passa és que jo sento el llenguatge com una 
cosa que no és meva, que jo no l’he feta i no sé fins on la 
faig quan escric. I és en la utilització de frases fetes que 
rebutgen la dona, que ens marginen, quan notes el 
llenguatge opressor. D'aquí que la dona que escriu es pot 
sentir una mica com l’autor convers a l’Espanya del XVI, 
quan el llenguatge castellà, que era el seu, havia articulat 
tot un seguit de paraules pejoratives per a ell, l’havia 
discriminat i, no obstant, era aquell llenguatge, el de la 
casta dominant, el dels cristians vells, el que ell utilitzava. 
Jo crec que, a nosaltres, ens passa una mica això, perquè 
el llenguatge que utilitzem és el de la casta patriarcal.

I malgrat això, les novel·les escrites per tot un seguit de 
dones -dones que escriviu respecte a les dones i llur 
problemàtica- són, majorment, exitoses, es llegeixen. Per 
tu, hi ha una explicació del fenomen?

Jo crec que les dones, mitjançant la literatura, ens
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estem donant a conèixer, i no és que interessin els 
problemes de la Montserrat Roig o els meus, sinó els 
problemes de les dones; els protagonistes de les nostres 
novelles són dones, i crec que en el meu cas ho 
continuaran essent durant molt de temps, perquè a mi no 
m’interessa tant que un senyor m’expliqui com són les 
dones que explicar-ho nosaltres, que potser tenim més 
coses a dir-hi. I crec que les dones,que compren la 
literatura de dones, és perquè volen reconèixer-s’hi i 
també volen saber com crea una dona.

I aquí hi ha una altra cosa; fixa ’t que els homes deien 
que nosaltres no havíem de fer coses, que havíem de fer 
fills, perquè la nostra gran creació ja era aquesta i que 
amb la creació de novelles o de poesia (etc.) entraríem en 
un terreny que no és el nostre, però jo crec que sí que és el 
nostre, perquè també tenim coses a dir, i a dir-les 
artísticament, creant art.

Em fa l’efecte que encara són a l'etapa, i 
ho fonen tot amb discussions i reunions. A 
la pràctica, crec que el seu treball no 
funciona. Vull dir que, com tantes vegades 
-no em renyis- es limiten a digerir unes 
quantes parides, muntar un parell de 
manifestacions a l’any, vestir-se de lila, si 
cal, odiar els homes i menysprear les 
altres dones...».

Tu, fins on et sents vinculada a moviments feministes? 
T’ho dic perquè a la novel.la, en una carta d’Isabel Clara 
adreçada a una seva amiga, és visible una certa ironia, i 
d’aquí una mena de crítica a aquest tipus d’associacions.

Bé, Isabel Clara no sóc jo..

El que et demano, és si hi infiltraries la teva opinió.

Sí, i tant! És que hi ha molts de moviments feministes 
als quals cal preguntar: on són les guarderies?; on són 
els centres de planificació familiar?, on és l’acció? Si l’ac- 
ció és vestir-se de lila, anar a alguns mítings, organitzar 
algunes vagues, em sembla que és una acció molt pobra. 
Vull dir que el dia que els moviments feministes tinguin 
una acció de base, que es preocupin de la dona obrera, 
vqgin a les barriades i facin una acció concreta, els admi
raré més del que els admiro.

Jo penso que la lluita feminista, que qualsevol lluita, 
qualsevol revolució, s’alimenta de l’acció, que allò teòric 
són belles paraules que no convencen ningú, perquè el 
llenguatge que utilitzen aquestes dones, fins i tot, és el 
llenguatge de la dona burgesa, universitària, que ja està 
més o menys convençuda. I jo respecto molt els punts 
de vista feministes, però en sóc independent i penso con
tinuar-ne essent...

Però això de què parles respecte als moviments femi
nistes, no exemplificaria el drama de la intel·lectual, que 
es solidaritza amb una lluita oposada a tota la dinàmica 
del sistema, però que no fuig de la seva condició més o 
menys estabilitzada dins d’aquest sistema?

Tu, el que em planteges són les contradiccions de Lin
tel, lectual?

Sí, d’açord, io et dic que em creuria més les feministes 
si engeguessin una tasca pràctica, i el que em dic a mi 
mateixa és: comença a jer-ho tu! Eero, és clar, és l'engra
natge; jo moltes vegades parlo contra el sistema, però hi 
sóc integrada, perquè d’altra manera no podria sobreviu
re. I és que penso que la independència de la dona passa 
per la independència econòmica, i jo no podria viure pen
sant que el meu home m ’ha de mantenir, no ho podria 
suportar. Aleshores, d’això en fujo fent un treball que em 
cobreixi unes necessitats mínimes; potser seria millor 
viure més malament i fer un altre tipus de treball, o inte
grar-te en una lluita.

Sóc conscient d’aquesta contradicció, me la veig a mi 
mateixa i em molesta, però penso que potser he d’accep- 
tar-la.;.

Potser és prendre el fil del que parlàvem respecte a la 
teva intenció davant del lector, però deixant de banda 
la racionalització, tu convidaries el lector a una copsació 
sensible dels teus escrits, no? Cercaries l’impacte, la 
vibració...

Suposo que si connecto amb el lector, és justament per 
una sensibilitat parella i no a un nivell racional.

Penso que la literatura no s’ha de confondre amb l'as
saig, com a vehicle d’idees, amb el qual intentes de 
connectar amb l’autor estant d’acord amb la seva tesi o 
rebutjant-la. Penso que, a la literatura, si s’hi infiltren 
idees són idees absolutament de «perogrullo», força evi
dents, tanmateix. La literatura potser seria ¡'explotació 
del món de la sensibilitat, sobretot en l’aspecte del 
llenguatge poètic.

I, per altra banda, m'enamora molt la gent, agafar 
algú amb el seu gest, que m'encisa, o mirar-li els ulls o 
fixar-me en algú que va despentinat; són petites 

coses que m'atrauen, però a nivell molt de sensació, són 
persones amb les quals no parlaré mai i que, a nivell de 
racionalització, de discurs, no sé fins a quin*punt m’hi 
entendria, però que sobtadament m'atrauen i penso: com 
deu viure?, què deu fer?

Aleshores aquesta cosa així, molt intuïtiva, que jo tinc, 
en relació amb la gent, potser també ho he pogut 
traspassar als meus llibres, i d’aquí connectem.

Allò difícil és traduir, en paraules, aquelles sensacions 
que fugen, totalment, del seu domini.

Adonar-te que moltes vegades connectes amb les per
sones no a través del que et diuen, sinó mitjançant un 
gest, etc..., i poder traduir-ho amb paraules és dificilís- 
sim, un xic perquè el llenguatge de les sensacions està 
per fer. Com descriure una sensació? Com descriure una 
veu?

Jo vaig tenir terribles problemes una vegada que volia 
descriure una veu, perquè de la veu es pot dir que és alta, 
baixa, greu, agra, càlida, que t’agrada, però què més en 
pots dir?, això és l’standard; però és que hi ha veus que 
són més que això, i que et fan sentir més i que, fins i tot, 
et poden trasbalsar terriblement i no tenen cap d’aquestes 
característiques dites. I és que, moltes vegades, sentir una 
veu és com obrir una finestra, com l’univers, com moltes 
més coses que no pots dir, perquè per a descriure una veu 

hi ha uns estereotipas, i aleshores has de fer 
imatges, dir «és com...».

La impotència de les paraules es manifesta quan t’és di
fícil traduir allò que et provoca una emoció, allò per la 
qual cosa vibres i arribes a viure. I això se’t fa angoixós 
quan desitjaries fer transcendir la teva vivència a l’altre.

Potser estàs plantejant el tema clau per a mi; una cosa 
és el que tu sents, i com fer-la sentir a l’altre? És el 
problema de sempre, el problema de la comunicació...

Arriba un moment en què jo no sé què és el millor; 
aquests dies explico «El Quijote», que és un llibre que 
m’apassiona, i hi ha un fet que potser servirà per expli
car-me. El Quixot s’inventa la Dulcinea, no l’ha vista 
mai, sembla que va estar enamorat d’una noia del camp 
que es deia Aldonza Lorenzo, i ell se l’imagina amb l’as
pecte d’una altíssima senyora de la qual està 
enamoradissim; però en cap moment no li importa si ella 
el correspon, és una voluntat d’estimar, una sensació, un 
fantasma. D’acord, el Quixot s’inventa la Didcinea, però 
si això li serveix per a viure, per què no?

És clar que això també és una covardia, perquè potser 
allò important no és inventar la Dulcinea, sinó agafar 
l’Aldonza Lorenzo i explicar-li la teva vida i que t’enten
gui, arribar a connectar amb aquella persona al nivell 
de la comunicació.

A mi el que em preocupa moltíssim, i suposo que es 
veu en el que escric, és el fet que a tu et sembla importan- 
tíssim allò que vius, que has connectat molt amb aquella 
persona, que allò és important també per a ella, i de sob
te, adonar-te que no, que t’ho havies imaginat.

A mi també em preocupa moltíssim, a nivell de pell i de 
vivència... Però ara penso en Terenci, que diu que no n’hi 
ha, d’amors frustrats, que amb la imaginació pots arribar 
a estimar tothom qui t’atrau.

És que..., què és l’amor frustrat? Quan no et deixen es
timar, o quan no t’estimen?La gràcia, per mi, és ésser 
amant en l’aspecte dels clàssics, de Sócrates a «El Ban
quet», quan en la discussió d’un dels comensals i 
Sócrates, el més important és TAquiles, que mor per Ba
tracio, no al revés, perquè el més important és el qui 
estima, no el qui és estimat, perquè en el qui estima hi ha 
el Déu, hi ha la força.

Per mi, el Terenci té molta raó, a amors frustrats no 
n’hi ha, perquè si t’han possibilitat la imatge perfecta i 
meravellosa d’algú que s’ha deixat estimar, si te l’han 
possibilitada i després has creat sobre aquesta imatge 
l’Univers i t’has pensat que la lluna també era possible, 
que també la tenies entre els teus braços, doncs perfecte!

Ara, com que també ens agrada tant que ens estimin, 
aquí sí que n’hi ha, d’amors frustrats. Però jo penso que 
amant és aquell qui estima, que de frustrats no n ’hi ha, 
que quan n’hi ha és quan l’estimat no t’estima...
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Jo encara pens, i esper poder continuar 
pensant molts d’anys, en contra del 
capitalisme permisiu, en contra del
sistema consumista (utilitzar i llençar), 
que l’amor és quelcom de molt serios i 
molt profund. Creació a base de dialéctica 
que es construeix amb esforç, dia a dia.

(De la dedicatòria de 
«Una primavera per a D. Guarini)

Cree que és Rubert de Ventos el qui parla del poder 
subversiu de l’amor, partint de la base que l’enamorat és 
aliè a la societat, al que l’envolta, i d’aquí que el seu estat 
no és integrable en la dinámica del sistema.

Imagina ’t que tots éns dediquéssim a estimar i no 
anéssim a treballar; el sistema s’ensorraria...

Parlava de Plató i aquest, a «La República», 
condemna l’amor perquè s’adona duna cosa fonamental, 
que és que l’amor, com a passió, com a cosa que 
t’extralimita, que t'aliena, és la major subversió possible. 
I és que quan algú estima, de veritat, en l’aspecte d’amor 
- passió, s’oblida de tota la resta, ho converteix tot en 
canalitzar-ho cap al seu amor. Això passa a «La 
Celestina», que és una obra subversiva precisament per 
això, quan Calixte, l’únic que fa és concentrar-se a la 
cambra i pensar en Melibea.

L’amor-passió és aquell que t aliena, que et treu jora 
de tu i que et fa diferent a tota la resta. Hi ha un vers de 
Garda Lorca que parla que «lo demás es lo otro», ja que 
és això: l’únic que interessa és la teva quimera. Això 
també passa als místics: Sant Joan de la Creu tenia uns 
rampells espantosíssims, deixava de connectar amb la 
realitat perquè tot el que restava era «allò altre».

Plató condemnava l’amor perquè era un home d’ordre.

Sí, sí, però fixa ’t que a «El Banquet» hi ha una cosa 
que m’encanta, que és que a la nit, quan s’ha acabat el 
banquet, surt Sócrates i, al darrera, hi va el seu amant. 
Sócrates ha arribat a una certa «ataràxia», però és 
l’amant el qui té la força, el qui el segueix quan tots estan 
beguts.

Crec que la sensualitat té una força parella a l’amor en 
les seves narracions. Malgrat això, m’explicaves el teu 
dubte respecte a la publicació d'uns contes eròtics. Et fa 
por, la ruptura? Però on és la ruptura?

No és que hi hagi una ruptura en l’aspecte de la 
sensualitat, perquè crec que la qüestió sensual, a les 
meves narracions, es nota moltíssim i, bé, les meves 
grans experiències han estat a nivell de pell i ho he de 
confessar. Si hi ha una ruptura, és des del punt de vista 
de la ironia; jo puc estar d’acord amb tot això que dèiem, 
i ho deia molt seriosament, respecte que l’amor és una 
força absolutament desintegradora del sistema, però 
després també arriba el moment en el qual veig això des 
d’una perspectiva més irònica i que, fins i tot, et vulguis 
carregar això que per a tu era tan important, una mica el 
distanciament.

Hi ha ruptura des de la perspectiva que aquest món de 
sensacions, aquest món d’amor o d’apassionament, es 
veu des de la degradació. Jo tinc molta tendència, un xic 
perquè sóc força crítica amb mi mateixa, que quan una 
cosa em fascina moltíssim, d’arribar-la a degradar, 
ironitzar... Per altra banda, a les altres narracions el sexe 
estava pres seriosament, sexe equivalia a amor, hom no 
feia l’amor si no estava enamorat i, bé, penso que unà 
mica d’enamorament hi ha d’haver per a connectar amb 
l’altre, almenys a mi em passa; el que no penso, és que hi 
hagi d’haver un enamorament que duri cinquanta anys i 
que hagi de passar per un jutjat... Als contes eròtics, 
sobretot al pròleg, es planteja això d’una manera més 
banal, que no és tant la concepció d’arribar a una 
comunicació més íntima com, senzillament, fruir de la 
comunicació, és el plaer dels sentits, deixar-te 
embolcallar pel plaer...

Amb la «cossificació», amb la utilització d’elements, 
em sembla que degrado tot allò que havia creat com a tan 
important, aquell món tan apassionat, tan viscut i tan 
sentit que ara està vist des d’un altre caire.

Potser estic donant la clau perquè no interessi la 
qüestió...

És un replantejament d’allò que havies escrit?

No, és un divertiment; d'allò que m'he adonat, és que el 
divertiment es basava a entendre la qüestió de fer l’amor 
no com a comunicació, sinó com a, purament, plaer. 
L’erotisme és això...

Aquesta «cossificació» i utilització de l’altre amb una 
finalitat de plaer, no portaria a un «pacte d’ús mutu de 
genitals», com deia Kant?

Suposo que sí, però hom no és que faci l’amor perquè 
no pot arribar a un altre tipus de comunicació, sinó que 
és aquella, la total. La comunicació potser partiria 
d’aquí, però no a través del lliuramènt a l’altre sinó del 
plaer, però no del plaer que et proporciones tu, en aquest 
cas seria una masturbació, sinó del plaer que pots 
proporcionar a l’altre. A «La Celestina», que també és 
una obra que em fascina moltíssim, hi ha una frase de la 
vella que diu: «elplaer que no és comunicable no és 
plaer»...

D’acord, i no sé si és pel pòsit cristià, es menysvalora 
la comunicació que ens poden oferir els cossos.

El que passa és que el cristianisme ens ha castrat 
moltíssim i moltes àvies darrera nostre, i també els 
homes, que diuen que les dones mai no podran passar 
per aquí, que quan fan l’amor intenten un altre tipus de 
cosa. I, per altra banda, la dona, secularment, ha 
concebut el sexe com el dèbit material, i essent una 
obligació i podent implicar un nen, suposo que les 
horroritzava.

I això ha d’ésser terrible, perquè crec que el món és 
diferent després d’haver fet l’amor i arribat al 
coneixement del plaer. S’obren moltes finestres, perquè 
precisament la comunicació amb l’altre t’enriqueix tant 
que suposo que tots hem pensat, en algun moment, que 
viure val la pena, i d’aquí el desig d’eternitzar el moment, 
sentir-te com Déu i menysprear la mort o transcendir-la, 
en sentir aquell instant com a preciós i perfecte. No haver 
arribat aquí suposo que ha d’ésser tristíssim, i penso que 
jo hauria estat d’una altra manera si no ho hagués 
aconseguit.

És clar que després arribes a Freud i llegeixes coses 
.absolutament aberrants, que diuen que el plaer de la 
dona és únicament vaginal, i que la dona que té un plaer 
clitòric s’ha masculinitzat i que ja se sap que es 
mantindrà verge, i serà una frustrada i, d’aqüí, que 
l’única realització de la dona és a través dels fills; llavors 
et quedes absolutament bocabadada; Freud no ho va 
entendre, és clar que era un home...

Freud tampoc no va entendre l’homosexualitat, i quasi 
la reduí a patologia.

I després d’ell, tants que parlen que l’homosexualitat és 
una malaltia. Per mi l’homosexualitat no és cap 
malaltia, ni és cap vici, ni és cap histèria, és una opció: 
d’entre les possibilitats que tens d’estimar algú que és 
igual que tu, o algú que és diferent, esculls aquell qui és 
igual que tu i punt. I és que no n ’hi ha, de diferència, el 
que passa és que la societat margina, rebutja i fa diferent; 
no ens escandalitzem gens que una noia i un noi vagin 
abraçats, però si dos homes o dues dones hi van, els 
mirem. Aleshores, per què? El que caldria seria que 
tothom anés abraçat amb qui li donés la gana; només 
faltaria!

Jo crec en la bisexualitat, el que passa és que tot es 
canalitza en funció de ¡"heterosexualitat perquè és més 
útil, més rendible, produeix fills, és més viable la 
integració en el sistema.

Anava descobrint el món de la mateixa 
manera que l’amor em descobria a mi per 
fer-me seva (...) aprenia a viure, aprenia a 
morir de mica en mica -però aixó no ho 
sabia, aleshores-, quan, abraçada a tu, 
em negava a deixar passar el temps.

(Te deix, emor, 
le mar com a penyora)

I potser allò fonamental és canalitzar lliurement el teu 
amor... L’amor, presència constant a la teva obra, una 
presència lligada a la mort; una temàtica gairebé, gairebé 
romàntica.

Sí, bé, es pot qualificar, suposo, de romàntica. A mi 
l’amor m’interessa moltíssim i un xic m’explicaria el 
concepte del món. Els renaixentistes deien que 
l’harmonia del cosmos anava lligada a l’amor. Jo ho 
penso bastant, malgrat, a vegades, que el cercar aquest 
absolut mitjançant l’amor et pugui portar a una solució 
absolutament fatal, com seria la mort. I sí, amor i mort 
es lliguen fatalment.

I fou a la mateixa hora, al mateix redós 
d’aigua, quan senti el reelegí de les ones, 
obscur i precís, i com aquell dia, 
perseguida pols meus ulls plens de desig, 
no dubtà a lliurar-s’hi.

(Jo pn por tostimoi Ik pivim)

El mar és una altra de les teves constants que, per mi, 
cobriria una categoria simbòlica; hi hauria la confluència 
de l’amor i la mort.

Bé, naixem del mar i d’aquí, per mi, és un aspecte 
absolutament simbòlic, és el fons d’hom mateix, l’aspecte 
sempre canviant de les coses, és una mica el resum de tot, 
és també la mort, el més enllà. El taüt és de fusta i té 
forma de barca, é’s el retorn a les aigües d’on vas sorgir.

Jo crec que no ens haurien d’enterrar, sinó 
emmarinar-nos, i sempre dic que quan em mori voldria 
que em tiressin a l’aigua...

De morir, morirem, però què és el que dóna sentit a la 
vida de Na Carme Riera? ¿Recordes aquella escena de 
«Manhattan» en la que Woody Alien fa un inventari 
d’allò que més s’estima, davant un micro?

La meva vida, sense segons quines persones, no tindria 
cap sentit, i et diré que una d’elles és el meu fill.

Més frívolament, et diré que no podria viure a 
Anglaterra perquè no hi ha sol, i no podria gaudir de les 
terrasses dels bars.

I les cerveses són boníssimes! I la xocolata!
I la música, la música! Des de Bach fins a la «Tosca» 

de Puccini o els nocturns de Chopin.
I després hi ha la memòria, sense la qual no podria 

viure, ni sense la capacitat de retocar la memòria i 
manipular-la, allò que és la imaginació.

Baixem de Bellaterra a Barcelona, per la Rabassada, i 
em confessa que a ella li encanta això de realitzar 
entrevistes, perquè les fas a qui t’interessa o a qui envers 
el qual sents una mena de curiositat. Voilà!

Arribo a casa, a la barriada de Gràcia, i penso com 
transcriure la conversa, perquè mai les paraules no poden 
transmetre un registre de veu, un gest o el matís d’un 
somriure. Però el que en surti, us ho lliuro...

IMMA MERINO
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contemplo com el sol desapareix apagat per les 
explosions de pols, i el meu esperit defalleix. La teva 
absència i l’existència quotidiana de milions d’amants 
que fineixen arrossegats pel pes del temps, són dues 
realitats que se’m confonen; fins a on puc viure si no hi 
ha altra cosa que desesperançada por en els meus ulls!

Algú ha encès els boscos a les muntanyes o potser ells 
mateixos han decidit el foc abans d’aquest silenci que 
acabarà rebentant-me els timpans; que em duu a la follia 
per escriure petites criatures peludes dels meus somnis. 
Nans de fades i colors, homenets de punxegudes orelles i 
rialles, amants dels licors de les maduixes i de les nenes 
de cabells roigs. Qui sap si, en vosaltres, els meus instants 
aconseguiran travessar la ignorància de la meva feblesa i 
trobar la ment en el somni. Qui sap si vosaltres també 
dansareu en rotllanes de crits i xirinola, fins a beure en 
les fonts perdudes del bosc de Merlyn, el dels ulls de 
vidre verd i sabates de plomes de colomí; el mag que em 
regalares el dia que junts nedàrem fins que el corrent ens 
arrossegà al blau, al sol, al blanc.

Ja ha arribat el fred, i amb ell, els pètals de les 
margarides grogues han anat caient amb la roba fins a 
fer-me nua. Els braços, els llavis, els pits, el silenci i un 
foc que arriba a les primeres cases; ni un bram de dolor, 
ni un plor, ja no resta ningú per a plorar. Els darrers fa 
temps que han buidat la ciutat, no hi resta ni el retruny 
de llur angoixa. Però, allò, un home panxut, un bigotet 
per damunt dels llavis, roda i roda, ningú no l’atura i ara 
salta; sí, el jardí ha deixat de rodar, no camina, pensa. 
Sento el seu alè, entre agre i dolç, que m’envolta la pell, 
el meu sexe. Sí, ell, un cos no pesant, endut com les 
fulles pel vent. Vine, entra, sí, un darrer plaer.

Encendré les espelmes, pentinaré les nines, besaré els 
licors; Sigfrid, cabells rissats, dansaré fins a l’esglai. Oh! 
papallones blanques, un últim esforç, tots els esglaons 
fins a la porta, el jardí, el brollador assecat de peixos 
vermells boteruts i sense ulls. Ulls de peixos surant en 
l’aigua.

Sola i nua amb totes les espelmes, un llum, finalment, 
sense aire. He de tornar a entrar a cercar les nines, els 
pètals grocs. Sigfrid, vigila! La fulla damunt el muscle, 
una llança. El cel grisós va caient, a poc a poc les aromes 
de les formes que, encara erectes, es man*tenen 
empresonades entre foc sense flama i cel.

He de dir-vos encara que més enllà dels boscos, entre
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Les gavines s’han alçat per damunt les oliveres, potser 
ja només cal descansar la sang i morir suaument i així 
passar entre les clarors de llum f fondre’s. Oblidada com 
estic de la vida, el darrer glop de ginebra amb gel.

Esborrar ara les mans, els teus arrissats cabells, tots els 
dies dels anys fins a ésser un cos cansat i fatigat d’ulls 
blaus. Envellida quan encara el desig d'estimar els teus 
llavis cansats em colpeja els sentits en cada mirar per 
entre les vidrieres que s’allunyen més enllà dels arbres 
caiguts, fins a dipositar les mirades en un perdut mar que 
ja mai no retornarà a besar les pells. Un mar que ara 
s'alça en negres expressions per rebutjar totes aquelles 
senyeres que, amb el temps, hem distingit en les albades 
del bé i del mal. Ja només, potser, un sospir, una última 
angoixa, l’absurd d’escriure per a uns desheretats que han 
perdut ja tot l’encant en la pell. Em sento cansada, 
poruga. M’has deixat oblidada en el meu món, perduda 
en el silenci buit de les meves cambres, ara, quan més et 
necessitava, ara que el meu cos de dona desitjosa es veu 
obligat a tancar les portes del plaer, ara que les arrugues 
no em perdonen el pas dels anys.

Ha arribat la nit, la fusió de temps en un cel grisós buit 
d’aire, d’expressions de vol; el gran silenci i el no-res. 
L’hora de perdre’s amb tots els licors; Barcelona en una 
hora qualsevulla, en un carrer sense nom, com tots els 
carrers que baixen fins a la cambra amb llum, on una 
dona es despentina les trenes per les mandarines queja 
no floriran.

No hi ha hagut fills, no n’hi haurà mai, jo no en volia; 
els seus jocs, les rialles. Per a arribar a la soledat d’avui, 
n’hi havia prou amb no confondre’ns en les nostres carns, 
en el roig de les pells enceses. Tots aquells records que es 
buiden avui entre el silenci, quan encara besar-te em 
permetria resistir fins a l’últim moment, aquell en el qual 
els pulmons es rebentin carregats de grisor i boira baixa.

A fora han deixat passar els desesperats que corren fins 
a les platges, homes i dones embogits pel desastre, per la 
pols que els crema els ulls. Encegats pel foc corren entre 
les parets, els arbres, les cases, per a trobar-se en una 
cantonada morts amb el gust dolç de la sang. Cossos 
perduts per a sempre, fins el dia que arribi el mai, obrint 
l’últim amb el meu darrer sospir. Veig com les llums 
s’apaguen, com el cicle es fon, com les papallones es 
moren cremades a mesura que s’acosta la fi; i ho veig des 
de les vidrieres que m’allunyen del desastre. Mig nua,
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dels cabells lilosos al vent, se t’endugué a les ones, 
recobertes de liles i blancs que ella anava vessant en el 
vostre mirar. S’encengueren de nou les músiques i un 
tango de Gardel se us endugué a pintar amb brillantina 
tots els bigotets dels sants del cel.

De sobte, esclatà en mi la primera angoixa, de res no 
va servir el plorar, s’havien obert per a sempre més les 
arrels del mal. Tu ja no hi eres quan va baixar de les 
muntanyes en forma d’home pelut de mans enceses la 
barbàrie i l’horror d’aquests moments; només restava la 
soledat. Va ésser llavors quan ho vaig entendre tot: per 
damunt les oliveres ja no tornarien les gavines.

xxxx
Ja no cal esperar, no hi ha una raó última en aquesta 

vida, només la mort es distingeix al fons de tots els 
passadissos, en cada una de les fantasies, en cada un dels 
viatges astrals. Potser Sigfrid no hauria mort, potser les 
ombres no ho cobririen tot. Elena, em deia Elena, o 
potser la de les dolces trenes.

Però he de deixar el record, encara no ha arribat el 
moment, fins quèja només sigui un lleu xiuxiuèig, el 
temps em permet vestir i maquillar totes les nines que, 
amb mi, sota la llum ocre d’unes flames de cera, ballen 
en el jardí. He tornat a entrar a la casa, encara una 
escletxa em permet penetrar per entre els retrats dels 
besavis, els teus camps de blat pintats, les muntanyes 
ennuvolades de gris verd i pluja. Un instant d’eternitat 
per a sentir en el cos com totes les fantasies es fonen en 
mi, l’última Elena dels troians, la dona de la plaça de la 
victòria en la revolució, la de parpelles pintades en la 
Boqueria, la reina dels castells de cristall, la bruixa 
cremada en la foguera, la santa verge dels cecs, l’amant 
d’hivern a Egipte, la dona de companyia per a les nines 
de plàstic i porcellana blanca, la que es deixarà endur 
enfollida per la fina sorra de la platja entre cossos morts 
d’altres fantasies, la teva dona, Eric.

La casa es va esmicolant en cada un dels nostres temps, 
poc a poc només les cendres voleien endutes pel silenci a 
descansar sobre les aigües. Però al jardí, nua i plena de 
ceguesa, jo, Elena, em disposo a alçar-me per damunt 
dels moribunds fins a viatjar a les platges i en elles morir. 
Les nines em sabran perdonar, totes les espelmes han 
perdut la llum, ha arribat l’hora.
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PERE CARBONELL:
Un home gran 
per un país estret

Nascut a Barcelona l’any 1936 , un cop acabat el 
batxillerat treballa durant un curt temps. Als dinou 
anys, marxa cap a Alemanya per estudiar enginyeria.

Acabada la carrera, obté una beca alemanya per a 
la investigació a la Universitat de Kiel. Això li permet 
d’entrar a treballar a Grenoble, en el Comissariat de 
l’Energia Nuclear Francesa.

Després, torna a Barcelona per poc temps, però se’n 
va altre cop a Alemanya, aquesta vegada per treballar 
a la indústria, a l’empresa Siemens. Allà torna a en
trar a la Universitat, aquesta vegada la de Bremen, on 
cursa els estudis de ciències físiques i investiga en el 
camp de la radiobiología fins a l’any 1978.

Aquest mateix any, torna a UEstat espanyol con
tractat per una comissió ecològica per tal de realitzar 
un estudi sobre la contaminació del riu Besaya - Saja. 
Retorna a Catalunya i ocupa el lloc de director de 
l’Institut d’Amer.

Actualment ha deixat aquesta feina i ha entrat a 
treballar en la Conselleria de Sanitat de la Generali
tat, on porta el negociat de radiacions ionitzants.
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...no em semblava 
que els partits fossin 

representants 
correctes d’una 

política concreta de 
l’Estat a Catalunya.

...d’altra banda la 
meva concepció de 

físic del medi 
ambient, requereix 

un treball des de 
fora, si no des 

de l’Administració.

-Com és que anessis a estudiar a Ale
manya?

Vaig intentar d'estudiar aquí, però com 
que era de família modesta, això resultava 
econòmicament molt difícil. Tenia cone
guts del meu pare a Alemanya i vaig acon
seguir una beca «préstec» que em perme
té, fins i tot, ajudar la meva mare (beca 
que, per altra banda, he hagut de retornar 
en gran part).

-Però tu vas estudiar físiques, eh?
Vaig fer dues carreres: primer enginye

ria, dins de la qual em vaig decantar pel 
vessant atòmic en investigar a la Univer
sitat de Kiel. Més tard, a Bremen, vaig 
estudiar físiques. Després, pràcticament 
tota la meva activitat professional fou en
carada envers la física i, sobretot, envers 
la especialitat que aquí està naixent, enca
ra que s’anomena «física de la salut» 
(«Health Physics»).

-Llavors, tampoc no t’has dedicat mai 
a l’enginyeria de les centrals nuclears?

De 1975 a 1977, encara que la proble
màtica de les centrals nuclears l’he cone
guda a través del doctorat, i d'un estudi 
estadístic que vam fer a Bremen sobre sis 
centrals nuclears d’Estats Units de les 
quals analitzàrem l’impacte biològic.

-I a la Siemens, de què treballaves?
D’enginyer, en estudis molt teòrics so

bre tècniques de procediment.
-Potser és interessant assenyalar també 

que, en les darreres eleccions al Parla
ment de Catalunya, t’hi presentares com 
a candidat a les llistes de Nacionalistes 
d’Esquerra...

Així com la meva marxa fou professio
nal, la meva tornada va estar molt influï
da pel canvi que hi havia hagut a Catalu
nya, i per la meva politització durant 
aquests anys a Bremen. Aleshores, aquí a 
Catalunya, i estant de director a Amer, 
vaig anar comprenent els problemes pro
pis del país i vaig creure veure la necessi
tat de trobar una solució pròpia, perquè 
no em semblava que els partits fossin re
presentants correctes d'una política con
creta de l’Estat a Catalunya. Era més una 
política de demagògia parlamentària aga
fant de forma genèrica la problemàtica es
panyola, sense vincular-se gaire a les 
qüestions pròpies de cada lloc.

Nacionalistes d’Esquerra, a través del 
seu programa i d’unes converses que vaig 
tenir amb Jordi Carbonell, em van con
vèncer que havia de treballar amb ells.

Cal mencionar, també com a cosa im
portant, l’estudi que es va fer de la «Ca
món», sobre una possible explotació mi
nera d’urani en aquestes comarques. 
Aquest estudi, portat exclusivament per 
Santi Vilanova i Josep Puig, a través de 
les conversacions prèvies i la problemàti
ca pròpia, em va fer conèixer molt bé el 
moviment popular, en el sentit que hi ha
via en aquest país (de la qual cosa ara, 
potser, penso diferent).

-I quines raons t’han dut a treballar a 
la Conselleria de Sanitat de la Generali
tat?

Fou una qüestió, en primer lloc, no gai
re fàcil de decidir, perquè hi havia diver
ses alternatives. Una era, després d’a
quest temps de feina a l’Institut d’Amer, 
tornar cap a Alemanya. Decisió que ha
víem fet, i d’un moment a l’altre esperà
vem trobar l’oportunitat de realitzar-la. 
Llavors va aparèixer aquesta possibilitat 
d’entrar en Sanitat, la qual em garantia 
que, d’immediat, podria fer un treball di
ferent i m’estalviava retornar a Alema
nya. Es a dir, un viatge que havia fet d’a
llà cap a aquí, no el volia anul·lar d’una 
forma tan ràpida sense intentar, jo i la 
meva família, d’adaptar-nos aquí.

D’altra banda, la meva concepció de fí
sic del medi ambient, requereix un treball 
no des de fora, de persona del carrer, sinó 
des de l’Administració. Requereix un tre
ball d’organització, de prevenció, d’higie- 
ne sanitària. Aquest treball només es pot 
fer de dins cap a enfora. D’enfora cap a 
dins, només pots avisar de les coses que 
no estan bé, tens un poder realment molt 
petit. Per altra part, si vols fer una cosa

des de fora, has de pertànyer a un partit o 
a un sindicat, però dins dels partits i dels 
sindicats (cosa que havia observat) no es 
fa aquesta classe de política, sinó que en 
l’última cosa que es pensa és en el medi 
ambient i en la forma de garantir una vida 
futura a les noves generacions.

En fi, jo penso d’aquesta manera per
què el meu punt de vista ecològic no és ro
màntic (això ho vull deixar ben clar), sinó 
que és pràctic. Penso que és una qüestió 
necessària, actualment, dedicar-se a pre
parar un terreny dins de la qualitat de 
vida, a fi de no tornar a caure en vicis i no 
desfer, en un temps molt curt, les possibi
litats de reconstrucció d’aquesta societat. 
Considero que és molt més important de- 
dicar-se, ara, a aquests problemes de qua
litat de vida, que no a d'altres dels quals 
ja s’ocupen els partits polítics en llur pro
jecció estatal. Penso que els obrers (per 
donar uns exemples) estan en unes condi
cions molt precàries per a la salut dins de 
les indústries, o bé que les aigües dels 
rius de tot Catalunya s’han transformat 
en corrents d’excrements i deixalles in
dustrials, sovint de gran toxicitat.

-Quina relació hi ha entre el teu treball 
actual i l’ús de l’energia nuclear?

Bé, dins de Sanitat, jo estic al marge de 
consideracions energètiques. El meu tre
ball té dos vessants: l’un, és la qüestió ra
dioactiva ambiental en general que, natu
ralment, no està vinculat a l’energia nu
clear. L’altre és la qüestió radiològica (la 
mèdica). Ambdues són prou importants, 
perquè no cal oblidar que la dosi integral 
genètica significativa, o bé la dosi integral 
que reben les persones, la part major, ve 
de l’aplicació diagnostica i terapèutica 
mèdica.

-Però tu et consideres anti-nuclear, no?
Sí, home, per cobrir les nostres neces

sitats energètiques no es necessiten les 
centrals nuclears i, a més, les CN no són 
ni tan sols una solució provisional, a llarg 
termini evidentment que no. M’hi consi
dero per dues raons, sobretot primer per
què el perill potencial és massa gros, i se
gon, perquè és massa la capitalització que 
exigeixen.

No solament la central nuclear implica 
perill, sinó que l’implica tot el cercle atò
mic, és a dir, un cercle de transport, d’ex- 
tracció de l’urani, de reprocessar aquest 
material radioactiu, i de la generació 
constant de deixalles, de residus d’activi- 
tat molt elevada. No és necessari tant de 
risc, ni tanta tecnologia de difícil i perillo
sa manipulació.

-A vegades sembla com si la lluita an
ti-nuclear estès condemnada a ésser sem
pre una simple oposició sistemàtica...

Penso que la problemàtica anti-nuclear, 
tal com es porta, és una rebel·lió contra 
una imposició i contra un conjunt de coses 
d’altra mena.

-Això és al que em refereixo: només 
serà una rebel·lió?

Si és que opcionalment has decidit, per 
una sèrie d’arguments, no acceptar l’ener- 
gia nuclear. Com que, com a ciutadà nor
mal i corrent, no ets una persona pregun
tada i la teva opinió és desconsiderada to
talment (ni políticament la pots manifes
tar), la teva posició com a persona que 
sents d’aquesta manera és una posició de 
rebel·lia.

Si hi ha la coincidència que tens una 
formació professional tal, de forma que 
comprens el significat i la repercussió tèc
nica i ecològica de la concentració de cen
trals nuclears, llavors tens una posició 
com a professional, però com a ciutadà 
del carrer, aquesta posició no et serveix 
de res.

Dins de l’Administració, pots actuar re
gulant una sèrie de coses. La teva forma 
de treballar, la teva concepció del medi 
ambient, de la qualitat de vida, et permet 
de regular unes incidències ecològiques 
molt deixades i de possibles conseqüèn
cies per a la salut pública (per a les futu
res generacions, però quasi també d'una 
forma immediata). El teu treball, ben por
tat, pot tenir una actitud més d’acord amb 
la teva filosofia professional.

-I en aquest aspecte, hi ha alguna dife
rència entre la forma amb què es planteja 
aquí la qüestió anti-nuclear i la d’altres 
països que has conegut?

No, és la mateixa.
A Alemanya hi ha l’ajuda de personali

tats, com per exemple, en aquest cas re
cent de Brockdorf, hi ha el suport de l’Al
calde d’Hamburg, i és un suport polític 
molt fort. També hi ha un nombre consi
derable de científics al costat de l’oposició 
nuclear...

-I això no marcaria una diferència cla
ra, en el sentit que hi ha molta més gent 
fent feina?

Potser sí que marcaria la diferència, 
donat que la gent està més informada.

-I a Euzkadi...?
Euzkadi és una cosa diferent, però és 

un problema que preferiria no tocar.
-Veus alguna possibilitat en el desen

volupament d’energies alternatives dins 
de l’economia actual? Té alguna possibi-
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litat, una economia que no estigui basada 
en les centrals nuclears?

Penso que sí, que hi ha moltes possibi
litats.

-Sense canviar gaires coses...?
Home, sí, a la llarga s'anirien canviant 

coses, però a la llarga. Sé que en molts 
llocs fora d'aquí es fan moltes coses sobre 
energies alternatives: s’estudia l’energia 
solar, s’estudia l’energia del vent, aspecte, 
aquest, molt important degut a la conver
sió ciclónica, es fan granges que actuen 
amb bio-gas (gas metà). A la llarga s’ani
rien canviant moltes i moltes coses, el que 
passa és que s'ha de començar. Penso que 
hi ha por de començar aquestes coses. 
Aquí, al nostre país, hi ha més por perquè 
no hi ha investigació i, com que no n’hi 
ha, no hi ha un suport acadèmic i oficial.

-És que tinc la impressió, tot veient 
gent que treballa fora de la tecnologia re
coneguda, que sembla impossible anar 
més enllà de la pura tècnica artesanal. 
Em sembla que per a fer rutllar aquestes 
alternatives, es necessita una inversió 
molt forta en investigació i unes xarxes 
de difusió, inassequibles a aquests nivells.

Hi ha molts d'interessos. Per exemple, 
he tingut notícia d’un invent que ha fet un 
enginyer madrileny que es diu Emiliano 
Zapata (conegut a Barcelona perquè ha 
vingut a donar unes conferències a l'Esco
la d'Enginyers). Ha fet un sistema de ge
neració d’energia a través de corrents 
d'aire calent (conversió ciclónica), el qual 
no ha tingut el suport de l'Estat i, pràcti
cament, l’han enviat fora de les fronteres. 
I és un invent que, pel que he llegit del 
projecte, crec que és una bona cosa per a 
la producció d’energia i la seva capitalit
zació a curt termini. Però la qüestió fona
mental és que hi ha diners i molt de capi
tal lligat amb tot el que s’està fent, i el ca
pital, en l’Estat espanyol, té una inèrcia 
molt gran, que impedeix de fer altres co
ses. Hi ha altres llocs on.el capital no té 
tanta inèrcia, perquè hi ha una posició re
guladora del Govern, com per exemple 
Suïssa, o Alemanya, o els mateixos Es
tats Units (on s’investiga molt sobre ener
gia solar).

Penso que aquests països ens tornaran 
a marcar la pauta dintre pocs anys.

-Ens és fàcil pensar cap a on haurien 
d’anar les coses, però... Tens esperança 
que es faci aquest pas?

Si tothom continua com fins ara, no en 
tinc cap esperança. Alguna cosa ha de 
canviar, perquè no es fa pràcticament res 
a favor jle la projecció d’energies alterna

tives.
Sé que es fa una planta pilot sobre 

aquest projecte d’Emiliano Zapata als vol
tants de Madrid, però és finançada per un 
consorci alemany - austriac. Sé que hi ha 
projectes més petits, però són cercles tan
cats que no tenen cap possibilitat de ser 
absorbits per les necessitats del país.

En definitiva, no es fa res per a canviar 
el sistema energètic. Dóna la impressió 
que s’acabaran les centrals nuclears d'a
quest tipus que hi ha (perquè tenen una 
vida relativament curta) i no hi haurà res 
més que tornar a un cercle nuclear més 
comprometedor que aquest, que és el ba
sat en el plutoni (l’actual és basat en l'u- 
rani).

-Una central amb plutoni no tindria 
aquesta vida tan curta?

És una mica prematur respondre, el que 
passa és que el sistema de reconversió 
permet comptar amb reserves durant 
molts més anys (hi ha molt més urani 
238, amb el qual es produeix plutoni, 
mentre que les centrals actuals treballen 
amb urani 235, que és fisionable com el 
plutoni, però n'hi ha molt poc a la natu
ra).

-I la fisió nuclear?
La fisió nuclear és una cosa de labora

tori; seria massa, extrapolar d’aquí cap a 
un aprofitament.

-És a dir, que Túnica esperança que 
podem tenir els anti-nuclears és que passi 
un altre daltabaix com el d’Harrisburg...?

Ni això. Crec que no.
-Ni l’esperança que s’acabin les cen

trals actuals, i s’hagi de pensar en alguna 
solució?

Si la cosa continua així, i no s’investiga 
sobre energia alternativa (solar, bio-gas, 
eòlica...) després d'aquesta generació de 
l’urani, ens veurem involucrats dins de la 
generació del plutoni.

-Sovint he escoltat una afirmació, que 
serveix per ajuntar nacionalistes i ecolo
gistes, la qual diu que un país no pot es
devenir autònom si no posseeix el control 
dels seus recursos energètics. I, a mi, em 
sembla com descobrir la sopa d’all. Per
què és evident que ni l’Estat espanyol, ni 
quasi cap, és independent energètica
ment.

Penso que si un país té la possibilitat 
de produir l’energia que necessita, i orga
nitzar aquesta producció segons les seves 
necessitats, també pot anar configurant la 
seva forma social i peculiar. Si no pot 
controlar la producció energètica, el de
senvolupament social i econòmic li vin

dran marcats des de fora.
-Però es poden comptar amb els dits 

de la mà els països que poden fer això!
No, a nivell de l’Estat espanyol sí que 

es pot controlar la producció d’energia. El 
que passa és que hi ha una sèrie de com
plicacions per a obtenir la matèria prima, 
però la producció és controlada, almenys 
per les empreses.

-Per als polítics catalans (govern i opo
sició) sembla com si ens presentessin l’e- 
nergia nuclear com una cosa «lletja», 
però que no tenim més remei que accep
tar. Com si fos del tot irreversible. Què 
en penses?

Penso que, quan es parla d’energia, 
s'hauria de començar per fer un estudi ex
haustiu de les necessitats i possibilitats 
energètiques del país.

Una central nuclear requereix una 
quantitat de capital semi-mort molt eleva
da, fins que no es posa en funcionament. 
De sempre s’hauria d'haver fet, però ara 
més urgentment que mai degut a l’enorme 
quantitat d'aturats i a la necessitat de ca
pitalitzar d’altres projectes, comprovar si 
són necessàries aquestes inversions tan 
grans per la producció energètica (uns es
tudis, naturalment científics, i no amb in
teressos dirigits).

No es tracta d'afavorir i intensificar un 
consumisme energètic, sinó de veure què 
és el que entenem per qualitat de vida, i 
què necessitem per a mantenir aquesta 
qualitat.

-Però una cosa són les necessitats ener
gètiques, i l’altra les fonts de què dispo
sem... Quines fonts podem usar al país?

Si parlem de Catalunya, hi ha poques 
fonts. Actualment se soluciona el proble
ma amb matèries no renovables, com l’u- 
rani i el carbó, mentre que una gran part 
podria ésser coberta per fonts d’energies 
renovables. No tinc gaire documentació 
sobre això, però probablement les possi
bilitats de major aprofitament de l’energia 
hidràulica estan esgotades, i poca cosa.hi 
podem fer més.

En allò que sí hi ha a fer (i molt), és en 
l'aprofitament de l’energia solar, o també 
dels mitjans que no preveuen, per la seva 
quantitat, un subministrament ampli, com 
el gas metà o l’energia eòlica.

Aquestes energies ens servirien per 
substituir-ne d'altres de baixa temperatu
ra que actualment obtenim a través d’e
nergia que prové d’alta temperatura (l'e- 
lèctrica).

La resta, que és la majoria, com és la 
necessitat elèctrica que poden tenir la 
producció industrial i les grans ciutats, jo 
penso que, actualment, cal continuar amb 
el carbó i pensar en el gas.

-Canviant de tema, tu et vas presentar, 
en les últimes eleccions, a les llistes de 
Nacionalistes d’Esquerra. Quines raons 
t’hi van dur?

Hi havia dues opcions, per a mi: o pres
cindir de la política i anar a parar a un ni
hilisme polítjc, o bé buscar una sortida al 
marge dels partits establerts. N. E. em va 
oferir una opció amb què jo no comptava. 
Em feia la impressió que N. E. volien és
ser quelcom innovador, ésser una cosa 
que constantment treballés, ésser un grup 
de persones sensibilitzades de la proble
màtica del nostre país i contínuament 
compromeses amb els conflictes que té.

Em va semblar que hi havia gent que no 
solament hi creia, sinó que pensava i tre
ballava des d'aquesta òptica. I aquesta era 
tota la filosofia que portava.

Va ser quelcom molt atractiu i llami
ner, de poder col·laborar i treballar amb 
un equip de persones que realment volien 
fer política partint de baix. Per mi N. E. 
va ésser l’opció política perquè cap dels 
partits de l’actual espectre espanyol no 
m'oferia prou garanties que era represen
tat al Parlament. N. E. intentava precisa
ment partir d'una base, la més ampla pos
sible, i treure d'aquesta base una manifes
tació política, i portar-la al Parlament.

-1 ara, un cop passat el temps, has can
viat alguna cosa?

Considero positiu haver-m'hi presentat,

Si un país no pot 
controlar la 

producció energètica, 
el desenvolupament 

social i econòmic 
li vindran marcats 

des de fora.

L ultima versió 
oficial que tinc és que 
la zona catalana no 
és prou rendible com 

per invertir-hi la 
quantitat que 
requereix una 

explotació d’urani.
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...vaig quedar parat 
de tan poc com els 

estudiants
d’aquest país saben 

treballar 
manualment.

L’ensertyament aquí 
és com un «puzzle» 
que no arriba mai 

a configurar-se.

i considero positiu que existeixi N. E. 
Ara bé, no puc jutjar si continua o no in
teressant-me la política de N. E. perquè, 
en no entrar dins del Parlament, he per
dut el fil de les seves activitats.

-Saltant a un altre tema: coneixes la si
tuació actual de les prospeccions d’urani 
a la nostra zona?

El que sé és que l'informe de la Camón, 
l'informe en el qual van treballar tècnics i 
científics, fou presentat i ha tingut bastant 
de transcendència.

No sé si és a rel del moviment popular 
que hi va haver, o perquè econòmicament 
no resulten tan atractives com es pensa
ven les empreses explotadores, el cas és 
que s’ha aturat i no se n'ha parlat més ni 
a nivell oficial ni popular (a aquest nivell 
és lògic, perquè en no haver-hi reaccions 
oficials, el tema es mor).

-I no pot ésser que les empreses tenen 
plantat l’hortet a diferents llocs, i ara es
tan treballant segons quin sigui més ren
dible?

L'última versió oficial que en sé, és que 
la zona catalana no és prou rendible com 
per a invertír-hi la quantitat que requeri
ria una explotació d’urani. Ara bé, s’ha de 
tenir en compte que, en la mesura que 
augmenta la capitalització d’una central 
nuclear, en igual mesura es fa més barata 
l’extracció de l’urani. O sigui que el que 
no és rendible un any, pot ésser-ho un al
tre.

-En comparació amb els d’una central, 
quins perills pot tenir una mina d’urani?

En primer lloc, depèn molt del tipus de 
mina que es faci: si es fa a cel obert, o bé 
si es fa en galeries.

Si es fa en galeries es pot controlar més 
bé l’emissió exterior, però el miner s'ex
posa a més perill.

Es una cosa coneguda (no la dic ara jo, 
es pot llegir en qualsevol manual) que les 
mines més perilloses pel miner són les 
mines d’urani (hi ha el famós càncer de 
Radon que, precisament, és un element de 
descomposició, que neix dins de la cadena 
natural de desintegració de l’urani, l’ele- 
ment que s’endu la palma per la seva peri
llositat; però hi ha d'altres elements, fills 
del Radon, d'igual o més perillositat i to
xicitat, amb la particularitat que tenen 
una vida mitjana més llarga).

Per la població circundant, i inclús eco
lògicament, pel moviment de terra que hi 
hauria, la destrucció seria més gran en les 
mines a cel obert.

Vull dir que es fa molta més pols (pols 
que pot contenir substàncies radioacti
ves), hi ha un volum de terra que es mou 
molt gros, hi ha una trituració del mate
rial que allibera elements radioactius que 
estaven tancats en el cos mineral i que 
anaven desapareixent per llur procés de 
desintegració; d'acord amb el període co
rresponent, aquests elements alliberats 
tenen caràcter d’aerosol, i formen partícu
les microscòpiques radioactives que són 
transportades pel vent, cosa que en fa una 
difusió més gran.

El fet és que pots ingerir o inhalar 
substàncies d’aquestes, i tens una font ra
dioactiva dins el teu interior.

De totes maneres, jo penso que la mina 
d’urani no existeix independent del cercle 
nuclear, s’ha de veure en la seva totalitat. 
Si tu no acceptes la producció energètica 
nuclear, tampoc no acceptes les mines 
d’urani. Considero que no pots acceptar 
l’una cosa i l’altra no, només perquè n’hi 
ha una que no t’afecta directament.

-No sé si és veritat o mentida, però es 
diu que si aquestes mines haguessin de 
complir tots els requisits de seguretat ne
cessaris, deixarien d’ésser rendibles.

Pot ésser raonable. Es que generalment 
és així, en altres coses. En la mesura que 
s’augmenten els dispositius de seguretat, 
es fan més cares i la producció energètica 
pot deixar d’ésser rendible.

-Del lloc on estàs, t’han arribat noves 
dades sobre l’accident d’Harrisburg?

Jo, l’Única cosa que sé sobre Harris- 
burg és el que he llegit: l’informe que en 
va fer en Lloret per a la Generalitat, l'in

forme que n’ha fet un grup tècnic del País 
Basc, i algunes notes a part, petits arti
cles.

Realment, les últimes versions a nivell 
oficial, és que s'ha intentat per tots els 
mitjans presentar-ho com si no tingués 
gaire importància.

Però hi ha alguns científics, com els 
nord-americans Sternglass, Morgan i 
d'altres, que creuen que les conseqüències 
de l'accident d’Harrisburg són molt més 
greus del que s'intenta fer creure a la 
gent. Inclús el primer d'ells ha fet un es
tudi comparatiu de les estadístiques de 
mortalitat infantil als voltants d'Harris- 
burg, on ha pogut constatar una influència 
quant a la morbilitat relativament gran en 
aquella zona.

-No n’hi ha cap coneixement cert?
Hi ha hagut mesures de la radioactivi

tat. Però és que tot és tan complex! 
Tot..., perquè les mesures es van fer quan 
ja feia dies que s’estava lluitant per aturar 
l’accident i hi havia evaquacions contí
nues, però encara no n'hi havia comunica
ció oficial.

En el moment que es va conèixer l’acci
dent, es van engegar una sèrie d’òrgans de 
control oficial dels EE.UU., i van comen
çar una sèrie de mesures que es diu que 
no corresponien precisament a la psicosi 
de perill que hi’va haver.

S’ha de tenir en compte que la central 
està tancada, que hi ha hagut una sèrie de 
treballs de descontaminació grandiosos i 
que hom dubta que s'engegi altra vegada. 
I si s’engega, haurà costat tant la descon
taminació com la construcció. I, és evi
dent, també, que les estadístiques de cer
tes zones que coincideixen amb els vents 
dominants de la central, manifesten, com 
ja he dit, una alteració notable de la mor
bilitat, i inclús Sternglass parla de morta
litat (sobretot infantil).

-És veritat que les centrals d’Ascó i 
Vandellòs tener, reactors molt semblants 
als d’Harrisburg?

Allò important, a Harrisburg, fou el 
factor humà. Fer la comparació aquí seria 
quelcom gratuït.

Ena central d'aquestes no falla per un 
element senzill, hi van haver una sèrie 
d’elements tècnics que allà van fallar d’u
na forma successiva. I el factor humà fou 
de gran importància. No es pot fer la 

comparació amb cap central, no podria 
fer-ho encara que fos de característiques 
idèntiques.

-Una de les coses que més poden xocar 
a algú que llegeixi la teva entrevista, és el 
fet d’haver anat a Alemanya per estudiar. 
Li és necessari, a un científic format a 
l’Estat espanyol, sortir a l’estranger per 
ampliar coneixements, en d’altres centres 
d’investigació?

Jo penso que no és que li sigui necessa
ri, sinó imprescindible (si es vol guanyar 
la vida, potser no). En l’aspecte que a 
l’Estat espanyol no hi ha investigació, i si 
tu et vols formar com a científic, has de 
sortir a l’estranger.

Aquí no hi ha investigació, ni es preveu 
quan n'hi haurà. Jo no dubto que en al
guns terrenys especials, trobem aspectes 
molt avançats on hi hagi científics que hi 
treballin i que, a més, siguin de gran pres
tigi i facin treballs importants dins del 
món de la ciència. Però en línies gene
rals, i concretament dins de la física nu
clear i radiobiològica, no hi ha investiga
ció. Hi ha investigacions puntuals sobre 
certs aspectes, i aquestes investigacions 
estan portades per gent que, si són bons 
professionals, poden arribar a ser bons 
científics. En general, però, com que no 
hi ha suport ni reconeixement a la ciència 
i a la investigació, no hi ha l’ambient ni 
l’hàbit. Si et vols formar com a científic, 
has de marxar.

-És a dir, doncs, que la tan comentada 
«fuga de cervells» no és tan un problema 
com una necessitat, actualment?

Sí, actualment i cada vegada més.
En el terreny en què jo treballo, hi ha 

gran ignorància.
Per exemple aquí encara es continua 

creient (vaig quedar sorprès en sentir-ho 
de gent que tenia un currículum tècnic bo) 
que el cos humà pot admetre una sèrie de 
dosis radioactives, i aquestes no fan cap 
efecte. Hom està convençut que hi ha un 
cert nombre de dosis en què no es consta
ten efectes, que el cos, amb la seva capa
citat de recuperació, es refà d’aquests pos
sibles danys. I, aquesta filosofia, està to
talment descartada; no existeix cap cientí
fic al món que hom consideri que està al 
dia, i que pugui parlar d’aquest límit de 
«no perillositat», perquè és fer el ridícul. 
Se sap, s’ha concretat i, a més a més, hi
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una imposició.

ha revisions de les dades d'Hiroshima i 
Nagasaki, i es constata que per a moltes 
formes de càncer s'estableix una dosi- 
efecte lineal, és a dir, no perillositat no- 
mes en dosi zero. I inclüs en moltes for
mes de cáncer, es podría parlar que s’està 
per sobre de la proporcionalitat.

-Si tu portessis el departament d’una 
universitat, t’interessaria que els alumnes 
que anessin pujant marxessin un temps a 
l’estranger?

Naturalment, això sempre és interes
sant, que els científics i els tècnics surtin i 
vegin altres coses, altres laboratoris, 
prenguin contacte amb altres universitats. 
Ara bé, si portés una direcció d’aquestes, 
allò primer que faria seria incloure dins 
del programa didàctic de la universitat, la 
investigació. Considero que la didàctica 
és en el treball manual d’investigar, per 
tal d'aprendre un procés i una disciplina.

La investigació ha de néixer dins de la 
Univeritat, encara més, ha de néixer ja al 
BUP. Els estudiants han d’aprendre llur 
disciplina a través d’un treball intens en 
l’experimentació i la investigació, sobre
tot la investigació d’energies alternatives.

-Entrem en un tema molt diferent: 
com vas entrar a formar part de l’Institut 
d’Amer?

Fou de forma casual, i vaig sortir com a 
director perquè el cos de professors em va 
escollir.

-Però podies haver anat a parar a un 
institut de Barcelona...?

Però un institut no era el que jo busca
va. Fou durant un temps en què jo espera
va una altra cosa.

-Què en penses, és possible fer alguna 
feina científica interessant, dins d’un ins
titut? o tan sols creativa?

Sí que és possible, però hi ha dos pro
blemes. En primer lloc, has de seguir con
tínuament un programa confeccionat pel 
Ministeri, que és un programa que marxa 
d'una forma clara contra els interessos de 
l’alumnat d’aquesta edat i també marxa, 
d’una forma clara, al marge de la didàcti
ca de l’ensenyament a través de l’expe- 
riència.

Dins del meu terreny, he vist l'ensenya- 
ment a l’Estat espanyol com un ensenya
ment teòric (partir de la teoria i anar a 
l’experiment). La base didàctica no pre
veu un ensenyament experimental. I, en 

canvi, hi ha moltes disciplines que han 
nascut de l’experiment per, a partir d’ell, 
arribar a ser formulades teòricament. 
Aquí s’opta per la via oposada.

Si ho fas així, agrada molt als alumnes 
i és útil perquè desperta possibilitats 
creadores en la joventut. Durant el BUP i 
el COU, i deixant la teoria a part i pro
funditzant en l’experimentació, els matei
xos alumnes constaten què és el que ells 
saben i poden fer, prenen coneixement de 
les seves possibilitats.

Vaig quedar parat de tan poc com saben 
treballar manualment. Jo he vist nanos 
d'altres llocs (concretament d’Alemanya) 
que, en aquesta edat, ja s’han fet les seves 
ràdios, treballen els seus aparells electrò
nics, saben treballar la fusta, es fan les 
seves cases amb ciment i totxos... Bé, 
però si fas això, si esculls aquesta via, 
tens una confrontació contínua amb el 
programa del Ministeri.

Per altra part, el BUP i el COU tenen 
una forma molt poc contínua (potser és 
una impressió meva, només), però sembla 
com si avui s'aprengués un tema, demà un 
altre, sense cap mena de continuïtat. 
Aquesta manca de relació la constates 
d’un mes a l’altre, i més forta d’un any 
per l’altre. Tu has deixat una classe un 
any, l'agafes al curs superior, i pràctica
ment has de començar de nou.

Dit en poques paraules, vaig tenir la 
impressió que l’ensenyament, aquí (sem
pre parlant de les matèries que vaig conèi
xer) és com un «puzzle» que no arriba 
mai a configurar-se. On hi ha les peces 
barrejades, on falta la imatge final.

-Tu, que has conegut dues vies en les 
quals es poden trobar els estudiants d’a
quí, que són: o bé intentar de quedar-se a 
la Universitat i anar, si es pot, un temps a 
l’estranger, o bé dedicar-se a l’ensenya- 
ment mitjà, què en penses?, què aconse
llaries fer?

Es difícil de contestar, això, les coses 
s’han de solucionar aquí.

El que passa és que cal incrementar la 
investigació. Jo estic lluitant dins del meu 
terreny perquè s’incrementi, perquè s’o
brin més camps de treball per a la gent 
(tinc la impressió que faig el que puc), 
però l’estructura del país no permet fer 
gran cosa.

A una Universitat, s’hi va a memorit

zar, a aprendre coneixements de coses, 
però d'una forma ràpida, sense saber en 
què es pot fer servir. Moltes vegades no
més és utilitzable per a la pròpia idiosin
cràsia de la carrera, però sense que hi 
hagi un camp de treball relacionat amb 
l’estudi que fas.

Fa de molt mal aconsellar...
Jo penso que, un cop acabada la llicen

ciatura, cal mirar de doctorar-se, perquè 
és a través d'un doctorat que aprens a tre
ballar de forma independent. Sense un 
doctorat, només amb la llicenciatura, no 
et pots dir científic perquè no tens anys de 
pràctica.

Però no sé si és realitzable aquest pas 
perquè, per altra banda, hi ha la qüestió 
decepcionant que els temes no tenen gaire 
relació amb la problemàtica local i cientí
fica d'aquest moment.

Jo penso que cadascú ho ha de confron
tar al seu nivell: els estudiants exigint als 
professors deixar una sèrie de matèries i 
que es vegin obligats a introduir la inves
tigació (hi ha matèries que no tenen cap 
mena d'importància per a les aptituds d’u
na persona determinada, ni tampoc for
men part de la cultura general, perquè les 
oblides de seguida).

Conec professors d'universitat que es
tan preocupats per la manera en què s’im
parteix l’ensenyament, perquè no tenen 
pressupost per a comprar tal o qual 
cosa... Però fan pressió allà on poden, i 
alguna cosa han aconseguit.

Tornant al tema, no puc aconsellar a la 
gent que surti a l’estranger per diplomar
se, perquè considero que és aquí on s'han 
d'arreglar les coses. Però què hem de fer 
aquí, si no tenim ni la més mínima opor
tunitat...?

D’una formà o altra cadascú ha de tre
ballar, conjuntament i al seu nivell, per
què la investigació entri a la Universitat i 
als instituts i, a través de convenis amb 
centres oficials, s’ha d'aconseguir que la 
investigació i l’experimentació sigui quel
com relacionat amb la problemàtica so
cial.

ALBERT BRAMON
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PLANTES 
DELS

NOSTRES
CAMINS

Una passejada pels voltants d’Olot 
obliga a obrir els ulls, no solament als 
volcans, a la verdor dels camps o als bos
cos, sinó també davant l’esponerositat i el 
color d’algunes plantes, sempre maltrac
tades, que guarneixen el caminar del via
nant. El mateix es pot dir si hom viatja 
per les belles carreteres que comuniquen 
els nuclis urbans de la comarca. En 
aquest darrer cas, un itinerari que inclo
gui diferències notables d’altitud. permet 
que hom s’adoni fàcilment de tot un se
guit de canvis en el caràcter i aspecte de 
les plantes que floreixen al costat mateix 
de la ruta.

L’atractiu i la varietat de colors de llurs 
flors, convida a collir-ne unes quantes i, 
tot combinant-les amb gràcia i sensibili
tat, formar originals rams d’allò més ena- 
moradís. Qui sigui amant de fer-ne, deu 
haver pogut observar el diferent caire que 
presenten segons l’estació de l’any.

Existeix un cicle anual ben definit, en 
el sentit que la major part de les espècies 
van lligades a determinada època de l’a- 
ny, amb les diferències que imposen l’al- 
titud, el tipus de sòl i l’orientació. És el 
mateix que passa amb el cicle biològic 
dels arbres que caracteritzen els nostres 
boscos, sempre, incondicionalment, 
lloats arreu del país.

Per tal d’aprofundir un xic en el conei
xement de bona part d’aquestes espècies 
vegetals, les quals forçosament tothom ha 
d’haver vist ja que destaquen considera
blement, convé agrupar-les, de bon prin
cipi, atenent a les condicions ambientals 
de l’intret per què passa el camí. Cal dife
renciar si el camí travessa camps de con
reu, si s’endinsa en boscos, o bé si segueix 
l’humit curs d’un rierol.Sota aquest marc, 
i posant especial èmfasi en les plantes 
que singularitzen l’una i l’altra banda 
dels camins olótins, disposi’s el lector a 
passejar-se, entre lletres i dibuixos d’un 
paper, a través d’un fascinant paisatge de 
bucòlics colors i de perfums encisadors.

A MITJA OMBRA, 
PROP DEL BOSC

Les plantes que amb gran profusió 
creixen a la vora d’un camí o carretera 
que travessa un bosc, solen ésser les ma
teixes del sotabosc, i per tant estan lliga
des íntimament amb el seu cicle vital. En 
gaudir, d’una major entrada de llum grà
cies a l’amplada del camí, algunes plantes 
poden reproduir-se amb més intensitat. 
Aquest fet és més palès en les que florei
xen quan els arbres del bosc són plens de 
fulles i, per tant, l’entrada de llum als es
trats inferiors de la comunitat es veu pro
fundament obstaculitzada. És el cas de la 
jonça i la cerverina.

La jonça, molt abundant durant la pri
mavera, apareix primer a la plana i, a 
mesura que va entrant de ple l’estació, 
floreix a llocs més elevats. La cerverina 

floreix a continuació de l’anterior, de ma-' 
ñera que quan la jonça ens diu adéu fins a 
l’any que ve, surt la cerverina, també bla
va, com si d’un relleu es tractés, fins a co
mençaments de tardor. L’envoltura de la 
cerverina fa com una pinya de bràctees 
argentades que, en ésser pitjades amb els 
dits, fan un soroll semblant al que emet 
la cigala, raó per la qual també se l’ano- 
menacigala cerverina. Ambdues espècies, 
juntament amb el clavell de pastor, pre
sent durant tot l’estiu, són les que més re
presenten els camins que es fiquen entre 
alzinars, per exemple al volcà de Santa 
Margarida, al coll d’En Bás i a la major 
part dels camins de l’Alta Garrotxa.

El fet que algunes plantes floreixin pri
mer a la plana i més endavant, de forma 
gradual, ho facin als llocs més elevats en 
avançar la primavera, és un mecanisme 
força generalitzat en el món vegetal, i fo
namentat en les diferències de temperatu
ra degudes a l’altura sobre el nivell del 
mar. Així, tenim que les fulles del faig 
comencen a despuntar els primers dies 
d’abril a les fagedes poc elevades prope
res al pla d’Olot, i no ho fan fins a la pri
mera setmana del mes següent als vol
tants del santuari de la Salut. També ho 
palesa el roure martinenc, que despunta a 
la darrera setmana del mes d’abril als vol
tants d’Olot, mentre que les rouredes del 
Far van de 40 a 45 dies retardades en 
aquest sentit.

Tant les rouredes com les fagedes, i 
també les castanyedes, són boscos que al 
principi de la primavera estan mancats 
de fullatge i, per tant, la llum penetra 
amb intensitat al sotabosc. Les flors de la 
rèvola, de la primavera i de la viola apa
reixen al marge del camí durant més 
temps que dins del bosc, ja que en rebro
tar la fulla dels arbres esdevenen tan tu- 
pits que aquelles plantes tenen greus difi
cultats per mantenir-se florides. És a dir, 
que es veuen obligades a florir a comen
çaments de primavera, mentre el nou fu
llatge no les privi de la claror suficient. El 
nom científic de la primavera és Prímula 
veris, i «prímula» ve de «primus», que 
vol dir primer. «Veris» significa primave
ra, o siguí que ve a dir que són les prime- 
res plantes a florir a la primavera. Per tal 
d’observar tot això cal que ens traslladem 
als paratges de la Moixina, a la Fageda 
d’En Jordà, al Corb, a les Olletes, al Bac 
de les Tries o al mateix Parc Nou.

Les rouredes de roure martinenc són 
més esclarissades, i el fenomen suara es
mentat no és-tan notori. Aquests boscos 
contenen herbes florides inclús durant 
l’estiu, quan el bosc ha adquirit la seva 
màxima frondositat. Caminant entre els 
bosquets de Batet o pels voltants del Far, 
a les vores dels camins treuen el cap la 
maduixera, el veçot, la campaneta, l’herba 
fetgera, la primavera i la rèvola. Les tres 
darreres, també força lligades a les fage
des i a les castanyedes.

VORA DE L’AIGUA
En arribar-se a buscar aigua a la font 

de les Tries, o pel camí que des de la font 
segueix el riu a contracorrent per la riba 
dreta, s’evidencien unes altres espècies 
que no hem comentat fins ara. Les veiem 
també als paratges de la Moixina, a la 
vora d’un rec, o pels camins que seguei
xen el riu Fluvià des de Sant Roc fins al 
pas de Cudella, als indrets humits de la 
Vall d’En Bas, al Noc d’En Cols i a tots 
aquells indrets a la vora de l’aigua. Les 
condicions permanentment humides que 
ofereix el pas més o menys regular d’un 
rierol, fan que els camins propers es guar
neixin de certes plantes, sovint molt deli
cades. En realitat, no difereixen gaire les 
d’un riu de les d’un altre, ja que les cir
cumstàncies ambientals vénen a ésser for
ça semblants. Tais condicions parelles 
permeten que determinades espècies fora
nes vagin colonitzant les ribes dels nos
tres rius i s’hi instaurin de manera gaire
bé irreversible. Aquestes plantes són de
nominades alòctones, en contraposició de 

les autòctones, mot emprat per designar 
aquelles espècies que són originàries de 
casa. Tot ve ajudat pel mateix corrent 
d’aigua, el qual suposa un mitjà de trans
port de les llavors molt efectiu i, en con- 
seqüècia, la flora de ribera s’ha unifor- 
mitzat considerablement i continua fent- 
ho. Moltes de les plantes que es troben 
als camins que acompanyen la davallada 
del curs mitjà del riu Ter, apareixen tam
bé als camins propers al Rhin, a l’Alema
nya Occidental.

Una espècie que no pot passar inadver
tida per la seva significació als llocs hu
mits de les terres olopnes, és el lliri de 
neu, també dit flor de neu. que apareix 
excepcionalment a Olot durant els mesos 
de gener i febrer. Es tracta d’una amaril- 
liliàcia més pròpia de l’alta muntanya, 
on surt a l'inici de la primavera en fon
dre’s la neu.

Més tard, durant la primavera, destaca 
l’abundor de diverses espècies del gènere 
Ranunculus, totes de flors grogues. D’en
tre elles, el ranuncle bulbós és fàcilment 
identificable perquè, a més de tenir les 
arrels bulboses, presenta els sèpals doble
gáis cap a avall un cop ha sortit la flor. 
Més curiosos i simpàtics són els barralets 
i els caps blaus, també anomenats claus 
de Nostre Senyor. Són dues liliàcies de 
color violaci, també molt esteses pels 
camps, sempre als llocs més humits. 
També cal esmentar el corniol, una be- 
llíssima ranunculàcia de flor molt com
plexa, generalment pol.linitzada pels bo
rinots. Totes aquestes espècies tenen una 
certa predilecció pels terrenys arenosos i 
fangats. El nom de ranuncle ve del llatí 
ranunculus, que vol dir petita granota, 
sens dubte a causa de les mateixes ape
tències d’hàbitat.

Hi ha, però, unes altres plantes, alòcto
nes, que sembla que cada any guanyen 
més terreny. Dins d’aquest grup es troba 
la nyàmera, vistosa composta groga, del 
mateix gènere que el girasol i originària 
del Brasil. Pot resultar beneficiosa si és 
plantada als marges dels horts, perquè 
gràcies a la seva alçada és capaç de prote
gir les cols de certes papallones durant la 
tardor. També alòctones són l’estenactis i 
la bella de nit. La primera , de petites 
flors compostes de ligules estretes i de co
lor blanc, pren força als mesos de setem
bre i octubre, mentre que la bella de nit 
floreix durant un període més llarg, de ju
liol a octubre. Es tracta d’una planta una 
mica rara, originària de Virgínia, i per al
tra banda ben curiosa. Sembla que té ben 
solucionat el fet d’evitar l’autopol.linitza- 
ció. La planta obre les flors, semblants a 
roselles, però de color groc i delicada
ment perfumades, i cap al vespre les 
manté obertes fins a l'endemà, a la nit. 
Resulta que quan els estams deixen anar 
el pol.Ien, l’estigma (entrada a l’òrgan re
productor femení) no és receptiu. La fe
cundació nç es fa sinó fins a 24 hores 
després, per les papallones de nit.

A PLE SOL,
ENTRE BLA TI FAJOL

De la gran quantitat de plantes amb 
flors vistoses que engalanen les vores dels 
camps i els camins de carro, una bona 
pila es tracta d’espècies nitròfil.les, o sigui 
herbes amants de nitrats. Els camps, en 
adobar-se periòdicament amb matèria or
gànica, els representen un medi idoni. 
Hom pot observar com moltes d’aquestes 
plantes apareixen també al costat dels ca
mins vorans a rieres i rierols. L’explica- 
ció rau en la disseminació provocada pel 
transport que suposa l’aigua de moltes 
llavors provinents dels camps, i també 
degut a l’eutrofització, cada vegada més 
acusada, dels nostres rius, carregats de re
sidus i deixalles. De fet, es troben a quasi 
tots els camins perquè el bestiar que hi 
passa, hi excrementa, i això suposa un 
enriquiment del sòl en nitrats.

La major part d’aquestes plantes són, 
doncs, extraordinàriament comunes i co
negudes, com la rosella entre els camns 

de blat, el trèvol dels camps de farratges o 
la mateixa orenga, l’inefable condiment.

Una de les primeres a aparèixer és la 
fárfara, encara no finit l’hivern. Quan 
floreix només hi és present l’escapus flo
ral, i serà en marcir-se les flors quan apa
reixeran les fulles característiques cober
tes de toment.

Entrada la primavera, hom podrà ad
mirar cada any la sàlvia, el blauet, la llet 
de gallina i la sorolla. Més tard, les vares 
de Sant Joan, de l’alçada d’un home o 
més, caracteritzades per les seves flors 
grogues, petites i recobertes de toment 
apareixen, com la sorolla, als terrenys 
més rics en matèria orgànica, com per 
exemple els prats de dalla.

Entre les plantes de camp pròpies de 
l’estiu, hi ha l’herba de Santa Margarida, 
de flors color magenta i propietats medi
cinals conegudes des de temps de là lle
genda grega, quan es diu que el centaure 
Chiron va curar les seves ferides amb 
aquesta planta. La salicària, molt idònia 
per a fer rams, és una espècie en la qual 
l’autopolinització és impossible perquè la 
planta desenvolupa tres tipus de flors 
amb diferents tamanys de l’estil, dels es
tams i del pol.len.

De la mateixa família que l’anterior és 
el pericó, també anomenada perico fora
dat, ja que les fulles, vistes per transpa
rència, semblen plenes de petits foradets, 
que no són altra cosa que unes glàndules 
que produeixen un oli que dóna aquella 
impressió. El pericó ha estat popularment 
una planta supersticiosa degut que conté 
un colorant, hipericina, el qual es toma 
vermell, símbol de la sang.

També durant l’estiu, però mantenint- 
se fins als inicis de la tardor, tenim la va
leriana i la corretjola. La primera, de ben 
conegudes propietats medicinals i d’olor 
especial que atrau els gats, i la segona, 
curiosa pel seu sistema de creixement. A 
causa d’una diferència entre la velocitat 
de creixement, de l’un costat, i de l’altre 
la tija, es provoca un moviment helicoi
dal en sentit oposat a les agulles del re
llotge, de manera que en una hora i mitja 
la planta és capaç de descriure un cercle 
d’alguns centímetres de diàmetre. Podem 
veure’n les flors obertes de les 7 del matí 
fins a les 2 de la tarda.

Els camins de camp, durant la tardor, 
almenys durant la primera meitat de l’es- 
tació, romanen guarnits peculiarment per 
la blenera, del mateix gènere que les va
res de Sant Joan, la sabonera o sabó de 
gitana, la xicòria i la calamenta. La sabo
nera és una cariofil.làcia que també creix 
a les riberes i als codolars dels rius i, per 
tant, sempre allí on les condicions d’hu- 
mitat són elevades. Conté saponines, 
substàncies que donen a l’aigua un aspec
te escumós, i pot substituir, segons com, 
el sabó.

Un altre grup de plantes molt lligades 
als camps, però ja endinsades als nuclis 
urbans, entre parets, roques, etc., citem, 
per acabar la nostra passejada pels ca
mins olotins, l’herba de Sant Robert, la 
celidonia i els conillets. L’herba de Sant 
Robert és una planta que fins i tot ha es
tat denominada «cicuta roja» pel desagra
dable olor que desprèn si es frega. Es 
tracta d’una planta balística, referint-nos 
al sistema de què disposa per a dissemi
nar les seves llavors. L’aresta de les gra
nes s’enrotlla a mesura que creix, com 
una molla. En assecar-se, la tensió es 
trenca i les granes surten disparades a 
certa distàcia. Aquest mecanisme, també 
el té la gòdua.

Finalment parlem dels conillets. Els co
nillets solen créixer als murs, talusos i 
llocs rocallosos de clima submediterrani. 
El nom és degut que si hom fa pressió so
bre la corol·la, composta de dos llavis, 
aquests se separen i la flor agafa l’aspecte 
d’una boca de conill.

MIQUEL RIERA I TUSELL

38



39



SEVER PERRAMON
IN MEMORIAM

El doctor Sever Perra
mon i Barnades, va néixer 
a la Canya el dia 8 de juny 
de 1891. Fou ún destacat 
oftalmòleg i home de lle
tres. Participà al complot 
de Garraf, i fou un amic i 
col·laborador dels presi
dents Macià i Companys. 
L’any 1936 formà part del 
Consell de Sanitat, i dirigí 
l’Hospital de la Creu Roja 
de Barcelona. Exiliat el 
1939, va ésser detingut per 
la Gestapo a Brusel.les i 
enviat al camp de Buchen- 
wald, del qual aconseguí 
sobreviure. Residí a París, 
treballant per la Creu Roja 
i també per Catalunya, 
fins a la seva mort, el 15 de 
març de 1980. Un any 
abans del seu traspàs, po
gué veure publicat al nostre 
país el seu llibre «Prover
bis, dites i frases fetes de 
la llengua catalana», tema 
en el qual era' un autèntic 
expert, i que és un bon 
exemple de la vastíssima 
cultura que assolí al llarg 
de la seva trasbalsada exis
tència.

ADÉU
Al Doctor Sever Perramon i Barnades.

París, divendres dia 14 de març de 1980.
Aquest vespre, les noves han estat encara més dolentes. Genoveva 

m’ha explicat per telèfon, que us havien retornat del Servei de Neurolo
gia al Servei de Reanimació de l’Hospital Cochin, a París. Que la temp
tativa per a desbloquejar el vostre sistema renal havia estat infructuosa. 
Que estàveu molt cansat, però que, aparentment, no sofríen. M’esforço 
a creure que no hi ha engany, que no és el greu sofriment que us torna 
insensible. Si hagués arribat la vostra hora de despartença, voldria que 
aquesta fos tranquil·la com l’hora baixa d’un capvespre assossegat, tal 
com heu desitjat sempre.

Encara que tant a vós com a mi mateix, la luciditat dels desenganys 
ens hagi tomat agnòstics, mai no hem desaprès de dir-nos «Adéu», 
aquesta forma catalana d’expressar l’esperança de reveure’ns l’endemà, 
o almenys de poder continuar la nostra conversa.

Seria injust de titllar-nos de descreguts o de no-creients, puix qúe mai 
no hem deixat de creure en l’home, en l’amistat, i sobretot mai no hem 
perdut la fe en Catalunya. També fóra injust que passéssim per cleri
cals, per rates de sagristia, pel fet de respectar una tradició tan genuïna
ment nostra.

Amb tota sinceritat temo que, aquesta vegada, el meu «adéu» ja no 
trobi més el ressò habitual de la vostra veu, i em posa trist. Fa tants 
anys que tinc el costum de la vostra companyia, que em vindrà de nou, 
i em farà mal, de no escoltar més aquest enfilall ininterromput d’acu
dits, d’anècdotes, de records, de dites, de comentaris assenyats i plens de 
cultura, que brollaven de vós com l’aigua d’una deu.

Teníeu raó d’escriure fa poques setmanes, en l’ofrena del vostre llibre 
de proverbis, que tant com la catalanitat bategui a casa meva, vós reviu
reu fins més enllà de la mort. Ben cert, Sever, que sí: ja sabeu que sóc 
home de fidelitat. I que no sóc pas tot sol, a cultivar aquesta virtut. I ho 
sabreu millor quan entrareu en aquesta regió infinita, on la mentalitat i 
la ficció perden tota eficàcia.

En aquesta sala - menjador hi ha moltes mostres de la vostra intel·li
gent habilitat, de ia vostra amical prevenció. Vàrem tenir cura d’esgra- 
fíar la «Balada d’Olot» damunt d’unes plaques de fina melamina roja 
sobre suport negre, per tal que el verb recontant les excelsituds olotines 
acompanyés l’obra pictòrica d’en Pujol. Encara vàrem fer un doble es- 
grafiat de la «Balada d’Olot» que vàrem oferir, conjuntament amb un 
semblant del .paisatge olotí vist des de les Fonts, a un amic entranyable, 
Joan de Garganta, més exiliat que nosaltres, enllà de l’Atlàntic, terres 
endins de Colòmbia, on era rar que veiés un altre olotí.

Dissabte dia 15 de març de 1980. La vostra dona m’ha comunicat 
que la vostra vida s’ha acabat aquest matí a quarts de deu, com un llu- 
met que s’apaga. Que us ha quedat el rostre serè i reposat, sense cap 
marca d’haver sofert. Des d’ahir al vespre, que no hi havia en nosaltres 
cap engany sobre la vostra sortida fatal. Així i tot, la notícia m’ha emo
cionat, i m’ha costat de calmar la crisi d’Angor. Ja som ben poca cosa.

Em pertoca d’explicar d’una manera global el que jo sé de vós i de la 
vostra vida. I començo per l’origen de la família del vostre pare, que ve
nien de Bruguera, prop de Ribes.

La vostra família paterna era, doncs, cent per cent catalana. Com 
dèieu vós, el vostre pare era catalanista sense saber-ho. Fou ell qui va 
donar el nom a la vostra casa de Camprodon: «Can Màxim», que du
rant tants anys, fins a la vostra fi, heu portat arrelada en vós. La des- 
membració del patrimoni pairal, per motius aliens a la vostra voluntat, 
us va costar llàgrimes de sang. I l’enyorança de la casa de pagès de Llan- 
drius, sobre les terres de la qual anàveu a caçar amb el vostre pare, fins 
us va fer tornar sorrut.

La vostra mare sortia de Can Barnadas, que eren originaris d’Oix, em 
sembla, i era cosina germana del doctor Evefi Barnadas i d’en Sabel 
Barnadas.

Ignoro per quins camins, l’un i l’altre dels vostres progenitors, varen 
arribar a la Vall del Bac, però em sembla haver-vos sentit explicar que 
fou allà on es van conèixer i es van casar, i hi van tenir les dues prime
res filles. Un cosí del vostre pare, que era de can Sabata, prop del Noc 
d’En Cols, va incitar-los a establir-se de flequers al veïnat de la Canya 
on, segons ell, havien de trobar una bona parròquia. Vós hi vàreu néi
xer. Quant al negoci, no fou tan mirífic com el cosí de can Sabata havia 
suposat. I quan vós teníeu un parell d’anys, l’incipient família de can 
Màxim, que seria força més nombrosa, va emigrar cap a Camprodon, 
on us vàreu aposentar.

Vàreu ésser vuit germans, i vós éreu l’hereu segons la nostra tradició. 
De petit anàveu a l’escola a Camprodon i fèieu d’escolà a la parroquial, 
i us va quedar el record d’un vicari molt trempat, mossèn Ballana, que 
era olotí, i també d’una dita seva, que repetia sovint quan l’ocasió s’hi 
prestava: «En reverència d’aquest misteri tan gloriós... en fumarem un 
de prim». I es treia la petaca i el llibret de fumar, i cargolava una ciga
rreta.

Vàreu cursar humanitats al seminari de Girona. Els qui havien orien
tat aquesta vocació, s’havien equivocat de mig a mig. Sospito que no
més va salvar-se, d’aquest període curt, la llarga i afectuosa amistat amb 
mossèn Narcís Saguer, rector d’una parròquia barcelonina, que la famo
sa topada amb el senyor Galinsoga, director delirant de la Vana Guar
dia Española, va fer tan popular.

Suposo que vàreu fer el batxillerat a la mateixa Ciutat. Seguidament, 
vàreu ingressar a la Facultat de Medicina de Barcelona. Duraiit els vos
tres estudis de metge, per guanyar-vos les garrofes, vàreu fer de prepara
dor en una farmàcia de Rubí, i vàreu fer coneixença i amistat amb un 
grup inquiet de rubinencs de la flamarada, entre els quals hi havia el 
pare d’en Jósep Rovira i en Boladeres.

La vostra memòria d’aquests anys passats a Rubí us fallava una mica, 
puix que, no fa gaire, no recordàveu ni la figura d’en Pep Rovira, situa
da en aquella avinentesa, ni la d’en Joan Rossinyol, que com per atzar 
s’ha encarregat de la correcció del vostre llibre de proverbis, i que for
çosament havien d’haver freqüentat el Centre Republicà Federal de 
Rubí, malgrat que tots dos eren més joves que vós.

A l’hora del servei militar, que va dividir els vostres estudis mèdics, 
la intervenció del Doctor Eveli Barnadas prop del tinent coronel cap de 
la zona de reclutament d’Olot, va obtenir la vostra afectació al servei 
sanitari de l’Hospital Militar de Barcelona, al carrer de Tallers. Natu
ralment, us vàreu nomenar preparador de farmàcia, com ja ho éreu a 
Rubí. Fou en l’exercici de les vostres funcions a la farmàcia del vell 
Hospital Militar, que va produir-se un incident memorable, que prou 
tradueix la vostra indisciplina i el vostre deplorable menyspreu de la je
rarquia. Resulta que vàreu topar indirectament amb el general Palanca, 
que era suposadament el vostre cap. Ara no sé si es tractava d’un gene
ral metge, o d’un general veterinari, o simplement d’un general de cava
lleria, puix quejo també de seguida em faig un embolic amb els càrrecs 
militars. El cas és que el general Palanca tenia un cavall que estava ma
lalt, i volia administrar-li un producte en terròs que calia moldre amb 
morter. El comandant farmacèutic us va explicar el que feia al cas, i vós 
li vàreu respondre amb insolència: «Digueu al general que s’ho piqui 
ell». Mare de Déu! Perramon: ¿com és possible que no us adonéssiu que 
amb una semblant mentalitat de caloio, la cohesió de l’exèrcit se n’ana
va de corcoll? El temps de dir Jesús, i us vàreu trobar engarjolat per una 
colla de setmanes. I sortosament, les coses no van passar a mayores. I 
vàreu saldar el vostre compte anant a passejar les esmes, durant un pa
rell d’anys, a la ciutat de Tarragona, amb la guerrera botonada, un plà
tan a cada cap d’espatlla, i el ros emplomissat damunt la testa.

Acabat el servei militar vàreu continuar els vostres estudis mèdics, i 
us vàreu especialitzar en oftalmologia.

En el curs dels anys 20, vós i jo vàrem coincidir, sense haver fet co-
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neixença, en una mateixa casa del carrer de Sant Domènec del Call. Re-1 
sulta que vós vivíeu a pensió en un entresol d’aquell carrer, i jo, que | 
feia els meus estudis a Barcelona, vivia a sota mateix de la vostra dispe- 
sa, a casa d’uns cosins del meu pare.

Ran del complot de Garraf, vàreu prendre pensió forçosa al carrer 
d’Entença, a la presó Model, sota els auspicis del jutge militar coman
dant Valdès (a) El Xato, que durant molts anys va perseguir, amb una 
tenacitat exemplar, la hydra separatista, fins que el juliol de l’any 36 va 
ésser, naturalment, un dels caps sediciosos de l’alçament feixista a Bar
celona, i una vegada fracassat el moviment, va ésser afusellat al camp 
de la Bota.

Esperit inquiet, vàreu formar part de tots els moviments contra la 
monarquia, i per la República, i sobretot per Catalunya. El 14 d’abril 
us trobàveu al costat del vostre amic el President Macià, i el 19 de ju
liol, amb el vostre amic Frederic Escofet, a les ordres del President. 
Lluís Companys, estàveu a la Comissió d’Ordre Públic, a la Via Laieta
na. I us trobàveu al balcó de la comissaria, en el moment històric de la 
llarga desfilada de la Guàrdia Civil, que avançava amb pas mesurat i a 
dues files, a les ordres del Coronel Escobar, per a fer front als facciosos. 
Davant de la comissaria, el cap de la columna de tricornis, va manar à 
la tropa de parar-se. Mecànicament, com un autómata impecable, el 
coronel va fer un quart de volta, al bell mig de la Via Laietana, va aixe-’ 
car el cap, el braç dret en posició de salutació i, adreçant-se al President 
de Catalunya, va pronunciar les paraules de rigor: «A sus ordenes, se
ñor Presidente». El moviment insurreccional havia perdut la partida.

Vàreu formar part del Consell de Sanitat, i vós, l’indisciplinat que ha
via engegat a la fresca la vella ganache del general Palanca, fóreu nome
nat comandant metge, el grau més elevat que la República conferia en 
aquella avinentesa, als militars ocasionals, i vareu tenir al vostre càrrec 
l’Hospital de la Creu Roja. En l’exercici de les vostres funcions, us va 
correspondre una visita d’inspecció a l’Hospital Militar del carrer de 
Tallers, acompanyat del director i de la planta de metges. En un passa
dís, vàreu aturar la comitiva davant d’una porta forrellada, que vàreu 
demanar que us obrissin. -«És el calabós», va respondre una mica estra
nyat algú del seguici-. -«Ja ho sé, i vinc a la recerca dels meus fantas
mes», vàreu respondre enigmàtic. I continuà la visita.

A l’hora de la desfeta, vàreu passar la frontera de França amb el se
guici del President Companys, per la Bajol i les Illes, i tot seguit us vau 
instal·lar a París i al poc temps a Brusel.íes.

En aquesta darrera ciutat, durant l’ocupació hitleriana, us arriba una 
extraordinària aventura. La Gestapo, que tracta de controlar la presèn
cia de tots els suspectes de poca simpatia per al feixisme, un bon dia us 
convoca, i us proposa a les bones un enrolament, en tant que oftalmo- 
logista, a la «División Azul». Els maldecaps van ésser vostres per a de
clinar polidament una tal oferta. I un bon dia, un gestapista alt i gros
com un Sant Pau, va presentar-se a la vostra habitació per un escorcoll. 
I va trobar, entre altres documents, el vostre carnet d’oficial de l’exèrcit 
de la República, que portava un segell tampó amb una estrella roja. Ai 
la mare, què hem trobat! Decididament, l’ofici de militar us portava 
paga. Aquell animalassàs, que parlava més o menys el francès, va incri- 
minar-vos de formar part d’una organització subversiva comunista, i de 
res no van servir les vostres explicacions que es tractava de l’emblema 
de l’exèrcit popular republicà. Se us va emportar detingut a la caserna 
de la Gestapo, i allà va començar el terrible interrogatori per a fer-vos 
delatar els components de la suposada banda de terroristes. Sense argu
ments per a respondre als crits i a les amenaces d’aquell energumen, se 
us va acudir d’oferir la vostra esquena, en senyal d’impossibilitat de dir 
el que no sabíeu.

Com molt bé dèieu vós mateix, aquell salvatge no necessitava pas que 
l’invitéssiu. I amb les seves enormes manasses d’escanyador, i amb les 
botes ferrades, va començar metòdicament i de manera contundent a 
fer-vos valsar com l’ase dels cops. I en acabar-se la sessió de boxa i de 
sabata en sentit únic, al cap de tres o quatre hores d’interrogatori mus- 
clat, no us aguantàveu dret. I al cap d’un mes de residència en aquella 
presó de la Gestapo de BruseLles, encara teníeu pena per a moure-us en 
el jaç. I vàreu sortir d’aquell forat amb destinació directa a Buchenwald, 
com un burro nafrat que porten a l’escorxador.

Santa Paciència i Santa Perseverància us varen acompanyar en aquell 
tràngol. I vàreu sobreviure a aquell al·lucinant univers, on a causa de la 
vostra professió us varen encarregar, entre altres tasques, de curar la 
conjuntivitis dels gossos llop que els SS utilitzaven per fer mossegar la 
ramada humana.

Dels vostres records d’aquella tràgica circumstància, dos fets han que
dat gravats en la mevà memòria. En una ocasió vàreu oir algú que par
lava català al vostre costat, i en mirar-lo encuriosit, vàreu trobar que 
aquell company d’infortuni era negre, —«Fot-li (vàreu dir-li), i on heu 
après de parlar en català?»-. I ell us va respondre: -«Al mateix lloc que 
vós». I és que el color de la pell no té cap influència damunt de la cata
lanitat. Més aviat és la negritud de l’ànima, allò que fa tornar la gent 
botiflera.

L’altre record fa referència a aquell immens espai desolat, on no crei
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. J1 «chansonnier» Ferran Raynaud, mort en ac
cident d automobil, contava a la televisió france
sa aquesta saborosa història: El meu pare es 
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XJWm',.’1 seu país-el Fra"“ afusellat. De totes maneres cal dir que ens era 
deutor de trenta anys de la seva vida però què 
atauna!FranÇa és per als Encesos’. Jo i 
algun altre que pensa com jo, li vam donar ente
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pS?sUna Pesseta ' diu: Només en tenien un, de 
pnoiio,
V S. PERRAMON B.
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xia ni una sola herba. Era tanta la fam que passàveu, que bon punt en 
sorgia un bri, algú o altre hi donava mossada. Un company del vostre 
bloc, que abans de la guerra treballava de cambrer en un bar de Barce
lona, i va morir d’esgotament en aquell camp de la mort, tot el dia veia 
com en un somni un arbre que hi havia davant del bar barceloní. Res 
no li pertanyia, ni el bar, ni l’arbre, ni la pròpia vida, puix que va dei- 
xar-la damunt d’una muntanya de cadàvers. Aquell arbre va ser segura
ment l’última companyia, la darrera esperança que va gronxar-li els úl
tims batecs, l’última luciditat.

Diumenge, dia 30 de març de 1980.
No he tingut sort amb la data del vostre traspàs. Març, marçot... És 

veritat que, d’ara endavant, tota contingència material us serà supèr
flua. El dia del vostre sepeli hi havia vaga de croquemorts a París. Al 
cementiri de Père Lachaise érem quatre a esperar l’arribada del furgó 
mortuori sota el cel gris. Jo duia la representació de l’Honorable Presi
dent de la Generalitat, senyor Josep Tarradellas. El temps era rúfol, feia- 
molt de fred i queien borrallons de neu. La vella guàrdia d’amics a Pa
rís, s’ha aclarit molt. Degut a la vaga, el comboi va arribar amb molt de 
retard, i no hi hagué cap cerimònia. Els croquemorts, grenyuts, el cap i 
les espatlles enfonsats sota els uniformes, feien el ronsa ostentosament. 
Els guardians del cementiri s’encarregaren de traslladar la vostra despu
lla a la cambra frigorífica, on heu esperat tanda durant vuit dies.

Avui tot està enllestit. Com una ombra furtiva heu passat de nou la 
inútil frontera, al cap de quaranta-un anys de desterrament, i un grapat 
de la vostra cendra ha retornat a la Vall del Ter i del Ritort, al peu de la 
muntanya de Costinyola.

Bona nit, Sever Perramon i Barnadas. Bona nit. I adéu per sempre. 
Ens queden les vostres recordances, la vostra amistat i el vostre exem
ple, que valen tant com la vida.

ANTONI PLANAGUMÀ
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A CAVALL DELS NÚVOLS

GARROTXON CRUSOE
Resum del Capítol anterior / Recordatori per a 

seguidors fidels:
Un bon dia, el futur G. C. decideix renunciar a la 

seva condició urbana. Deixa la feina, abandona el 
pis i intenta treure el màxim de profit -económic- 
del seu aixovar electromecànic: cotxe, nevera, tur- 
mix, etc. Després de llargues hores de profunda re
flexió s’anima a aixecar el vol cap al paradís, lluny 
de Barcelona...

El nostre heroi, un cop s’ha després de les urpes del consum, de la ignominiosa 
ciutat i de la feina esclavitzant, s’enfila al primer núvol que passa i es deixa endur.

A les altures, tasta afamat engrunes celestials de llibertat. La providència fa mira
cles amb qui té el cor noble i l’esperit lleuger i alegre.

Aquest cavaller no ha vençut dragons ni alliberat princeses, l’esperen gestes terre
nals molt més sucoses.

No sap el nom, encara, d’allò que penja terra amunt sota els seus ulls esbatanats i 
incrèduls: Bassegoda, Castellà, Comanegra...

Com un nen, barboteja grunys indesxifrables, gggu-gugu, rrr, ggrr. Se li ennuega el 
coll. Saliveja xxiigghhh. Ggrrttxxx.

Posa-hi vocals, home!
LA GARROTXA!
I aterra feliçment...¡Liumnao

I l z-ÚÚ-

42



£V



LA PROTOINDUSTRIALITZACIÓ
DE LA GARROTXA 

(1777-1842)
Si volem que tots els qui cerquen feina per primera vegada en els paï

sos pobres, en trobin, caldria crear, durant els propers vint anys, uns 30 
milions de llocs anyalment. Però si volguéssim que la gent que no té fei
na en pogués tenir, no en tindríem prou, i caldria obrir possibilitats 
reals per a 1.000 milions de persones. L’esforç de finançament, si s’in
tenta fer-lo amb els mòduls del món industrial avançat, és impossible 
d’assolir. Si ens volguéssim marejar, caldria que multipliquéssim els 
600 o els 1.000 milions per les 1.400.000 pessetes que costa la inversió 
per persona en la indústria americana.

Si l’esforç de finançament és impossible, i hom vol afrontar el proble
ma, caldrà trobar camins nous. Encara més si tenim en compte que els 
intents d’importar «blocs» industrials no han reeixit, fins a formar en 
alguns casos el que ha estat anomenat «catedrals al desert». Per això, en 
els darrers anys, hom ha pogut constatar que una de les parts que més 
han quallat als programes contra l’endarreriment, ha estat la de les in
dústries de tamany petit, poc intensives en capital, i relacionades amb 
el medi rural. Aquesta constatació ha promogut un nou tipus de refle
xió sobre «la indústria abans de la industrialització» en els països ac
tualment industrialitzats.

Aquesta preocupació ha coincidit amb la que, des de la postguerra, 
han tingut els qui han volgut estudiar la transició del feudalisme al ca
pitalisme, reflex de l’interès polític sobre la transició del capitalisme al 
socialisme. D’aquesta manera ens trobem amb què l’interès per la 
protoindustrialització (1) sigui un dels trets més característics de la his
tòria econòmica recent. Mostra d’això és que en el VIII Congrés Inter
nacional d’Història Econòmica que tindrà lloc a Budapest l’estiu de 
1982, hom dedicarà un espai important a «La protoindustrialització: 
teoria i realitat».

Hi ha l’intent de recollir el màxim nombre de comunicacions sobre 
les comarques, actualment industrialitzades, d’Europa i del Japó. Per 
tal d’intentar d’homogeneïtzar el material, nou historiadors econòmics i 
economistes han plantejat 29 preguntes, de les quals he d’intentar con
testar el major nombre, en el cas de la Garrotxa (2).

La importància del fenomen de la protoindustrialització prové, i per 
això hem escrit el que hem escrit fins ara, del fet que la major part de 
les zones actualment industrials, tingueren una fase de floriment indus
trial, fase que, tot i no ésser moderna, tampoc no es pot confondre amb 
la indústria medieval de tipus artesanal. Aquesta afirmació, pràctica
ment rotunda, no és veritat si és enunciada en el sentit invers: Algunes 
zones on hi hagué una indústria de transició, després sofriren un procés 
de desindustrialització. Per tant, el que amb ulls actuals interessa, és 
que sense precedents industrials no hi ha indústria moderna, però tam
bé cal explicar-nos el perquè, en alguns casos, la fase més avançada de 
la indústria no ha arrelat. Des d’aquest plantejament general, el cas de 
la Garrotxa és interessant perquè, si bé tingué una protoindustrialitza
ció considerable i ara un nivell industrial que també ho és, a mitjans de 
segle.tingué un període tan de decadència que feia preveure una desin
dustrialització total.

Cal ara definir què és la protoindustrialització per a distingir-la, tal 
com hem dit línies més amunt, tant de la indústria medieval com de la 
indústria actual. La podem definir segons cinc trets bàsics que cal que 
hi hagi simultàniament:

1 .- La producció és venuda fora del mercat comarcal o local, és a dir, 
en el mercat nacional i internacional.

2 .- En el procés de producció hi participen pagesos, que així comple
ten els seus ingressos.

3 .- El caràcter rural de la indústria va lligat amb la ciutat, sigui per
què en aquesta hi fan, de manera dispersa o concentrada en tallers, les 
darreres fases d’elaboració, o perquè hi viuen els «comerciants fabri
cants».

4 - La part de capital variable -salaris- és més important que la part 
de capital fix -maquinària-,

5 .- L’agricultura ha sofert canvis positius, que són palesos en el tren
cament de l’autoconsum pagès, per l’aparició d’excedents comerciables.

Si aquestes són les característiques de la protoindustrialització, hem 
d’afegir tot seguit que les especificitats que tenen als diversos indrets 
són molt lluny d’ésser menyspreables i, en conseqüència, amb diferèn
cies notables. Això ja passa amb el Verlagsystem germànic o el Putting 
out system britànic, que no es diferencien solament pel nom. Poc estu
diat és el tema a Catalunya, per la qual cosa no tenim encara cap refe
rència que no sigui la de la industrial Alcoi (3). Per tant, en el terreny de 
la tipologia ens haurem de moure amb una certa inseguretat que només 
treballs futurs podran eliminar.

L’interès actual per la industrialització no prové, tal com ja hem in
tentat de dir, del que fou en si mateixa, sinó perquè deixà una herència 
indispensable per a la immensa majoria de territoris industrialitzats «a 
la moderna». Aquesta herència, tan positiva, té tres components essen
cials:

L - Quan la maquini tzació deixa la indústria de transició fora del 
mercat per tenir uns costos massa alts, alguns dels «comerciants» fabri
cants es converteixen en «fabricants», en introduir els nous invents, 
amb una part de la seva mà d’obra, dins d’un edifici tancat.

II .- Un procés de beneficis que han quedat concentrats en mans dels 
comerciants i també de propietaris grossos, ha constituït unes reserves 
de capital que podran ésser utilitzades en la compra de la nova maqui
nària.

III .— Els negociants passaran per una «escola pràctica de comerç», 
que els permetrà de saber cercar nous mercats i nous productes, quan el 
també anomenat «sistema domèstic de producció» s’enfonsi.

IV .- Una mà d’obra d’origen rural, però ara ja qualificada.
V .- L’agricultura, que ja era totalment o parcialment comercialitza- 

ble, ha rebut a l’ensems l’impuls de la protoindustrialització, cosa que li 
permet, ara, de produir més aliments i, per tant, més barats.

¿Ha existit aquesta fase industrial a Olot, i en general a la Garrotxa? 
Poc record n’hi ha, i encara esvaït per la literatura. La gran activitat fou 
la de mitges i gorres, de la qual només queda rastre al Museu de l’Hos
pici d’Olot i a través d’un poema de Mossèn Cinto. Aquest poema, «La 
barretina», dedicat a Joaquim Vayreda, era destinat a «l’últim barreti- 
naire de França», i deixa ben clar el paper clau d’Olot com a centre in
dustrial: _ . ,,«(¿uan a Olot jo l aprenia

mon ofici dava pler 
cada poble a on floria 
me semblava un claveller»

El poeta ens parla d’una indústria dispersa, però en utilitzar el que és 
el símbol de la Catalunya pagesa, ens pot fer oblidar que amb el mateix 
procediment de fer barretines eren fetes gorres de pescador o de dormir, 
o d’estar hospitalitzat, així com mitges de llana. És a dir, que si 
bé no en tenim estudis profunds, tampoc la literatura no
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Producció de mitges i gorres de llana a Olot 
(1777-1822) (en unitats)
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(1) .. Veure Pierre DEYON i 
Franklin Mendels: La ’ proto- 
industrialisation: théorie et réali- 
té. Huitième Congrés Internatio
nal d’Histoire Economíque, Bu
dapest, 1981, mimeografiat, 9 p., i 
Rafael ARÁCIL i Màrius GAR
CIA BONAFÉ: La protoindustria- 
lítzàció: un nou concepte en la his
tòria econòmica, a «L'Avenç», 32 
(novembre 1980), pp. 64-69. ■

(2) Hom està preparant estudis: 
d'altres comarques gironines -per 
Joàauim Nadal, Lluís Maria de 
Puig, Josep Clara i .Ramon Al- 
berch. .

(3) Rafael ARACIL i Màrius
hi ha dedicat, llevat de Mossèn Cinto, pràcticament cap atenció. Penso, 
en dir això, en la magnífica obra de teatre Els teixidors, de Gerhart 
Hauptman, i de la qual disposem d’una molt bona traducció catalana, o 
bé en el poema «La cançó dels teixidors» , d’Heinrich Heine.

A la seva època sí que era més coneguda, i així hem 
pogut llegir l’interès que mostrà Gaspar Melchor de Jovellanos per a 
conèixer-ne l’estat. Ara voldríem donar les línies més generals d’aquesta 
indústria a fi d'intentar, tan sols, establir un marc general. Les donarem 
ben conscients que no disposem d’un material suficient, per la qual 
cosa ens caldrà anar amb peus de plom a l’hora de treure conclusions 
últimes (4).

L’activitat sobre la qual es centrà l’empenta industrialitzadora de la 
comarca,'fou les mitges i gorres de cotó, fil i llana. La manera de pro
duir les unes i les altres, era prou diferent, donat que si en el cas del 
cotó i del fil eren emprats uns modestos telers, en el cas de la llana es 
feia per mitjà d’agulles. D’aquesta manera, la predisposició a una dis
persió de la producció era ben palesa. En el cas de la llana, cal tenir en 
compte que la matèria prima venia de l’Aragó i de l’Empordà en parts 
iguals, cosa que pot explicar la seva localització a Olot, però que és un 
argument no vàlid per al cotó.

La mitgeria i gorrería de cotó, que havia d’ésser més concentrada, 
presenta una dispersió notable. Si la Garrotxa disposa de més del 50% 
dels telers catalans, el predomini d’Olot, encara que sigui notable, no 
evita que hi hagi presència del mateix sector a sis altres poblacions co- 
marcanes (veure mapa 1). El creixement del nombre de telers és espec
tacular, per poca confiança que tinguem en la qualitat de les estadísti
ques de què disposem. Si ens ho prenem al peu de la lletra, hauríem 
d’acceptar que el nombre de telers de mitges i gorres de cotó quedà 
multiplicat per 20 entre 1777 i la fi del segle (veure gràfic 1). Si ens ate
nem a la fabricació dels mateixos productes, però en llana, veurem for-
çosament volums de producció que, si bé mostren ritmes d’augment 
més reduïts, cal subratllar que es refereixen a uns nivells de producció 
molt elevats (veure gràfic 2).

On anaven, aquests productes? Sembla que els mercats principals 
eren els del sud d’Espanya, sobretot Andalusia i la Manxa, Amèrica i 
algunes zones de la Mediterrània. És, doncs, normal que hi hagués una 
expansió considerable del nombre de negociants i traginers. Zamora ens 
explica com, a Tortellà, hi ha sempre ««100 hombres fuera», cosa que 
queda comprovada amb el pes creixent d’aquest ofici, així com amb el 
seu manteniment. D’acord amb «l’herència» que hem definit és normal, 
doncs, de constatar que ben possiblement la indústria culleraire fou re
sultat d’un impuls d’aquests homes, quan l’activitat tèxtil s’esfondrà, 
més que la versió folklòrica inversa (veure gràfic 3).

És difícil saber tant el nombre de persones ocupades, com llur repar
tició entre les que treballaven al taller central, les que treballaven a 
mans als nuclis de poblacions grans, i les que ho feien als masos i petits 
nuclis rurals. Les descripcions que en tenim, no ens permeten de conèi
xer com quedaven repartits aquells 5.000 llocs de treball que donaven 
en conjunt. Cal aclarir, en tot cas, que el tamany de població no pot és
ser motiu d’una mecànica divisió. Sabem per Marià de Bolós que a Olot 
hi havia «una sèrie de famílies que viuen en gran part de l’agricultura» 
(5), però tamb.é que en els petits nuclis rurals, a finals del segle XVIII, hi 
quedaren constituïdes autèntiques comunitats artesanes (6). Les descrip
cions que en trobem fetes per coetanis, només ens permeten de saber els 
diversos tipus de treball, però no, insistim, el seu pes relatiu. Vegem-ne 
algunes: «las mujeres (Olot) trabajan a corrillos, sentadas en medio de 
las calles, haciendo media con un movimiento extraordinario. General
mente son feas», «hay (a Tortellà) 100 telares de medias en el pueblo. 
Las mujeres hacen medias de lana: 50 docenas por semana. Cada día se 
reparten en el pueblo 700 libras por los trabajos de manos», el treball a 
mans és fet «en la villa de Olot y en los mansos y cortas poblaciones de 
sus inmediaciones», i-«muchas casas de labradores tenían telares, ocu
pándose en ellos los días que no podían entregarse a las labores del 

campo».
Els canvis a l’agricultura, tal com suggereix la teoria' de la indústria 

domèstica, precediren l’activitat manufacturera- i també en van depen
dre. Així, i encara que amb un considerable retard respecte a moltes al
tres comarques catalanes, fou a finals del set-cènts quan s’introduí el' 
blat.de moro, la patata i les vaques. Tres noves activitats que suposaven 
una intensificació de la feina. A més, podem dir que si bé hi havia page
sos que feien petits treballs industrials, en molts pobles petits passà el 
fenomen invers. És a dir, que deixaren l’agricultura com a activitat- 
principal, però comprant o arrendant una parcel·la per a assegurar-se 
¡'autoconsum.

Aquesta puja industrial no ha d’ésser vista amb un optimisme deli
rant, sinó amb clares limitacions que, més aviat d’hora que tard, queda
rien ben paleses. La primera, és que aquesta gran empenta en aquest 
sector no tingué la mateixa força, ni de bon tros, en d’altres sectors. En 
tot cas, les indianes i la fabricació de telers van créixer a Olot i, en el 
primer cas, també a Tortellà i Besalú. Una línia mereix la fàbrica de la 
família Plana, de tisores per a tallar la llana dels xais -les tondoses-, 
que estendrà ¡a seva activitat a Alcoi, Tarazona i Escaray. Els molins 
paperers no sembla pas que augmentessin, mentre que si bé podem 
constatar, per conèixer-la, la important producció de pells, no en po
dem constatar l’evolució. Una activitat que pren un relleu, és la fabrica
ció de capçals de llit i caixes, que originava exportacions a Amèrica. 
Podríem concloure, doncs, que el sector que hem pres com a clau és el 
d’un creixement més fort i sense parió, tot i que cal subratllar l’existèn- 
cia d’un teixit industrial no gens menyspreable, i on van aparèixer sec
tors nous com el d’indianes i el de construcció de telers.

La segona limitació que volem assenyalar, és que el temps de creixe
ment fou prou curt. Aviat, entre el 1793 i el 1795, ja hi hagué una so
tragada com a conseqüència de la Guerra Gran, però la recuperació

GARCIA BONAFÈ: Industrialit
zació al País Valencià: el cas d'Al- 
coi. València, 1974.

(4) El text que ve a continuació, és 
una síntesi de la comunicació pre
sentada, l’agost de 1980, a l’As
semblea d’Estudis del Comtat de 
Be.salú. Em remeto a aquest tre
ball per les fonts ‘utilitzades, men
tre que aquí només faré esment 
complet de les que ño havia utilit
zat.

(5) Maria de BOLOS I CAPDE
VILA: La Comarca de Olot. Estu
dio de Geografia Regional. Barce
lona, 1977, p. 253.

(6) El fet que eren comunitats ar
tesanes, o si es vol artesano - pa
geses, és oblidat sistemàticament 
per les «restauracions» que estan 
sofrint, amb la col·laboració d’al
gun arquitecte. El cas dé Beget, 
àmpliament artesà i amb expor
tació de productes, és un dels més 
característics en haver estat inven
tat un estil «rústic de pagès», que 
satisfà nous rics i/o barcelonins, 
però que en desfigura el caràcter 
històric.

(7) Veure, en aquest sentit, els tre
balls de Josep FONTANA i Josep 
PASQUAL* a Recerques, 10, pp. 
14-15, i 70 i 89, respectivament.
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posterior arribà fins a la Guerra del Francès, per entrar en una decadèn
cia que havia de quedar accentuada amb la fi del Trienni Constitucio
nal, el 1823. D’aquesta manera, si bé l’«alegre puja» del set-cents, per 
dir-ho amb paraules de Pierre Vilar, arribà més enllà que a d’altres co
marques, la decadència fou prou profunda, i entrat el segle passat arribà 
a semblar irreversible. L’herència de la protoindustrialització garrotxina 
no desaparegué, però passà per èpoques de malbaratament.

La tercera limitació, és la salarial. Tal com ha mostrat Rafael Jordà, a 
l’època de màxim esplendor, entre 1780 i 1789, els salaris reals queda
ren reduïts a la meitat. La situació esdevé molt més greu quan la indús
tria de les mitges i de les gorres entra en decadència, en part a causa de 
«la nueva inversión de los telares redondos», cosa que «ha reducido a la 
miseria a los medieros, y quedan de ellos escaso número (1861)». 
Aquest estrall en una activitat tan dispersa i amb arrels tan pregones al 
medi rural, havia de tenir múltiples efectes. Examinem-ne un. Josep 
Fontana ha donat com un dels motius que expliquen l’aparició del car
lisme, no el fet que el nivell de vida sigui més o menys pobre, sinó que 
sigui quin sigui el nivell, descendeixi en un moment donat d’una mane
ra substancial (7). És prou probable, doncs, que en l’arrelament del car
lisme a la Garrotxa hi hagi una causa principal en l’enfonsament d’a
questa indústria domèstica o «popular». L’enfonsament serà tan pro
fund que no quedarà gairebé res, ni en els llibres ni en els museus.

ERNEST LLUCH

LA BARRETINA

Respecto ol origen de lo barretina no puede asegurarse nada en concreto. Hay quien afirma que los catalanes la tra
jeron de Grecia y para algunos procede de Italia. Pero según opinión de Puiggarí, nació la barretina en Cataluña y hubo 
de pasar a otras regiones que comerciaban con ella. A mediados del siglo XIV Cataluña imponía sus modas a Italia, pues 
según Maratori y Campmany, ciertos embajadores venecianos se presentaron en algunas ocasiones vestidos a la catalana, 
luciendo en sus cabezas la típica barretina, la cual fue usada además por la marinería durante cuatrocientos años.

El poeta Jacinto Verdaguer hizo la apología más poética y artística a la vez de la barretina, en una composición que 
le valió ser proclamado «Mestre en Gay Saber» en los Juegos Florales de Barcelona de 1880 y que fue puesta en áiúsica 
por distintos compositores.

Esta pieza de la indumentaria masculing se usaba en algunas comarcas de Cataluña, Mediodía de Francia, isla de 
Cerdeña, Génova, Nápoles, Sicilia, Istria, Dalmacia, Noruega y algunas otras regiones de la costa mediterránea.

En Cataluña se usaban distintos colores según comarcas; en la Garrotxa y Ampurdán predominaba el color roio con 
forro negro, y en señal de luto la morada; en el campo de Tarragona, Lérida y en el Llano de Vich, la morada sin forro, 
existiendo también la de color rojo con forro verde.

Igualmente variaba la forma de llevarlas; en las primeras comarcas citadas, lo corriente era en forma de cresta ca
yendo sobre la frente, y en las otras, en doble pliego ladeado o cayendo en la espalda.

Eg la actualidad casi ha desaparecido por completo. Solo muy raramente y en. las altas montañas de los Pirineos 
puede verse algún anciano tocado con la típica barretina.

Actualmente se conserva esta tradición por las agrupaciones folklóricas que usan la barretina de fabricación moderna.

Proceso de fabricación de LA BARRETINA

La primera materia empleada era la fibra de lana que suministraban los rebaños de los Pirineos, que se hilaba con 
surtidos de carda y se tejía con máquinas circulares de mallosas.

El tejido salía de máquinas en forma tubular con el ancho del telar, al objeto de evitar costuras y se cortaba a unos 
60 centímetros de longitud.

Para terminar la barretina y cerrarla por arriba partiendo del tejido circular, se hacían los menguados enhebrando 
éste punto por punto, con cuatro agujas de hacer calceta cerrando la cúspide sin ningún cosido.

Seguidamente se procedía a la operación del «batanado», cuya finalidad consistía en «ennocar» o «enfeltrar» el 
tejido de punto hasta reducirlo a la medida deseada, llegando a veces hasfa un 40 «/°, lo que le daba la impresión de un 
paño. La máquina que realizaba esta operación, llamada «Batán», consistía en dos mazas de modera que machacaban el 
género regado con abundante agua dentro de un recipiente del mismo material, proporcionándole a la vez un movimiento 
de rotación.

Una vez «batanadas», se procedía a «enformar» — darle forma— con unas hormas de madera, al objeto de alisar la
prenda para secarla al aire y dejarla preparada para su «perchado», operación muy laboriosa que consistía en sacarle 
pelo con unos cardos vegetales llamados «turmentons» o «escardots».

Después del «perchado», que sacaba el pelo o fibra en una forma desigual, se procedía al «tundosado» con una má
quina provista de cuchillas muy finas que lo rasuraba de úna manera tan uniforme que le daba la apariencia de terciopelo. 
Como antiguamente no existían las «tundosas» tenían que trabajar la barretina con un tipo de tijeras especiales, con 
mucha pericia por parte del operario, que precisaba ser un verdadero especialista a fin de no cortar la prenda.

A continuación venía la operación del tintado con colorante de cochinilla-insecto de importación (Malasia y Japón)—.
Este insecto se desecaba y molía y daba un color escarlata muy vivo, el clásico de las barretinas, que era muy difícil lograr 
por otros procedimientos.

Una vez tintadas, se volvía nuevamente al «enformado» y secado, quedando dispuestas para la colocación del forro; 
colocado éste eran nuevamente enformadas quedando preparadas para ser prensadas.

Anteriormente a esta última fase, con unas pinzas se quitaban todas las adherencias de pajas y cardillo que no 
habían quedado tintadas por ser vegetales. Téngase en cuenta que la cochinilla solo daba color a las fibras de procedencia 
animal y la materia empleada procedía directamente de los apriscos de la comarca.

El sistema de prensado consistía en unos tableros de madera que, previamente calentados, se ponían colocados en 
una prensa de torniquete en posición horizontal y sobre los cuales se distribuían cuatro barretinas, repitiendo la operación 
formando «sostradas» de hasta unos dos metros de altura, y teniendo que operar con rapidez a fin de que las tablas no 
perdiesen temperatura, ya que precisamente el calor combinado con la presión de la prensa daban al género el brillo y 
acabado indispensable.

Ya preparadas para su expedición, se presentaban en paquetes de cuatro barretinas y se marcaban en la parte 
frontal exterior con una o más X, que distinguían calidad,' medida o color.
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ENTOMOLOGIA (6)\ (LEPIDÒPTERS) APRENEU GARROTXÍ EN DOTZE FITXES (8)

EL PIT ROIG

El Pit-roig és un dels ocells més típics de la 
nostra comarca. Conegut localment per dife
rents noms, com poden ser: Rei, Rei-tit, Reienti, i 
molts d’altres, el seu color taronja del pit el fa 
inconfundible.

La seva alimentació, bàsicament insectívora, 
fa que sigui una espècie altament beneficiosa i, 
per tant, protegida.

En l’estudi del comportament del Pit-roig ens 
crida l’atenció el seu gran instint territorial, ja 
que on hi ha un Pit-roig difícilment en veurem 
un altre gaire a la vora, excepte en l’època de 
cria.

Contrasta amb aquest gran instint territorial 
la seva docilitat per acostar-se a l’home i als 
llocs habitats. Això fa que s’apropi a menjar a 
les menjadores per a ocells posades al jardí o fi
nestra de casa, per tal d’ajudar-los a passar l’hi
vern.

Fem els possibles perquè aquest petit ocell, 
tan característic dels nostres boscos, parcs i jar
dins, visqui l’any o any i mig que sol tenir de 
vida amb la tranquil·litat i llibertat que viu en 
altres llocs.

AGRUPACIÓ ORNITOLÒGICA DE LA GARROTXA

CHARAXES JASIUS

Papallona molt interessant dins l’entomolo- 
gia, exemplars que es troben a tot el litoral me
diterrani, però cal destacar que nosaltres el te
nim a la comarca de la Garrotxa, en llocs com 
Santa Pau, Sadernes, Oix.

L’eruga d’aquesta papallona menja cirera 
d’arbós, la fulla de la planta. Vola el mes de juny 
i el mes de setembre, amb dues generacions.

ENRIC MACIAS

EM SELA QUE
EL DISSATTE 

TINRRÉ LA
CATSA

Segons el diccionari Fabra,
Semblar.- verb. Ésser en aparença, oferir-se 

als ulls o a la imaginació com si 
fos; tenir l’aparença d’alguna cosa 
essent-la o no; aparèixer com a 
probable, ver, just, convenient. 
Exemples, sembla bo, no sembla 
pas fet seu, semblava un mort, em 
semblava molt bé...

A la Garrotxa, ens «seia» o «setla», com també 
diem «catsa» i «dissatte» per capsa i dissabte. 
Canviem les consonants MB per una T, o simple
ment les ometem. Això és, canviem el punt d’ar- 
ticulació (punt de la boca on es produeix certa 
obstrucció al pas de l’aire expirat, per contacte o 
aproximació de dos òrgans) de bilabial a dental. 
De totes maneres, la més popular i coneguda és 
el SELAR, i si no, que ho preguntin al nostre bat
lle.

JAUME PLANAGUMÀ

BESTIARI OLOTÍ (3). IMATGERIA RELIGIOSA (6) PERSONATGES (10)

EL POLLASTRE

Correspon al barri del Palau. Del bestiari oloti 
actualment endreçat, surt per primera vegada 
l’any 1947 i no balla gaires anys seguits. L’autor 
d’aquest gros animal és en Joan Buch i Bosch.

Alguns anys més tard torna a sortir, però re- 
modelat per Sadurní Brunet: ja no és sencer, 
sinó que en la part de baix porta unes faldilles. 
Pesa molt, i després de ballar un altre parell 
d’anys, el tornen a endreçar.

La música del ball és de l’Esteve Molas.
Segons m’han dit, el pollastre està esperant si 

algú s’anima a fer-lo sortir. Diu que té moltes 
ganes de ballar.

TERESA PLANAGUMÀ

SANT PANCRACI
ART CRISTIÀ

Aquest Sant té o tenia la seva festa el 12 de 
maig, i es tracta d’un màrtir de 14 anys (per 
això se’l representa sense barba) del temps de 
Dioclecià, i natural de Frigia.

La imatge que representem, de l’Art Cristià, 
porta el n.° 297 del catàleg, i deu tenir uns 50 
anys d’antiguitat; l’escultor possiblement és en 
Martus.

Es fabrica en les talles 30, 40, 50, 60, 120 i 130 i 
és (era) el protector de la feina (no se sap si pre
venint la pèrdua de feina o bé del «treballa però 
segur»).

Es ven a tota Espanya.
JOAN CAPDEVILA

ESTEVE PALUZIE 
I CANTALOZELLA

OLOT (1806) - BARCELONA (1873)

Fill il·lustre de la nostra ciutat. Fou un remar
cable pedagog, historiador, paleògraf, taquígraf, 
editor i periodista, entre d’altres conreus. Defen
sor de la causa constitucional, hagué de viure 
nombroses peripècies degut a la seva activitat 
política, els primers anys de la seva vida. Ens ha 
deixat una de les primeres «Història d’Olot» que 
és, a la vegada, una de les escasses visions libe
rals del nostre passat. Publicà diversos llibres 
de pedagogia, i fundà una impremta a Barcelo
na que edità, durant molts anys, uns deliciosos 
retallables. La seva obra, si bé escrita en caste
llà, perdurà molt de temps a les escoles del país. 
Els seus mèrits foren reconeguts a bastament en 
vida del personatge.

JORDI PUJIULA
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